
IZ VSEBINE 
w Razpisi za dodelitev 
- posojil za pospeševanje razvoja malega gospodarstva 
- sredstev za sofinanciranje projektov, poslovnih načrtov in 

predstavitev enotam malega gospodarstva 
- sredstev za sofinanciranje nakupa in zavarovanja plemenskih 

živali, namenjenih kmetijski proizvodnji 
- za sofinanciranje stroškov menjave kmetijskih zemljišč 
- posojil iz sredstev občinskega proračuna za področje kmetijstva 

> Grosuplje med prvimi z digitalnim prostorskim planom 
1 Župan v KS Mlačevo 

h Dr. Janez Jamnik - Grosupeljčan iz svetovnih znanstvenih krogov 
1 • Uvajanje 9-letne osnovne šole v vzgojnoizobraževalni sistem je naša 

skupna skrb in odgovornost 
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PREPRIČAJTE SE V TRGOVINI 
t e h n o u n i o n d . d . Fl TEHNIKA 

ELEKTROTEHNIŠKO PODJETJE • INSTALACIJE 
TRGOVINA 
I N Ž E N I R I N G 
SERVIS 

D.0.0. CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 
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NUDIMO VAM ZLASTI NASLEDNJE: 

STORITVE 
Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za 
vse vrste objektov, po konkurenčnih cenah, 
zahtevajte naše ponudbe; 

meritve instalacij in izdaja atestov za 
obratovalnice in proizvodne obrate; 

vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, 
opravljamo redne in pogodbene servise; 

izvajamo računalniške mreže z dobavo in 
montažo opreme v sodelovanju z vodilnimi 
podjetji; 

naša ključavničarska delavnica vam izdela 
vse vrste kovinskih delov, potrebnih pri 
montažah, razno kovinsko opremo, elektro 
omare in pulte po naročilu. 

TRGOVINA 
Naša nova ponudba je urejena spe
cializirana discontna trgovina za elektro
instalacije namenjena elektroinstalaterjem, 
vzdrževalcem, samograditeljem, gospo
dinjstvom; 

v trgovini izvajamo strokovno brezplačno 
svetovanje; 

izvajamo kataloško prodajo znanih pro
izvajalcev gospodinjskih strojev in apa
ratov; 

na željo stranke izvršimo dostavo na dom, 
izvedemo priklop; brezplačno odpeljemo 
zamenjani izdelek. 

VESELI BOMO VAŠEGA OBISKA V PRENOVLJENI TRGOVINI 
EPG-MARKET, Cesta na Krko 9, 1290 Grosuplje 

Utrinek otroškega 
kiparjenja na Kopanju 

KOZMETIČNI SALON S. Glavan 
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K O Z M E T I Č N I C E N T E R T H A L G O 
nudimo vam tudi skrajšane programe nege obraza 

T H A L C đ 
LA BEAUTE MARINE 

V ponedeljek, 24. septembra 2000, je v okviru 
Prešernovega leta in organizaciji SLKD RS 01 Ivanč-
na Gorica na OŠ Kopanj potekala kiparska delavni
ca za otroke osnovnih šol iz grosupeljske občine. 

Voditelj delavnice, akademski kipar Boris Pro-
kofjev, je človek z bogatimi izkušnjami, tudi pri 
delu z otroci. Udeležencem je v sproščenem in 
igrivem vzdušju odprl vrata novemu področju -
ustvarjanju z glino. Otrokom je predstavil različne 
osnovne tehnike, kako lahko na preprost način 
svojo domišljijo m posnemovalni čut zlijejo v izde
lek. Otroci so se mu spontano odzvali in ustvarili 
lepo število malih skulptur. 

Delavnice se je na posebno povabilo kiparja 
udeležil tudi izdelovalec lesenih figur, vrhniški ki-
par-samouk, gospod Janez Perenič in pokazal 
navdušenje nad možnostmi, ki jih ponuja glina. 
Vsi skupaj so izrazili željo, da bi se te vrste delav
nica čimprej ponovila. 

OŠ Kopanj se je tudi tokrat izkazala kot odlična 
gostiteljica. 

Katarina Macuh 

SPECIALNA NEGA OBRAZA 

SOLARIJ 

SPECIALNA NEGA TELESA ANTICELULITNI PROGRAMI 

M A S A Ž E 

£ 0 NOVO 
SPROSTITVENA AROMATSKA MASAŽA 

KISIKOVE DIHALNE KURE 
po originalni metodi prof. Dr. Arden 

(za preprečevanje stresa in bolezni sodobnega življenja) 

Brezplačno svetovanje za nego 
kože doma in prodaja negovalne 

kozmetike THALGO 



Grosuplje in regionalizacija Slovenije 
Ali lahko presežemo dileme vključevanja občine Grosuplje v regionalne okvire? 

Lokalno samoupravo, ki jo imamo 
uvedeno po letu 1995, smo Slovenci 
poznali že v prejšnjem stoletju, aje bila 
prekinjena z uvedbo t.i. komunalnega 
sistema, ko je občina hkrati postala 
tudi oblastna skupnost. Število nalog 
v taki občini je presegalo 3000, veči
no teh del pa je opravljala za državo. 
Kljub temu je treba omeniti, da je v 
sredini sedemdesetih let nastalo v Slo
veniji 12 samoupravnih medobčinskih 
skupnosti, ki so ponekod dobro, drugje 
pa slabše delovale. Ta območja so 
sovpadala tudi z delovanjem nekate
rih dejavnosti kot so gozdarstvo, elek
trogospodarstvo, PTT, cestna podjetja, 
zdravstvene skupnosti, sodišča in po
dobno. Seveda pa je treba posebej 
poudariti, da so bile to tudi neke vrste 
statistične regije za potrebe planske
ga gospodarstva oziroma takoimeno-
vanega "družbenega planiranja", ki so 
se "uporabljale" tudi pri vzporednem 
prostorskem planiranju. Statistična 
regija Ljubljana z okolico je bila v Slo
veniji največja v teritorialnem pogledu 
in tudi po številu prebivalstva. 

Ob uvedbi novih občin v Sloveniji leta 
1995 je bila v Zakonu o lokalni samou
pravi predvideno tudi širše regionalno 
povezovanje občin, a se kaj več kot 
sodelovanje prek upravnih enot, ki so 
v glavnem ostale teritorialno vezane na 
stare občine, ni uresničilo. V Poroče
valcu Skupščine Republike Slovenije z 
dne 30. 3. 1992 je bilo v Tezah za za
kon o lokalni samoupravi predvideno, 
da se za povezovanje v pokrajine 
vključujejo celotna območja novih 
občin. Delo na ravni pokrajine naj bi 
se urejevalo s statutom, v katerem bi 
se opredelile pristojnosti, organi in 
način financiranja tako povezanih občin 
v regijah. Pokrajine pa naj bi skrbele 
za graditev, vzdrževanje komunalnih, 
energetskih, prometnih in drugih infra
strukturnih objektov ter za funkcioni
ranje ustreznih dejavnosti regionalnega 
pomena. Nadalje naj bi skrbele za pri
merno gradnjo in vzdrževanje in funkcio
niranje služb na področju družbenih 
dejavnosti (šolstvo, kulturo, zdravstvo, 
socialno varstvo...), ki so pomembne 
za razvoj regije in niso del obveznih 
nalog republike na teh področjih. Skr
bele naj bi tudi odstranjevanje komu

nalnih in drugih odpadkov, za kontrolo 
in urejanje odplak in za druge oblike 
varstva okolja z napravami z regional
nimi zmogljivostmi. Pospeševale naj bi 
tudi razvoj gospodarstva, zlasti pa 
kmetijstva, obrti in turizma na svojem 
območju. V ta namen naj bi se ustano
vile tudi primerne službe, naprave in 
organizirale primerne dejavnosti za 
povezavo med državo in občinami. 

Sprejeti Zakon o lokalni samoupravi 
leta 1993 je večinoma te teze vključil v 
zakon, aje povezovanje v pokrajine pre
dvidel le na prostovoljni bazi. Z državo 
naj bi tako oblikovane pokrajine skle
pale sporazume oziroma pridobivala 
soglasja. V tem istem zakonu pa med 
drugim piše, daje "pokrajina oseba ja
vnega prava." Organi pokrajine so po
krajinski svet, predsednik in po potrebi 
pokrajinski odbori. 0 odločitvi občinske
ga sveta, da se občina priključi v posa
mezno pokrajino, se izvede referendum. 
Predstavnike v pokrajinski svet izvolijo 
občinski sveti. Nad zadevami državnega 
pomena, ki jih s pooblastilom opravlja 
pokrajina, nadzor opravljajo pristojni 
državni organi. 

Prav ta, precej nasprotujoča si stali
šča, zapisana v zakonu pa povzročajo v 
zadnjem času dokaj čudne razlage in 
pristope. Zato se vedno bolj zdi, da bo 
iz tega nastala spet ena od slovenskih 
posebnosti, tako kot npr. pri drobljenju 
ob ustanavljanju novih občin. Ob tem 
moram posebej poudariti, da je bil v 
Strokovnih podlagah za opredelitev re
ferendumskih območij tudi predlog teri
torialno večjih občin, ki je predvideval 
163 občin v Sloveniji - in ne 249 občin, 
kot se večkrat pojavljajo trditve v javno
sti. 

V Evropi imajo posamezne države 
izoblikovanih več stopenj upravne 
razdelitve. Najpogostejše so tri (obči
na, regija, država), včasih pa med re
gijo in državo nastopi še razdelitev na 
dežele. Seveda pa je ta razdelitev 
odvisna tudi od velikosti države in go
stote prebivalstva na posameznih ob
močjih. 

Poglejmo si še nekaj dogodkov v za
dnjem času v zvezi z dogodki pokrajin
skega (oziroma regionalnega) pomena, 
ki se dotikajo Grosupeljčanov! Ker sem 
to področje nekoliko nakazal vjulijsko-

avgustovski številki Grosupeljskih odme
vov v članku "Veselje z grenčico -
Kakšno zvezo imata plešivsko-luška 
cesta in mesto Grosuplje?", nekaterih 
zadev ne bi ponavljal. V časopisu Dnev
nik, z dne 22.9.2000 pa smo pod na
slovom "Dogovor o regionalnem sode
lovanju je podpisalo 19 občin - Skupaj 
do evropske pomoči - Sodelovali bodo 
na področju prometa, komunale, ekolo
gije" med drugim lahko prebrali: "Do
govor o regionalnem sodelovanju so do 
včeraj podpisali predstavniki iz občin 
Borovnica, Brezovica, Dobrepolje, Do-
brova-Polhov Gradec, Dol pri Ljubljani, 
Domžale, Grosuplje, Horjul, Ivančna 
Gorica, Kamnik, Komenda, Logatec, 
Medvode, Mengeš, Moravče, Trzin, Ve
like Lašče in Vrhnika, na občini (Ljublja
na op.p.) pa pričakujejo še podpis pre
dstavnikov Litije, Lukovice in Vodic, 
udeležbi Iga in Škofljice pa za zdaj še 
ostajata odprti." V ta namen naj bi bila 
ustanovljena tudi posebna agencija. 

Če k tej ugotovitvi dodamo, da: 
je župan občine Grosuplje podpi
sal "Pismo o nameri za ohranitev 
čiste Krke", ki se ne dotika nobe
ne od zgoraj navedenih občin in da 
dejansko spadamo po povodju bolj 
na dolenjsko stran kot pa v Ljubljan
sko kotlino, 

Dobrepolje sodeluje z Ribnico, 
Loškim potokom in še nekaterimi 
drugimi občinami v projektu za 
ohranjanje kulturne dediščine, 
sta se iz Grosuplja "izselila" dva 
velika podjetja (GPG in Tabor), 
smo si morali sami urediti svojo 
(sub)regionalno komunalno depo
nijo in zgraditi novo šolo, 
se v zadnjem času kažejo tudi večje 
investicije na področju otroškega 
in zdravstvenega varstva, 
nas na nekaterih področjih že moč
no prehitevajo sosednje občine 
(kultura, turizem...) 
je Grosuplje kljub vsem prizade

vanjem še vedno spalno naselje, 
nimamo ustreznih ustanov, ki bi 
zaščitile in primerno razvijale razvoj
ne potenciale občine, 
je bilo odpuščanje presežnih delav
cev v ljubljanskih podjetjih veliko 
večje med delavci iz zaledja kot pa 
znotraj središča inje bila s tem bi

stveno poslabšana socialna struk
tura prebivalstva v podeželskih 
občinah, 
razvoj bodoče Ljubljanske regije 
niti v bodoče ne omogoča ljudem 
v teh krajih enakih razvojnih mo
žnosti, 
je centralizacija znanja in kapitala 
v mestu Ljubljana že nevarno ogro
zila posamezne regije v Sloveniji, 
so podpisale ta dogovor tudi (nove) 
občine Logatec, Vrhnika, Borovni
ca, Brezovica in Dobrova-Polhov 
Gradec, ki so že naredile nekaj 
korakov k samostojnemu povezo
vanju in v katerega so povabile tudi 
občine Vodice, Lukovico, Ig in Ško
fljico, kar kaže precejšnje nedosle
dnosti v početju prvih petih, 
(in še bi lahko našteval), 

je podpisovanje dogovora o regio
nalnem sodelovanju lahko razumeti 
tudi tako, daje s podpisom narejena 
še ena "by pass" obvoznica, kako 
prehiteti evropske tokove in aktualna 
družbena dogajanja in jih čimbolj tudi 
utrditi. Še posebej je to pomembno 
pri določanju nalog, ki naj bi jih po 
programih pomagala uresničiti s sofi
nanciranjem tudi Evropska unija. Ker 
bo precej nalog, s katerimi se je Gro
suplje srečevalo v zadnjih nekaj letih, 
preneslo na pokrajinsko oziroma re
gijsko raven in ker bosta za to delo 
potrebni vsaj minimalna administracija 
in uprava, bo iz vsega tega nastala 
dokaj čudna situacija, ko bomo ugo
tovili, da so kar "veliki posli spet spla
vali mimo nas". 

Za Grosuplje se v tej luči kaže, da 
se bo še naprej ukvarjalo, kako ponu
diti prostor kapitalistom, da nam ga 
bodo pozidali, olastninili in pokupili 
vse razpoložljive površine, brez poseb
nih obveznosti do občine in občanov. 
Domačini pa se bomo ukvarjali z iz
gradnjo drage družbene in gospodar
ske infrastrukture, s prostorsko stisko 
v vrtcih, šolah, ter z urejanjem zdrav
stvenih, socialnih in romskih proble
mov - še posebej pa z ekološkimi pro
blemi - in plačevali visoke davke razviti 
občini. 

Upam, da ne tudi regiji! 

Jože Miklič 
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Po potrdilu o vpisu v evidenco jav
nih glasil št. 5/4-03-754/95-42 z 
dne 8. maja 1995 je interni časo
pis "Grosupeljski odmevi" vpisan 
pri Uradu Vlade za informiranje pod 
zaporedno številko 1255. Na pod
lagi Zakona o davku na dodano vre
dnost (Ur. list RS št. 89/98) spa
da časopis med izdelke, za katere 
se obračunava davek na dodano 
vrednost po stopnji 8%. Glasilo 
izhaja enkrat mesečno v nakladi 
4.850 izvodov in ga prejemajo vsa 
gospodinjstva v občini brezplačno. 

Prispevke ZA NOVEMBERSKO 
ŠTEVILKO JE TREBA ODDATI DO 
PONEDELJKA, 3 0 . OKTOBRA 
2000. 

Nadomestilo bo postalo davek 
Pred božičem leta 1996 so grosu

peljski občinski svetniki sprejeli Odlok 
o nadomestilu za uporabo stavbnega 
zemljišča. Pravzaprav seje nadomesti
lo plačevalo tudi prej, vendar le v Gro
supljem in Šmarju-Sapu, novi odlok pa 
je uvedel nadomestilo za vsa naselja v 
občini. Iz tega vira se vsako leto nepo
sredno v občinsko blagajno steče 
približno 95 milijonov tolarjev, kar pre
dstavlja 6,5 odstotka celotnega priho
dka grosupeljske občine, pojasnjuje 
vodja občinskega urada za komunalno 
infrastukturo Jože Miklavčič. Po tem 
kriteriju naj bi se občina Grosuplje 
uvrščala v zlato sredino slovenskih 
občin, ki zaračunavajo tudi to dajatev. 

PODATKOVNA BAZA JE 
SKORAJ POPOLNA 

Na podlagi štirih temeljnih evidenc: 
evidence hišnih številk, zemljiškega 
katastra, registra prebivalstva in po
slovnega registra, so strokovne službe 
na občini skupaj z zunanjimi svetoval
ci pripravile osnovno podatkovno bazo 
o pozidanih in nepozidanih stavbnih 
zemljiščih v občini. Vseh zgradb, od 
katerih se plačuje nadomestilo, je ta
ko 9458, nepozidanih stavbnih ze
mljišč je 392, zavezancev za plačilo 
pa po podatkih grosupeljske občine 
5516. 

S posebnim dopisom je Občina vse 
potencialne zavezance pozvala, naj 
sami izmerijo površino stanovanja in 

navedejo komunalno opremljenost sta
vbnega zemljišča. Na ta načinje uspe
la izoblikovati kar 90 odstotkov poda
tkovne baze. Nekaj posameznih prime
rov je preverila na terenu, nekatere ne
sporazume pa reševala po pritožbi na 
poslano odločbo z zneskom za plačilo. 
Sedaj je evidenca skoraj popolna in se 
sproti dopolnjuje, pravi Anton Kogovšek 
iz podjetja Krim, ki upravlja z občinski
mi evidencami za izračun nadomestila 
za uporabo stavbnega zemljišča. Ker 
je občina želela zmanjšati povpra
ševanje po spremembi namembnosti 
zemljišč in čim prej pozidati obstoječe 
zazidljive parcele v naseljih, je uvedla 
tudi nadomestilo za nepozidane, a za
zidljive parcele. Njihovi lastniki morajo 
tako zanje občini odšteti 30 odstot
kov. 

NAMESTO NADOMESTILA 
BO DAVEK 

V juliju sprejetem paketu evropskih 
zakonov je parlament po hitrem po
stopku potrdil zakon, ki uvaja novosti 
v evidence nepremičnin in nekatere 
druge geodetske baze podatkov, pou
darja Anton Kogovšek. Da bi se zakon 
lahko začel izvajati, bo treba pripraviti 
še nekaj podzakonskih aktov. Čeprav 
naj bi jih pristojni minister podpisal do 
konca letošnjega leta, to verjetno ne 
bo uresničljivo. 

Novi zakon nadomešča dosedanji 
zakon o zemljiškem katastru in kot 

novost uvaja kataster stavb. Na ta 
način naj bi enotno vzpostavili eviden
co parcel in objektov. "Dejstvo je, da 
bo sedanje občinsko nadomestilo za 
uporabo stavbnih zemljišč ukinjeno, ko 
bo sprejet zakon o davku na nepremič
nine," pravi Anton Kogovšek. Pripravlja 
se že več let, vendar doslej ni bilo pra
vega interesa, da bi bil realiziran. Po 
napovedih naj bi ga v parlamentarno 
proceduro poslali šele leta 2004, saj 
je pred tem treba zagotoviti vse ustrez
ne evidence, predvsem pa evidenco 
objektov, ki jih je v Sloveniji približno 
700 tisoč, v zemljiško knjigo pa so tre
nutno vpisani le redki. 

DAVEK NA NEPREMIČNINE 
BO TEMELJIL NA VREDNOSTI 
NEPREMIČNINE, 

ne pa na njeni velikosti in komunal
ni opremljenosti, ki sta pogoja za 
izračun nadomestila za uporabo stavb
nega zemljišča. Plačeval ga bo lastnik 
nepremičnine in ne uporabnik, ki se
daj plačuje nadomestilo. Nadomestilo 
in vrednost točke za njegov obračun sta 
sedaj v pristojnosti posamezne obči
ne, ki lahko s tem tudi usmerja razvoj 
lokalne skupnosti. 

Petra Anžlovar 
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Nenaročenih besedil, fotografij in 
drugih gradiv za objavo ne vrača
mo. Nepodpisanih in oddanih pri
spevkov po datumu za oddajo ne 
objavljamo. Sporoč i la , ki se 
nanašajo na kritiko katerekoli pra
vne ali fizične osebe in posega v 
področje, kjer bi lahko prišlo do 
sporov po Zakonu o javnih glasi
lih, je treba oddati na papirju z la
stnoročnim podpisom in polnim 
naslovom, za pravne osebe pa 
mora biti dodan še žig. V skladu s 
programsko zasnovo in uredniško 
politiko si pridržujemo pravico do 
krajšanja besedil. 

OGLASNO TRŽENJE: 

Pravne osebe: 
z naročilnico 

Fizične osebe: 
plačilo po računu 

Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih št. 11 / 
1999. Stopnja davka na dodano 
vrednost od oglasov je 19%. 

Za oglase in predstavitvene članke 
je poleg polnega naslova potreb
no navesti tudi davčno številko na
ročnika. Zahvale, ki ne bodo ime
le navedenega polnega naslova 
naročnika, ne bodo objavljene. 

mailto:iozem@siol.net


Na podlagi Odloka o ustanovitvi Me
dobčinskega sklada za razvoj malega 
gospodarstva občin Dobrepolje, Grosu
plje in Ivančna Gorica (Uradni list RS, 
št.70/96, Uradni vestnik Občine Ivanč
na Gorica, št. 10/96), v skladu s Sta
tutom Medobčinskega sklada za razvoj 
malega gospodarstva občin Dobrepo
lje, Grosuplje in Ivančna Gorica, Pravil
nikom o dodeljevanju sredstev za pro
jekte malega gospodarstva v občinah 
Dobrepolje, Grosuplje in Ivančna Gori
ca ter po pooblastilu upravnega odbo
ra Medobčinskega sklada za razvoj 
malega gospodarstva občin Dobre
polje, Grosuplje in Ivančna Gorica z dne 
25. 09. 2000, Medobčinski sklad za 
razvoj malega gospodarstva občin Do
brepolje, Grosuplje in Ivančna Gorica 
(v nadaljevanju Sklad) skupaj s poobla
ščeno finančno organizacijo objavlja 

VII. JAVNI RAZPIS 
za dodelitev posojil za pospeševanje 
razvoja malega gospodarstva občin 

Dobrepolje, Grosuplje in 
Ivančna Gorica. 

I. PREDMET RAZPISA 
Sklad skupaj s pooblaščeno finanč

no organizacijo razpisuje posojilo za 
pospeševanje razvoja malega gospo
darstva v občinah Dobrepolje, Grosu
plje in Ivančna Gorica v skupnem zne
sku 50.000.000 tolarjev. 

Namen posojil: 
- odpiranje novih delovnih mest, 
- nakup, urejanje in opremljanje 

zemljišča za gradnjo poslovnih pro
storov, 

- nakup, graditev ali adaptacija po
slovnih prostorov, 

- nakup nove opreme ali njena obnova. 

II. MERILA IN POGOJI 
Na razpis za dodelitev posojila se 

lahko prijavijo: 
- samostojni podjetniki in 
- podjetja v zasebni in mešani lasti. 

Sedež in dejavnost samostojnega 
podjetnika ali podjetja mora biti na 
območju občin ustanoviteljic Sklada. 

Posojila se prednostno dodeljujejo 
dejavnostim: 
- ki zagotavljajo delovna mesta, 
- ki so izvozno usmerjene, 
- ki omogočajo razvoj turizma, 
- ki dopolnjujejo proizvodne progra

me ostalega gospodarstva, 

Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje, objavlja na podlagi 53. čle
na zakona o javnih financah (Ur. list 
RS, št. 79/99), 71. in 73. člena pravi
lnika o postopkih za izvrševanje pro
računa Republike Slovenije (Ur. list RS, 
št. 13/00), ki se smiselno uporablja
ta tudi za lokalne skupnosti, in 11. čle
na pravilnika o finančnih intervencijah 
za ohranjanje in razvoj kmetijstva v 
občini Grosuplje (Ur. list RS, št. 39/ 
96, 61/96, 43/97, 62/97 in 88/99) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofinanci
ranje stroškov menjave kmetijskih 
zemljišč v letu 2000 na območju 

občine Grosuplje 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
1290 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje stroškov menjave kmetijskih 
zemljišč v letu 2000 na območju 
občine Grosuplje. Sredstva so na
menjena ureditvi kmetijskih zemljišč 
oz. kmetijskega prostora zaradi 
izboljšanja pogojev obdelave ter 
racionalnejše rabe kmetijskega pro
stora, pri čemer vrednost enega 
zemljišča ne presega vrednosti dru
gega za več kot 50%. 

3. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 500.000,00 tolarjev. 

4. Pravico do dodeljevanja sredstev 
imajo kmetje z območja občine Gro
suplje, ki s to agrarno operacijo 

- z visoko stopnjo inovativnosti, 
- k uvajajo sodobne tehnologije. 
Posojila se daje: 
- za dobo do 5 let, 
- obrestna mera TOM + 1 %, 
- stroški odobritve 0,5 %, 
- stroški spremljave 0,15 %, (Izraču

nava se od neodplačane glavnice 
in sicer enkrat letno-od drugega leta 
naprej). 

- zavarovanje: hipoteka na nepremič
ninah in premičninah, solidarno 
poroštvo, zavarovanje pri zavaroval
nici, bančna garancija ipd. 

III. VSEBINA VLOGE 
PODJETJA MORAJO VLOGI PRILOŽITI: 
1. obrazec banke (dosegljiv na sedežu 

Sklada), 
2. podatke o registraciji in akt o usta

novitvi podjetja, 
3. obvestilo Zavoda RS za statistiko 

o razvrstitvi po dejavnostih, 
4. bilančne podatke za zadnji dve leti, 

potrjene s strani Agencije RS za 
plačilni promet, 

5. podatke o tekočem poslovanju, 
6. karton deponiranih podpisov, 
7. BON - 2 obrazec ali BON - 3 obrazec, 
8. poslovni načrt oz. investicijski 

program za dobo kreditiranja, 
9. dokazilo o namenu porabe sredstev: 
pri nakupu poslovnega prostora 

overjeno kupoprodajno pogodbo 
oz. prodajno pogodbo 

pri gradnji poslovnih prostorov 
gradbeno dovoljenje 
zemljiškonjižni izpisek oz. dokazila 
o lastništvu 
predračunsko vrednost investicijskih 
del z gradbeno dokumentacijo 

pri adaptaciji poslovnih prostorov 
soglasje za adaptacijo del, ki se 
mora glasiti na prosilca za posojilo 
predračunsko vrednost adapta
cijskih del 
pogodbo o najemu in soglasje la
stnika za izvajanje adaptacijskih del, 
če bo adaptacijo izvajal najemnik 

pri nakupu osnovnih sredstev 
predračun oz. račun osnovnega 
sredstva 

pri investiciji v ekološko sanacijo 
investicijski program ter mnenje 
ustrezne inšekcijske službe 

10. zavarovanje kredita (zemljiškoknjižni 
izpisek nepremičnin, dokumenti o vre
dnosti premičnin, podatki o poroku). 

SAMOSTOJNI PODJETNIKI MORAJO 
VLOGI PRILOŽITI: 
1. obrazec banke (dosegljiv na 

zaokrožajo posestva in s tem prido
bijo večje komplekse kmetijskih 
zemljišč. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih sre
dstev za urejanje kmetijskih zemljišč 
sofinancira menjavo v višini 70% 
vseh stroškov menjave kmetijske
ga zemljišča. 

6. Sredstva na podlagi tega razpisa 
lahko upravičenci pridobijo na pod
lagi pisne vloge, ki ji mora biti 
priložena naslednja dokumentacija: 

- menjalna pogodba, 
- potrdilo upravne enote, da gre za 

medsebojno menjavo kmetijskih 
zemljišč, 

- mapna kopija, na kateri so poleg 
parcele, kije predmet menjalne po
godbe, označene tudi parcele, ki so 
že v lasti prosilca sredstev, 

- zemljiškoknjižni izpisek za parcelo, 
kije predmet menjalne pogodbe ter 

- potrdila oz. dokazila o stroških 
menjave zemljišča. 

Zainteresirani lahko vložijo prošnjo za 
sofinanciranje menjave kmetijskega 
zemljišča po vknjižbi parcele v Zemlji
ško knjigo na Okrajnem sodišču v Gro
supljem. 
7. Merilo za dodelitev sredstev je po

polna vloga. 
8. Rok za oddajo vlog poteče 

03.11.2000 ob 8.30 uri, odpiranje 
vlog bo istega dne ob 10.15 uri v 
sejni sobi Občine Grosuplje, Kolo
dvorska 2, Grosuplje. 

Vloge za dodelitev sredstev za sofinan
ciranje stroškov menjave kmetijskih 
zemljišč z vsemi potrebnimi prilogami 

sedežu Sklada) 
2. tekoči izpisek iz registra samostoj

nih podjetnikov 
3. priglasitveni list samostojnega po

djetnika 
4. obrtno dovoljenje oz. dovoljenje za 

opravljanje dejavnosti 
5. potrdilo o plačanih davkih in prispe

vkih 
6. davčna napoved z bilanco stanja 

in izkazom uspeha za zadnji dve 
leti, 

7. podatke o tekočem poslovanju 
8. potrdilo o prometu na žiro računu 
9. potrdilo o (ne) blokadi žiro računa 
10. poslovni načrt oz. investicijski pro

gram za dobo kreditiranja, 
11. dokazilo o namenu porabe sredstev: 
pri nakupu poslovnega prostora 

overjeno kupoprodajno pogodbo 
oz. prodajno pogodbo 

pri gradnii poslovnih prostorov 
gradbeno dovoljenje 
zemljiškonjižni izpisek oz. dokazilo 
o lastništvu 
predračunsko vrednost investicijskih 
del z gradbeno dokumentacijo 

pri adaptaciji poslovnih prostorov 
soglasje za adaptacijo del, ki se 
mora glasiti za prosilca za posojilo 
predračunsko vrednost adapta
cijskih del 
pogodbo o najemu in soglasje la
stnika za izvajanje adaptacijskih del, 
če bo adaptacijo izvajal najemnik 

pri nakupu osnovnih sredstev 
predračun oz. račun osnovnega sre
dstva 

pri investiciji v ekološko sanacijo 
investicijski program ter mnenje 
ustrezne inšpekcijske službe 

12. zavarovanje kredita (zemljiško
knjižni izpisek nepremičnin, doku
menti o vrednosti premičnin, poda
tki o poroku) 

IV. ROK ZA PRIJAVO 
Vloge za dodelitev posojila pošljite 

na naslov: Medobčinski sklad za razvoj 
malega gospodarstva občin Dobre
polje, Grosuplje in Ivančna Gorica, So
kolska 8, 1295 Ivančna Gorica. Rok 
za prijave je do 10.11.2000 oz. do 
porabe namenskih sredstev. 

Če vloga ne bo vsebovala zahteva
ne dokumentacije, se zavrne. 

Upravni odbor Sklada bo najpozneje 
v 30 dneh po roku za prijavo odločal o 
dodelitvi posojil.Vse potrebne informa
cije dobite na sedežu Sklada pri ga. 
Božič na tel.: 778-384, 778-385. 

Predsednik: Stane Jakič l.r. 

vložijo prosilci na naslov: Občina Grosu
plje, Urad za gospodarstvo in družbene 
dejavnosti, Kolodvorska 2,1290 Grosu
plje, kjer dobijo tudi vse dodatne infor
macije. Ponudbe morajo biti dostavljene 
v zaprti kuverti z navedbo naslova prosil
ca in z oznako "SOFINANCIRANJE MENJA
VE ZEMUIŠČ - NE ODPIRAJ". 

9. Župan Občine Grosuplje bo sprejel 
sklep o dodelitvi sredstev za sofinan
ciranje stroškov menjave kmetijskih 
zemljišč v 20 dneh od poteka roka za 
vložitev prošenj. Sklep bo prosilcem 
posredovan v osmih dneh. 

OBČINA GROSUPUE 
ŽUPAN Janez Lesjak 

OBVESTILO 
Občina Grosuplje vas obvešča, da 
lahko najamete bungalov v Čateških 
Toplicah v času 
od 16.10. do 27.10.2000 in 
od 5.11. do 22.12.2000. 
Termin je predvidoma 7-dnevni, po 
dogovoru pa se počitniški objekt 
lahko koristi za krajši čas (vikend). 

Cena je 6.000,00 SIT na dan (najem 
bungalova in 5 kart za kopanje v 
termalnih bazenih). Plačilo je možno 
v več obrokih, odvisno od višine 
obveznosti. 

Prijave sprejema Občina Grosuplje, 
Komisija z dodelitev terminov kori
ščenja počitniških objektov, Kolo
dvorska 2, Grosuplje. 

Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje, objavlja na podlagi 53. čle
na zakona o javnih financah (Ur. list 
RS, št. 79/99), 71. in 73. člena pravi
lnika o postopkih za izvrševanje pro
računa Republike Slovenije (Ur. list RS, 
št. 13/00), ki se smiselno uporablja
ta tudi za lokalne skupnosti, in 11. čle
na pravilnika o finančnih intervencijah 
za ohranjanje in razvoj kmetijstva v 
občini Grosuplje (Ur. list RS, št. 39/ 
96, 61/96, 43/97, 62/97 in 88/99) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofinanci

ranje nakupa in zavarovanja plemen
skih živali, namenjenih kmetijski 

proizvodnji 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje nakupa in zavarovanja ple
menskih živali, namenjenih kme
tijski proizvodnji. Namen dodelje
vanja sredstev je spodbujanje 
nakupa plemenskih živali vseh vrst 
z namenom izboljšanja proizvodno
sti kmetije ter zavarovanja živali. 

3. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 2.000.000,00 tolarjev. 

4. Pravico do dodeljevanja sredstev 
imajo kmetje z območja občine Gro
suplje, ki na kmetiji redijo katero
koli vrsto živali, namenjeno kme
tijski proizvodnji. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih 
sredstev za sofinanciranje naku
pa in zavarovanja plemenskih živa
li sofinancira nakup plemenskih 
živali v višini 10% od nabavne cene 
živali , zavarovanje pa v višini 
3.000,00 SIT za žival. 

6. Sredstva za sofinanciranje nakupa 
plemenskih živali lahko upravičen
ci pridobijo na podlagi pisne vloge, 
ki ji mora biti priložena naslednja 
dokumentacija: 
mnenje kmeti jske svetovalne 
službe, 
potrdilo o nakupu (račun ali kupo
prodajna pogodba) in 
dokazilo o poreklu živali. 

Sredstva za sofinanciranje zavarovanja 
plemenskih živali pa lahko upravičenci 
pridobijo na podlagi pisne vloge, ki ji 
mora biti priložena naslednja dokumen
tacija: 

mnenje kmetijske svetovalne 
službe in 
potrdilo o zavarovanju plemenske 
živali (fotokopija zavarovalne poli
ce). 

V primeru, da prosilec zaproša tako za 
dodelitev sredstev za sofinanciranje 
nakupa kot zavarovanja plemenskih 
živali, lahko odda eno vlogo z vsemi 
zgoraj navedenimi prilogami. 
7. Merila za dodelitev sredstev: 

popolna vloga, 
na podlagi pravočasno oddanih in 
popolnih vlog bo komisija opravila 
ogled živali, za katere bodo upra
vičenci vlagali zahtevke za sofinan
ciranje nakupa, ter preverila po
reklo živali. 

8. Rok za oddajo vlog poteče 
03.11.2000 ob 8.30 uri, odpiranje 
vlog bo istega dne ob 9.15 uri v 
sejni sobi Občine Grosuplje, Kolo
dvorska 2, Grosuplje. 

Vloge za dodelitev sredstev za sofinan
ciranje nakupa in zavarovanja plemen
skih živali z vsemi potrebnimi prilogami 
vložijo prosilci na naslov: Občina Gro
suplje, Urad za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti, Kolodvorska 2, 
1290 Grosuplje, kjer dobijo tudi vse 
dodatne informacije. Ponudbe morajo 
biti dostavljene v zaprti kuverti z nave
dbo naslova prosilca in z oznako "SOFI
NANCIRANJE NAKUPA IN ZAVAROVANJA 
PLEMENSKIH ŽIVALI - NE ODPIRAJ". 
9. Župan Občine Grosuplje bo sprejel 

sklep o dodelitvi sredstev za sofi
nanciranje nakupa in zavarovanja 
plemenskih živali v 20 dneh od 
poteka roka za vložitev prošenj. 
Sklep bo prosilcem posredovan v 
osmih dneh. 

OBČINA GROSUPUE 
ŽUPAN Janez Lesjak 

Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje, objavlja na podlagi 53. 
člena zakona o javnih financah (Ur. 
list RS, št. 79/99), 71. in 73. čle
na pravi lnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike 
Slovenije (Ur. list RS, št. 13/00), ki 
se smiselno uporabljata tudi za lo
kalne skupnosti, in odloka o pro
računu Občine Grosuplje za leto 
2000 (Ur. list RS, št. 36/00) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofinanci
ranje projektov, poslovnih načrtov 

in predstavitev enotam malega 
gospodarstva 

1. Uporabnik proračunskih sred
stev: Občina Grosuplje, Kolo
dvorska 2, Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je so
financiranje izdelave razvojnih 
projektov, poslovnih načrtov, 
vlaganj v promocijsko gradivo, 
sodelovanje enot malega gospo
darstva in institucij na sejmih ter 
strokovna izobraževanja. Na
men dodeljevanja sredstev je 
spodbujanje razvoja malega go
spodarstva na območju občine 
Grosuplje. 

3. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 2.000.000,00 tolarjev. 

4. Pravico do dodeljevanja sred
stev imajo enote malega gospo
darstva in institucije pravnega 
značaja, ki imajo v svojih statu
tih opredeljene naloge s po
dročja razvoja malega gospodar
stva, s sedežem in dejavnostjo 
na območju občine Grosuplje, ki 
so v letu 2000 vlagale sredstva 
v namene, navedene v 2. točki 
tega razpisa. 

5. Občina Grosuplje bo iz namen
skih sredstev za sofinanciranje 
projektov, poslovnih načrtov in 
predstavitev sofinancirala eno
tam malega gospodarstva in v 
prejšnji točki navedenim institu
cijam aktivnosti iz 2.točke jav
nega razpisa v odvisnosti od 
števila vlog in višine zaprošenih 
sredstev. 

6. Sredstva za sofinanciranje izde
lave projektov, poslovnih načrtov 
in predstavitev enot malega go
spodarstva in institucij lahko upra
vičenci pridobijo na podlagi pisne 
vloge, kiji mora biti priložena na
slednja dokumentacija: 
odločba o opravljanju dejavno
sti (podjetja) oz. priglasitveni list 
(samostojni podjetniki) ali sta
tut in registracija (institucije, ki 
imajo v svojih statutih opre
deljene naloge s področja 
razvoja malega gospodarstva) in 
dokazila o izvedeni nalogi (raču
ni, virmani, ipd.). 

7. Merila za dodelitev sredstev: po
polna vloga. 

8. Rok za oddajo vlog poteče 
03.11.2000 ob 8.30 uri, odpi
ranje vlog bo istega dne ob 11.00 
uri v sejni sobi Občine Grosuplje, 
Kolodvorska 2, Grosuplje. 

Vloge za dodelitev sredstev za sofi
nanciranje projektov, poslovnih 
načrtov in predstavitev z vsemi po
trebnimi prilogami vložijo prosilci na 
naslov: Občina Grosuplje, Urad za 
gospodarstvo in družbene dejavno
sti, Kolodvorska 2 ,1290 Grosuplje, 
kjer dobijo tudi vse dodatne infor
macije. Ponudbe morajo biti dosta
vljene v zaprti kuverti z navedbo 
naslova prosilca in z oznako "SOFI
NANCIRANJE ENOT MALEGA GO
SPODARSTVA - NE ODPIRAJ". 
9. Župan Občine Grosuplje bo 

sprejel sklep o dodelitvi sredstev 
za sofinanciranje projektov, posla 
vnih načrtov in predstavitev enot 
malega gospodarstva in institu
cij v 20 dneh od poteka roka za 
vložitev prošenj. Sklep bo prosil
cem posredovan v osmih dneh. 

OBČINA GROSUPUE 
ŽUPAN Janez Lesjak 



Občina Grosuplje objavlja na podlagi 
3. člena pravilnika o dodeljevanju po
sojil iz sredstev občinskega proračuna 
za področje kmetijstva v Občini Grosu
plje (Ur. list RS, št. 48/95) 

VI. RAZPIS 
za dodelitev posojil iz sredstev 

občinskega proračuna za področje 
kmetijstva v občini Grosuplje 

Vsebina in pogoji razpisa: 
1. Skupni znesek razpisanega posoji

la iz sredstev občinskega proraču
na in sredstev Hranilnice LON d.d. 
Kranj, znaša 11.000.000,00 to
larjev. 

2. Namen posojila: graditev, prenova 
in adaptacija gospodarskih objektov 
kmetije, nakup in posodobitev opre
me, razširitev in posodobitev ter pri
dobivanje novih zmožnosti na kme
tijah za dopolnilne dejavnosti, za 
nakup in urejanje kmetijskih 
zemljišč ter združevanje parcel, za 
programe predelave in trženja. 

3. Posojila so prednostno namenjena: 
za dograditev in adaptacijo začetih 
investicij, ki bodo zagotavljale večje 
zmogljivosti na kmetiji, 
za razširitev in posodobitev ter pri
dobitev novih zmogljivosti kmečke
ga turizma, 
za posodobitev in razvoj domače 
obrti in podobnih dejavnosti na kme
tijah, 
za posodobitev in razvoj predeloval
nih in pridelovalnih zmogljivosti na 
kmetijah, 
za novogradnje gospodarskih objek
tov in objektov za dopolnilne dejav
nosti. 

4. Za posojilo lahko zaprosijo občani 
občine Grosuplje s slovenskim 
državljanstvom, ki se ukvarjajo s 
kmetijsko dejavnostjo. Investicija 
mora biti na območju občine Gro
suplje. 

5. Posojila se prednostno dodeljujejo 
prosilcem, ki v največji meri izpol
njujejo sledeče kriterije: 
so kmetijski zavarovanci, 
so kmetje, ki že opravljajo dopolnil
no dejavnost na kmetiji, so nasled
niki oz. imajo naslednika, 
so kmetje, ki imajo ožjega družin
skega člana s kmetijsko izobrazbo, 
da imajo gradbeno dokumentacijo 
ali jo pridobivajo, 
ekonomska upravičenost investi
cije. 

6. Pogoji, pod katerimi se bodo do
deljevala posojila: 
odplačilna doba: do 5 let, 
obrestna mera: TOM + 0,0 %, 
način obračunavanja in plačevanja 
kredita: mesečni obroki, 
zavarovanje posojila: plačilo zava
rovalne premije, poroštvo porokov, 
hipoteka, menica z menično izja
vo 

ostali stroški: strošek odobritve po
sojila v višini 1,75% od zneska odo
brenih sredstev (stroški vodenja kre
dita se ne zaračunavajo), 
možnost moratorija po dogovoru s 
posameznim kreditojemalcem. 

7. Rok za vložitev prošenj za dodelitev 
posojila je odprt do porabe sredstev. 

Prošnje za posojila z vsemi potrebnimi 
prilogami vložijo prosilci na naslov Obči
na Grosuplje, Urad za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti, Kolodvorska 2, 
Grosuplje. 
8. Prošnja za posojilo mora vsebovati 

naslednjo dokumentacijo: 
pisno vlogo z osebnimi podatki pro
silca (ime in priimek, naslov prosil
ca, EMŠO, davčna številka), opisom 
obsega kmetije oz. dopolnilne deja
vnosti, opisom in predračunsko vre
dnostjo investicije ter višino zapro
šenega posojila, 

- obrazec Hranilnice LON d.d. Kranj, 
ki ga prosilci dobilo na Občini Gro
suplje oz. na Hranilnici LON d.d., Ko
lodvorska 3, Grosuplje, 
odločbo o statusu kmeta oz. potrdi
lo upravne enote, da se prosilec 
ukvarja s kmetijsko dejavnostjo, 
v primeru, če se prosilec ukvarja s 
kmečkim turizmom oz. ima kmetijo 
odprtih vrat in zaproša za sredstva 

posojila za namen turistične dejav
nosti, mora dostaviti potrdilo o pri
glasitvi opravljanja dejavnosti turiz
ma na kmetiji, ki ga izda pristojni or
gan upravne enote, če se prosilec 
ukvarja z domačo in umetno obrtjo 
predloži potrdilo Obrtne zbornice Slo
venije o priznanju dejavnosti, 
zemljiškoknjižni izpisek star do 15 
dni, zakupna ali druga pogodba o 
uporabi zemljišča, sklenjena naj
manj za dobo vračanja posojila in 
overovljena pri notarju, 
mapno kopijo, 
gradbeno dovoljenje oz. potrdilo o 
priglasitvi del, 
predračune, 
mnenje kmetijske svetovalne službe 
o predlagani investiciji, 
potrdilo o višini katastrskega dohod
ka od kmetijskih in gozdnih zemljišč, 
izdano v mesecu, v katerem prosilec 
vlaga prošnjo za dodelitev sredstev 
posojila, 
potrdilo o plačanih davkih in prispe
vkih, izdano v mesecu, v katerem 
prosilec vlaga prošnjo za dodelitev 
sredstev posojila, 
potrdilo o prometu preko kmetijske 
zadruge oz. ostala potrdila o doho
dkih na kmetiji. 

9. Župan Občine Grosuplje bo sprejel 
sklep o dodelitvi posojila najkasneje • 
v 30 dneh od dneva vložitve prošnje. 
Sklep bo prosilcem posredovan v 8 
dneh po sprejemu. 

10. Informacije in navodila za vložitev 
prošenj dobijo prosilci na Uradu za 
gospodarstvo in družbene dejavno
sti Občine Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje, telefon 761-211 int. 221. 

OBČINA GROSUPUE 
ŽUPAN Janez Lesjak 

Toplovod do Adamičevega centra še letos 
ali - Letos bo toplovod grel tudi Občino 

Na Kolodvorski ulici se že nekaj ted
nov pospešeno gradi grosupeljski toplo
vodni sistem. Za ta del ogrevalnega si
stema je v proračunu zagotovljenih 45 
milijonov tolarjev, do začetka zime pa 
naj bi bil dograjen tudi manjkajoči del 
toplovoda od Ljubljanske do Kolodvor
ske po Adamičevi cesti. Ker je slednja 
republiška, je pridobivanje dovoljenj za 
njeno zaprtje nekoliko dolgotrajnejše, 
vendarle pa naj bi se poleg obeh šol na 
Ljubljanski in Adamičevi letošnjo zimo 
prek toplovoda ogrevala tudi Občina. 
Ostali objekti, v katerih imajo svoje 
sedeže ZZZS, davčna uprava, pošta, 
policijska postaja, železniška postaja, 
Adamičev center in drugi, pa se bodo 
navod priključevali postopoma. Ko bodo 
gradbena dela končana in se bo celotni 
vod priključil na toplarno, pa se bo lahko 
dokončno zaprla začasna kotlovnica na 
Levstikovi. P. A. Gradnja toplovoda na Kolodvorski 

URAD ZA PROSTOR OBČINE GROSUPUE OBVEŠČA, 
da bo z dnem 31.10.2000 zaključil s sprejemanjem vlog za Spremembe in dopolnitve prostorskih sestavin dolgo
ročnega in srednjeročnega plana Občine Grosuplje za obdobje 1986-2000, sprememba 2000. Kdor bi do tega 
datuma še želel oddati vlogo za spremembo namembnosti zemljišča v stavbno ali v drugo plansko rabo, naj jo 
pošlje na naslov: Občina Grosuplje, Kolodvorska 2 - Grosuplje ali pa jo osebno odda na zgornjem naslovu. Popolna 
vloga vsebuje pisno obrazložitev trenutnega stanja ter bistvene značilnosti nameravanega posega v prostor, z 
navedenimi parcelnimi številkami zemljišč, ki so predmet vloge. Priložiti morate kopijo katastrskega načrta in 
zemljiško knjižni izpisek (oba dokumenta ne smeta biti starejša od 6 mesecev). 

Vloge, ki bodo na naš naslov prišle po navedenem datumu, bomo zbirali do začetka priprave Dolgoročnega in 
srednjeročnega plana občine Grosuplje za naslednje plansko obdobje. 

Za pridobivanje ekološke zavesti je treba začeti že zelo zgodaj 
- foto Marjan Šircelj st. 

Na Grosupljem pragozd, pri Ponovi vasi črede turov 
Ime Grosuplje - prvič kot Groslupp zapisano leta 1136 v pogodbi o menjavi zemljišč 
med Cerkvijo v Šentvidu in plemiči Višnjegorskimi - je bilo prvotno ime močvirna
tih zemljišč v severozahodnem delu naše kotline. Isto ime je kot Grazluppa zapi 
sano v okolici Gradca na Zgornjem Štajerskem, prvič že leta 860. Raziskana 
geografska zgodovina Grosupljega pa sega še nekaj tisočletij nazaj. 
Pred dvema desetletjema je dr. A. Šercelj raziskal pelod, ohranjen v zemljišču 
ob potoku pri nogometnem igrišču oz. novi šoli na Grosupljem. Dva vzorca 
sive gline sta ležala 2,5 m, vzorec rdeče ilovice pa 1,5 m globoko. V glini se 
je pokazala vegetacija, kakršna je bila na področju Grosupljega 8000 let pred 
Kr.: mešani hrastov pragozd seje umikal, širiti seje začela bukev. 
V plitvejši ilovici je razen drevesnih in grmovnatih rastlin dr. Šercelj ugotovil tudi 
več zeliščnih rastlin: poleg trave, poltrave, močvirnega in vodnega rastlinja so 
zanimive predvsem žito, kislica in trpotec. Vse tri namreč nakazujejo prisotnost 
človeka 4000 let pred Kr., ob zori poljedelstva. Dr. Šercelj je nekaj let pozneje za 
arheologa Phila Madsona, ki je blizu Ponove vasi odkril ostanke halštatske kera
mike, analiziral več vzorcev, dobljenih ob potoku Bičje severno od Ponove vasi. 
Ugotovil je, daje med leti 800-400 pred Kr. pri Ponovi vasi prevladovala pašniška 
vegetacija, ki jo je - glede na bližino Turjaka - povezal tudi s čredami turov. 

J. Mu. 

N I K O M I H I C I N A C K . D . 

P R E M I Č N I 

KOlODVORm 3,129p 
• 061-765660 FA, 

esk 
Wfit40s\ 

E-MAIL: mO@MMC//VAC-/VEPR£M/amES/ 
URL: WWWMtUiaNAC-H£mmCNm.£l 

041-405258 
$8@UN(!tX.MOBi7&.SI 

GROSUFUF 
061-76^665 

KUPIMO atraktivne zazidljive parcele 
večji prostor ali hišo v centru Grosupljega primerno 
za klasično slaščičarno 
garsonjere in manjša stanovanja 

PRODAMO - gradbene parcele 
- stanovanjske hiše 
- kmetijska zemljišča 

NAJAMEMO - stanovanja vseh velikosti in 

POSREDUJEMO V NAJEM 

- več poslovnih prostorov in skladišč v Grosupljem 
in okolici 

- stanovanjsko hišo v Grosupljem 
- dva dvosobna in eno enosobno stanovanje 
- tri neopremljene sobe za 6 ležišč 

SVETUJEMO VAM IN POMAGAMO 
PRI URESNIČITVI VAŠIH NAČRTOV 

VRTNARSTVO 

M a l i v r h 1 9 , 1 2 9 3 Š M A R J E S A P 
T e l . ( 0 1 ) 7 8 - 7 5 - 5 6 2 , G S M : 0 4 0 2 2 4 - 4 5 5 

V vrtnarstvu Frbežar smo vam pripravili veliko izbiro: 
mačeh 
trajnic 
jesenskih lepotic 
rese 
lončnih krizantem 
okrasnega grmičevja 
ciklam 

Urejamo vrtove, po želji nasadimo tudi vaše posode in korita. 
Lahko pa izbirate med že pripravljenimi nasadi. 

V oktobru odprto vsak dan, 
razen nedelje, 

od 7. ure zjutraj do večera. 



DR. JANEZ JAMNIK - GROSUPEUČAN IZ SVETOVNIH ZNANSTVENIH KROGOV 
Grosupeljčan Janez Jamnik je znanstvenik v pravem pomenu be

sede. Doktorsko disertacijo s področja fizike je zagovarjal pri svojih 
tridesetih letih. Raziskave zanjo je opravil na elitnem nemškem 
inštitutu Max-Planck-lnstitut fur Festkorper-Forschung v Stuttgartu. 
Marca letos gaje nazaj v Slovenijo privabil nov izziv, ponujeno mu je 
bilo mesto vodje Oddelka za impedančno spektroskopijo na Ke
mijskem inštitutu v Ljubljani. 

Prvi korak bleščeče kariere je pome
nilo nadaljevanje študija na podi
plomski stopnji ter zagovor magistrske
ga dela na Univerzi v Ljubljani na Od
delku za fiziko. Ker seje odločil, da bo 
ostal v krogu znanstvenikov, je to po
menilo obvezno nadaljevanje študija, 
to je doktorat. To je bilo povezano tudi 
z željo po odhodu, nabiranju znanja in 
izkušenj v tujini. 

KAJ GA JE VABILO V TUJINO? 
Odhod na delo, še posebej razisko

valno, v tujino seveda pomeni velik iz
ziv in veliko preizkušnjo. Običajno Slo
vence na delo preko meje vlečejo do
kaj podobni razlogi. "Med najpomemb
nejšimi ni tuje znanje", za svoje po
dročje ugotavlja g. Jamnik, "znanje 
doma ni nič slabše od tistega v tujini. 
Razlika je v tem, da pri nas ne pokriva
mo vseh področij, ker nas je premalo 
in se to tudi stroškovno ne bi izšlo." 
Janez je prepričan, da dlje ko si od 
doma, bolj si razgledan, dobiš pregled 
nad tem, kaj drugi delajo, pridobiš sa
mozavest in navežeš stike. Naučiš se 
učinkovito reševati probleme in orga
nizirati delo. Sprva je bil denar največje 
bogastvo, kasneje je bilo to znanje, 
danes pa so to informacije. Poznanstva 
so nujna pri lobiranju za nove projek
te, ki se vse bolj uveljavlja tudi pri 
"trženju" dosežkov znanosti. Še tako 
dobri znanstveni dosežki lahko osta
nejo neopaženi, če jih ne spremljajo 
ustrezni marketinški triki. 

G. Jamnik je doktoriral relativno zgo
daj. Raziskave za doktorsko disertacijo, 
ki jo je zagovarjal na ljubljanski univer
zi, je opravil na Max-Planck-lnstitut-u v 
Stuttgartu. Cilj raziskav je bila izdela
va tranzistorja, torej električnega stika
la, ki deluje na osnovi gibljivih ionov, 
in ne elektronov, kot v običajnih tranzi
storjih. Kot se v znanosti pogosto zgo
di, na koncu ni deloval tranzistor, pač 
pa nova tehnika za merjenje električ
ne prevodnosti s prostorsko ločljivo
stjo. Po zagovoru je nadaljeval izpopol
njevanje v tujini na ti. postdoktorskem 
študiju. Dva meseca v letu 1994 na 
elitni ameriški univerzi Cornell Univer-
sity, dva meseca v letu 1995 v Los 
Alamos National Laboratories v ZDA ter 
8 let s prekinitvami na že omenjenem 
nemškem inštitutu. V tem času se je 
ukvarjal s preučevanjem transporta 
snovi in naboja v keramičnih materia
lih. Pri tem je skupaj z Joachim Maier-
jem vpeljal koncept kemijskega kon

denzatorja. Ta meri "blažilne" lastno
sti neke snovi na spremembe kemijske 
sestave okolice. Koncept omogoča 
zelo enostaven opis kopice procesov, 
naprimer takih, ki potekajo v kemijskih 
senzorjih. 

V NEMČIJI POVSEM 
DRUGAČNE RAZMERE 
KOT PRI NAS. 

Max Planck-lnstituti (v Nemčiji je za 
vsako področje eden) so nekakšni cen
tri odličnosti, ki jih je nemška vlada (s 
tem je začel že cesar VVilhelm) ustana
vlja zato, da bi preprečila zaostanek 
Nemčije za drugimi državami, po vojni 
predvsem za Združenimi državami Ame
rike. Tu je zanimiv podatek, da ima vla
da v mislih predvsem gospodarski za
ostanek, vendar se zaveda, da na dol
gi rok lahko postaneš bolj konkurenčen 
le z boljšim znanjem. Max-Planck-lnsti-
tuti so skoraj v celoti financirani s strani 
države, finančna sredstva pa so tako 
velika, da imajo posamezni oddelki 
pogosto težave z zapravljanjem (ne s 
pridobivanjem) denarja. Pri raziskavah 
gre skoraj izključno za take, ki se na
vezujejo na osnovne probleme fizike, 
kemije, biologije, itd. Poudarek je na 
iskanju novih konceptov. Na področju 
fizike trdne snovi, na primer, iščejo 
teorijo, ki bi pojasnila pojav superpre-
vodnosti opažen v kopici novih mate
rialov. Na eksperimentalnem področju 
se ukvarjajo z razvojem tranzistorja, ki 
deluje na osnovi enega samega elek
trona. Če opazijo, da bi bilo katero od 
teh odkritij uporabno tudi v industriji, 
se obrnejo na gospodarstvo in mu po
nudijo svoje dosežke. Neposredna ko
rist gospodarstva pa izvira iz kadrov. 
Študenti, ki opravijo doktorate na Max-
Planck-lnstitutih zasedejo pomembna 
mesta v razvojnih oddelkih vodilnih 
nemških podjetjih. 

VSTOPNICO ZA INŠTITUT 
IMA LE ELITA. 

Na Max-Planck-lnstitutih imajo stal
no zaposlitev praktično le direktorji. 
Ostali raziskovalci so sprejeti za do
ločen čas. Od teh je velika večina tujcev 
(tako imenovani gostujoči raziskoval
ci) in precej podiplomskih študentov. 
Za vstop na inštitut so pogoji zelo 
zahtevni. Potrebna so priporočila in 
dokazila o tem, da kandidat spada v 
svetovni vrh na svojem področju. Konč
no presojo in vso odgovornost zanjo 

seveda nosi direktor. Tu je zanimivo 
dodati, kako izbirajo direktorje: najbolj 
zaželjeni so kandidati, za katere se že 
šušlja, da bodo dobili Nobelovo nagra
do. Pri tem se v izbor pogosto vključi 
tudi deželna vlada, saj ji ni vseeno, 
kakšen sloves bo imel Institut v bo
doče. Od tega je končno odvisen razvoj 
gospodarstva. Nenazadnje gre tudi za 
tekmo, kdo bo boljši. 

KAKO JE SLOVENEC OPAŽEN 
V ŠIRNEM SVETU? 

G. Jamnik razlaga svojo izkušnjo. 
Raziskovalci o svojih dosežkih in rezul
tatih poročajo v člankih, ki jih seveda 
želijo objaviti v čim bolj uglednih revijah. 
Vsi članki gredo pred objavo seveda v 
recenzijo. Članek mojega sogovornika 
je romal v roke recenzenta, samega 
direktorja znamenitega nemškega inšti
tuta. Z željo, da bi izvedel njegovo 
mnenje o napisanem, je slednjega g. 
Jamnik tudi sam obiskal. V petnajstmi-
nutnem pogovoru sta dodobra pregle
dala članek. Gotovo si je direktor ustva
ril tudi predstavo o tem, kako dober je 
mladi slovenskih znanstvenik. Dober 
vtis, ki gaje g. Jamnik pustil, in pa pri
poročilo njegovega mentorja Prof. S. 
Pejovnika, kije sam doktoriral na Max-
Planck Institutu, sta mu verjetno tudi 
odprla vrata na to elitno znanstveno 
ustanovo, koje vložil prošnjo za sode
lovanje. 

Marca letos se je g. Jamnik vrnil v 
Slovenijo, na Kemijski inštitut v Ljublja
ni, kjer so mu ponudili mesto vodje od
delka. To je bil dovolj velik izziv za vrni
tev domov. Na inštitutu deluje 14 od
delkov na različnih področjih. Strategija 
ustanove je, da oddelki okrog 50% časa 
porabijo za osnovne raziskave, torej za 
stvari, kijih raziskujejo po lastni domi
selnosti. "Če bi ta del zanemarili, bi 
postali zgolj servis, kar bi imelo za po
sledico zaostajanje za najnovejšimi do
gnanji", razlaga Janez. Če bi delali le 
po lastnem veselju, bi finančno propa
dli. Zato ostalih 50% časa namenijo 
reševanju praktičnih problemov, s ka
terimi se srečujejo različni naročniki. Pri 
raziskavah veliko sodelujejo z inštituti 
na Danskem in v Avstriji. 

NOV IZZIV: 
VODENJE ODDELKA 
NA INŠTITUTU V UUBUANI. 

V oddelku, ki ga vodi g. Jamnik, de
lujejo štirje doktorji znanosti, trije podi
plomski študenti in v sodelovanju s 
fakulteto za kemijo 1 - 2 diplomanta. 
Na oddelku se ukvarjajo z raziskavami 
materialov, ki so potencialni kandidati 
za vgradnjo v izdelke s področja infor
matike (senzorji) in energetike (preno
sni viri električne energije). Živimo v 
času, ko na trg prihaja vedno več 

izdelkov, ki so krmiljeni z mikroračunal
niki in opremljeni z ustreznimi senzorji. 
Na oddelku dr. Jamnika raziskujejo elek
trične lastnosti materialov, ki so potreb
ni za izdelavo naprimer C 0 ? senzorja. 
Pri znanem proizvajalcu kuhinjskih pečic 
Miele proučujejo možnost vgradnje take
ga senzorja v pečico, ki sama ugotovi, 
kdaj je potica pečena in se takrat avto
matsko izklopi. Drugo področje raziskav 
na istem oddelku, ki pa jih v pretežni 
meri financira NATO, so litijevi akumu
latorji. Ti akumulatorji so tehnološko 
zelo pomembni, predvsem zaradi neslu-
tenega razcveta mobilne telefonije. 
Tretje področje je merjenje prevodnosti 
sestavljenih materialov. V ta namen so 
kupili posebno aparaturo, ki jo imajo 
(znotraj Evrope) samo še na omenjenem 
nemškem inštitutu. Zato naročniki ra
ziskav prihajajo tudi iz drugih držav. 

Kljub temu da so med naročniki 
projektov oziroma raziskav tudi sloven
ska podjetja, financiranje v veliki veči
ni prihaja s strani Ministrstva za zna
nost in tehnologijo, oziroma s strani 
NATA in evropske skupnosti. Take ra
ziskave so še za velika podjetja v razvi
tih državah, kaj šele za slovenska, pre
velik finančni zalogaj. "V znanosti je 
namreč tako, da rezultat raziskav in 
poskusov v naprej ni nikoli zagotovljen 
oziroma vsaka raziskava ne obrodi upo
rabnega rezultata. Vendar se raziska
ve v kumulativi in na dolgi rok prav go
tovo splačajo", razmišlja g. Jamnik. 
Tega se vladni ljudje v marsikaterih 
državah tudi zavedajo. Kot primer na
vaja Finsko, ki je v zadnjih letih dose
gla zavidljiv tehnološki razvoj. Tega je 
spodbudila tudi vlada s politiko načrt
nega financiranja in vzpodbujanja zna
nosti in šolstva. Na vsak $, ki ga v ra
ziskave vloži katerokoli podjetje, država 
avtomatično pristavi 2$. V Izraelu so 
iznašli podobno formulo: država vsake
mu raziskovalcu, ki uspe za raziskave 
od podjetij ali tujih naročnikov pridobi
ti 1$, primakne še enega. 

"ČE BOMO LE KUPOVALI 
IN PRODAJALI, BOMO 
OSTALI CANKARJANSKA 
SLOVENIJA." 

Seveda imajo v slovenskih podjetjih 
tudi lastne laboratorije, katerih glavna 
naloga je običajno kontrola proizvodnje. 
Nekateri se ukvarjajo tudi z raziskava
mi in razvojem lastne tehnologije, da 
se s tem izognejo stroškom nakupa 
patenta ali da ostanejo podjetja konku
renčna. Zadnje čase se podjetja s svoji
mi problemi pogosteje oglašajo tudi na 
inštitutu, kjer se skupaj odločijo ali 
bodo šli v določeno raziskavo ali ne. V 
preteklosti je bilo sodelovanje s proizvo
dnjo precej omejeno, predvsem zaradi 
pogosto mačehovskega odnosa znano
sti do industrije. Slednja je namreč 

morala prevzeti celotno tveganje in tudi 
vse stroške raziskav, ne glede na njihov 
rezultat. V zadnjem času se je ta od
nos nekoliko spremenil, tako da pogo
dbe o sodelovanju pogosto vsebujejo 
klavzule, v skladu s katerimi je podjetje 
dolžno inštitutu kriti le materialne 
stroške raziskave, vse ostalo pa le, če 
je ta uspešna. Po mnenju g. Jamnika 
se podjetju ne izplačajo lastne raziska
ve, dokler ni v tehnološkem vrhu in to 
ne le v slovenskem merilu. Vse do te 
točke je boljša, predvsem pa cenejša 
strategija nakup patenta, ko le ta za
stari. Zato večina podjetij v državah v 
razvoju, tudi nekatera slovenska, 
proizvajajo po zastareli tehnologiji. 
"Večinsko prepričanje v Sloveniji je, da 
znanstvenik sedi v pisarni in dela svoje 
stvari, ki so le njemu v veselje in niče
mur namen. V industriji ni pretirane 
potrebe po sodelovanju z znanostjo, 
dokler nimamo opravka z zelo razvito 
državo. Če nekdo le kupuje in prodaja 
naprej, ne potrebuje znanosti. Na kon
cu ostajamo cankarjanska Slovenija", 
potegne g. Jamnik posrečeno vzpored
nico s prispodobo iz slovenske litera
ture. 

V SLOVENIJI SE NE 
ZAVEDAMO 
DOVOLJ POMENA ZNANOSTI. 

Ko govorimo o položaju v slovenski 
družbi, se znanstveniki ne morejo rav
no pohvaliti. Ne glede pogojev dela, ne 
glede plač. V tujini vedno iščejo dobre 
ljudi. Privabijo jih tako, da jim za zače
tek recimo ponudijo 2 milijona DEM za 
nakup opreme, potem pa se pogo
varjajo naprej. Pri nas se seveda kaj 
takega ne zgodi. "Potrebno seje boriti 
za vsak dodatni tolar iz ministrstva. 
Tudi pri zagotavljanju osnovnih pogojev 
dela, kot je najosnovnejša oprema, se 
srečujemo z velikimi težavami. Zato mi 
profesorji v tujini pogosto svetujejo, naj 
vendarle del svojega časa namenimo 
za argumentirano pojasnjevanje širši 
javnosti, zakaj je znanost pravzaprav 
potrebna. Le tako se bo mogoče kaj 
spremenilo. Problem znanstvenikov je, 
da so po naravi radovedni. Denar zanje 
ni odločilen. Brez njega pa tudi ne gre. 
Zato poskušamo ljudi stimulirati na 
različne druge načine, recimo tako, da 
jih pošiljamo na mednarodne konferen
ce", razlaga g. Jamnik. Novi direktor 
inštituta je vpeljal tudi nov način na
grajevanja zaposlenih. Vsak oddelek je 
namreč postal finančno samostojen, 
kar pomeni, da si posamezni na od
delkih na račun morebitnega pozitivne
ga rezultata lahko precej povečajo 
plače. Problem je le, da trenutno sko
raj nihče od oddelkov nima pozitivne
ga rezultata. 

Mag. Tatjana Skubic 

Različnost bogati - Po Mehiki in Gvatemali 
Navdušena mije Urška, kije 

odšla na pot pred mano, pisa
la o Mešikih, ki plešejo vsak 
dan, ni pa mogla mimo gostolju
bnosti, kije tudi mene doletela 
že v prvih dneh. Če mi ne bi ona 
nič razložila, bi se ustrašila po
vabil, saj za nas včasih zvenijo 
kar malce vsiljivo. Dobro je, da 
jih ne zavrneš prevečkrat, sicer 
izpadeš, kot da jih ne maraš, 
čeprav veš, da marsikdo živi 
precej revno. "Kaj boš jedla?" 
"Kaj priporočaš?" "Enchilado, 
quesadillo..." "Vseeno mi je, 
samo da ne peče." Vedela 
sem, da dobiš tortillo pri vsaki 
hrani, imena pa mi niso bila nič 
domača. Ampak Mehičanu reči, 
da ne želiš pekoče hrane... Če 
nas peče, za njega ni nič. 

Čili (feferoni) je skoraj pov
sod, običajno si lahko le pri 
fižolu prepričan, da ne peče. Še 

koruzo, ki jo lahko na ulicah kupuješ 
kuhano ali pečeno, premažejo s 
pekočo omako. Fižol in koruza sta 
najpogostejša hrana. Namesto kruha 
imajo tortille (podobna je palačinki, 
narejena iz koruzne moke in vode; taka 
je že od azteških časov), velikokrat ješ 
paradižnik. To in še marsikaj drugega 
smo dobili belci od prvotnih kultur in 
s tem reševali lakoto v Evropi (Je že 
nastopil čas naše hvaležnosti?). Zra
ven pa še pijačo, ki se ti stopi v ustih, 
v trdem stanju jo lahko tudi ješ. Čoko
lado, pijačo bogov, ki je tam boljšega 
okusa, spenjena... Domači vonj, ki te 
umiri po vseh vonjih, ki se mešajo po 
ulicah, da ti postane že malo slabo. 
Potem pa te povabijo še na tržnico, 
za katero pravijo, da je največja na 
svetu ali vsaj v Ameriki, in ti ni nič 
jasno, kakšno hrano tam prodajajo 
(poleg vsega drugega). Na srečo je 
zelo poceni, tako da lahko poskušaš 
brez občutkov krivde, da si zapravil 

veliko denarja. Peciva je toliko vrst, 
da ne veš, katerega bi, cele gore sa
dja, meso obletavajo muhe... 

Ponujajo ti tequilo, pulque, mezcal. 
Vse troje so pijače, izdelane iz različ
nih vrst kaktusa agave. Pulque, ki je 
kot sladko pivo, mlečne barve, je še 
iz časov prvotnih kultur, s Španci pa 
je prišlo tudi znanje o destilaciji za 
izdelovanje tequile in mezcala, ki ima
ta več kot 40% alkohola. Včasih k te-
quili dodajo tudi črva, saj menda šele 
ta da pravi okus... Črve lahko kupiš 
kar na tržnici, za posladek, ali pa hla
dne pečene kobilice. Občasno si za
res zaželiš košček navadnega kruha. 

Za večerjo pojejo toliko, da me ni 
več čudilo, da so debeli. Še posebej v 
glavnem mestu je debelih ljudi zelo ve
liko, a jih to ne moti in tudi ne omaja 
njihove samozavesti (kar velikokrat 
opazimo pri nas). Zanimivo, da so v 
reklamah le suhi ljudje. Pa ne le to, 
večinoma so v reklamah beli ljudje, 

kljub temu, da je večina Mehičanov 
mešane krvi. Na skoraj vseh obrazih 
lahko opaziš poteze, ki kažejo na pr
votne prebivalce. A beli človek je še 
vedno višje. Najprej v glavah ljudi - če 
si bel, si vreden več. Žal pa imajo tudi 
v družbi beli ljudje vodilna mesta in 
tudi zato se ne more premakniti na 
boljše, ker ostajajo potomci prvotnih 
kultur in mešanci na dnu lestvice. Za-
željeno je, da ne misliš s svojo glavo, 
živiš pasivno. Tradicijo želi vlada 
ohranjati le zaradi denarja, predstav
nike tradicije pa bi raje pozabili, saj 
so glas ljudstva, ki zahteva pravice. 

Vse to nama je na začetku poti 
prišlo naproti in sva si večkrat zaželeli, 
da ne bi bili beli, revščina naju je žalo
stila. "Rdeča" srca ljudi pa so naju 
toplo sprejela. 

Se nadaljuje... 

Alenka Oblak 

Zavod za prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko urejanje 
Grosuplje, d.o.o. 

POSREDUJEMO PRI PROMETU Z 

NEPREMIČNINAMI 
• ZAGOTAVLJANJE VARNEGA NAKUPA, 

PRODAJE IN ODDAJE NEPREMIČNIN 
• CELOVITA PONUDBA NEPREMIČNIN 
ZA NAKUP, PRODAJO IN NAJEM 

- SKLEPANJE KUPOPRODAJNIH 
POGODB iN ZEMLJIŠKOKNJIŽNI PREPIS 

- CENITEV NEPREMIČNIN 

- POMOČ PRI PRIDOBIVANJU 
DOKUMENTACIJE ZA GRADBENO 
DOVOLJENJE 

- PROJEKTIRAMO STANOVANJSKE, 
POSLOVNE IN GOSPODARSKE 
OBJEKTE 

TELEFONI: 01 / 786-30-78, 
786-05-42, 786-05-43, 

GSM: 041/683-532. 



Župan v KS IVI I a če vo 
Mlačevo, 1 3 . 9 . 2 0 0 0 - V sklopu obiskov krajevnih skupnosti v občini 

Grosuplje je župan, g. Janez Lesjak, s svojima sodelavcema - Sandro Fatur 
in Jožetom Miklavčičem - obiskal 1 3 . 9 . 2 0 0 0 krajevno skupnost Mlačevo. 
Obisk so začeli popoldne na terenu skupaj s predsednico, go. Valentino 
Vehovec in nekaterimi svetniki krajevne skupnosti, nadaljevali pa zvečer v 
gasilskem domu na Velikem Mlačevem. 

Del udeležencev srečanja z županom 

Ogledali so si posamezne zanimive 
in tudi kritične točke po vaseh. Še 
posebej so se ustavili na območju pre
dvidenega krajinskega parka Radensko 
polje. Prav tu so se rodili prvi pomisleki 
in ugotovitve o smiselnosti zaščite, saj 
se to območje srečuje še vedno s celo 
vrsto težav, ki "prihajajo od zgoraj na

vzdol". Med najbolj problematične sodi 
nedvomno grosupeljska čistilna napra
va. Ogledali so si nekaj točk oziroma 
jam (retij), kjer nekateri posamezniki 
zasipavajo te jame. Čeprav je županov 
poziv veljal vsem občanom, pa so za 
takšno početje v zadnjih letih odgovor
ni predvsem nekateri posamezniki. 

Izpostavljeno je bilo tudi vprašanje 
poimenovanja celotnega kraškega polja 
z imenom Radensko polje. Večina kraja
nov trdi, da Radensko polje lahko ustre
za le poimenovanju spodnjega dela 
kraškega polja, osrednji in zgornji del 
pa nikoli v zgodovini med krajani ni 
imel tega imena. Zanj so obstajala le 
ledinska imena, ali pa poimenovanja 
sklenjenih območij glede na lastništvo 
posameznih vasi (zagraški, žalski, pre-
dolski, mlačevski, slivniški... logovi). 

Krajane v zvezi z ekologijo še vedno 
motijo nedokončane kanalizacije, na 
katere so opozarjali že takoj po izgra
dnji vodovoda pred skoraj tridesetimi 
leti, a si sami kljub izgradnji večpretoč-
nih greznic ob svojih domovih in na kon
cu vaških kanalizacij ne morejo bistve
no bolje pomagati. Zato v nadaljevanju 
pričakujejo pomoč s strani občine in 
države, prav pa bi bilo, da bi se sred
stva našla tudi iz evropskega "budžeta". 

Zanimiva so bila vprašanja tudi tistih, 
ki že nekaj let čakajo na zazidljivost 
svojih parcel za stanovanjske hiše, go
spodarska poslopja in delavnice. Na to 
področje je padla tudi javna kritika o 
prepočasnem sprejemanju pros-torske-
ga plana oziroma o pomanjkljivi oddaji 
gradiva na ministrstva, ki so predlagani 
plan zavrnila v popravek na občino. 

Zanimalo jih je tudi, kako priti do 
odškodnin v kmetijstvu zaradi suše, 
Malomlačevci pa že vrsto let želijo ure
diti cesto po bližnjici proti Mizarstvu, ker 
je njihova pot prek priključka ob nekdan
jem boštanjskem mlinu (pri Rozmanu) 

pa do Grosuplja obupno nevarna, saj 
se na tem odseku divja tudi do 200 km/ 
h. Posebej pa so bili izpostavljeni neka
teri še nedokončani vaški odseki poti, 
ki niso poasfaltirani, in lastniška neu
rejenost "komunščin", saj so nekateri 
razpravljalci zatrjevali, da je treba vse 
poti premeriti in nepotrebne javne povr
šine prodati ali dati v najem. 

Gospod Roškar je med drugim vpra
šal, zakaj grosupeljski občani plačujejo 
polne ekološke takse, ko imajo smetišče 
"pred nosom", prebivalci Ivančne Gori
ce in Dobrepolja pa veliko manj. Na njego
vo vprašanje o adaptaciji šole v Žalni so 
se navezala tudi vprašanja, ali je sploh v 
Žalni predvideno šest razredov bodoče 
devetletke, ali samo trije razredi. Opozo
rili so tudi na prepočasno pluženje sne
ga do žalske šole, ker se pluži, koje sneg 
že precej zvožen. Poseben problem pred
stavljajo tudi avtobusni šolski prevozi, saj 
se na relaciji Lobček-Luče-Žalna-Mlače-
vo vozi (po seznamu) 92 otrok. 

Med obiskovalci tega srečanja je bilo 
tudi precej prebivalcev iz zaselka Boštanj, 
ki se v zadnjih mesecih srečujejo z neu
rejeno vodovodno napeljavo. Trenutno 
stanje je tako, da si novi lastniki za svoje 
potrebe urejajo nov cevovod, stari vodo
vod (izgleda, da je ves preluknjan) pa 
ostaja v breme tamkajšnjim prebivalcem. 
Menda so po vodovodnem števcu pora
bljene tudi nenormalne količine vode, ki 
pa jih stanovalci na Boštanju "za zali
vanje" nižje ležečega kraškega polja ve
rjetno niso dolžni plačevati. Kdo bo rešil 
ta gordijski vozel, bomo še videli. 

Videli pa bomo tudi, kako se bo odvija
lo reševanje romske problematike, saj 
je ta krajevna skupnost še vedno najbolj 
obremenjena s tem vprašanjem. Žal, 
tudi tisti, ki so bili zelo glasni v preteklo
sti za to vprašanje niso našli dokonč
nih rešitev, na hitro navržena ideja o 
razselitvi posameznih romskih družin pa 
je že med samimi razpravljalci padla na 
neplodna tla. 

Mimogrede: Na sestanku smo pogre
šali predvsem nekatere večje kmete, 
obrtnike in podjetnike, pa tudi oba občin
ska svetnika. Pri nekaterih vprašanjih 
so se tudi zelo jasno videli osebni inte
resi posameznikov, ki jim krajevna skup
nost in občina verjetno ne bosta mogla 
ugoditi. Pravzaprav sem imel ob takšnih 
pobudah (ponovno!!!) občutek da je 
razmišljanje o nadgradnji gospodarske
ga, kulturnega, socialnega in ekološke
ga življenja v krajevni skupnosti, predv
sem pa infrastruktumega opremljanja 
vasi, še vedno v slogu: "To mora nare
diti občina ali pa krajevna skupnost -
mene se to ne tiče. Borim se le za svoje 
koristi." 

Ker krajevna skupnost nima več 
svojega vira sredstev, je denar iz obči
ne le kaplja v morje želja, nepoklicno 
delo funkcionarjev KS pa ima prav tako 
omejene možnosti za delovanje. V ce
loti gledano: Nekaj odgovorov smo do
bili, na nekatera vprašanja so obljubili 
pisne odgovore. Prepričani pa smo, da 
so takšna srečanja ob normalnem de
lovanju KS enkrat letno nujna. 

Jože MIMič 

Razmišljanje ob prebiranju prispevkov 
v zadnjh Grosupeljskih odmevih 

Tekmovanje v avtoakustiki 
Grosuplje - V soboto, 16. septem

bra 2000, je v Grosupljem potekalo fi
nale državnega prvenstva v avtoaku
stiki z mednarodno udeležbo. Tekmo
vanje, ki seje odvijalo na parkirišču v 
novem poslovnem centru pod 
Slivniškim hribom, je potekalo v orga
nizaciji CAR Hi-Fi Cluba Slovenije in 
Maxo Puba. 

Kot nam je v pogovoru povedal g. Jaka 
Seleš, ustanovni član omenjenega klu
ba in eden izmed organizatorjev, se je 
tekmovanja udeležilo 57 tekmovalcev 
iz Slovenije, Hrvaške, Italije in Avstrije. 
Slovenijo so zastopali tekmovalci iz vseh 
krajev, od Murske Sobote do Portoroža. 
Iz Italije sta prišla tudi dva sodnika osta
lih 8 pa je bilo domačih. Namen pred 
kratkim ustanovljenega kluba je prireja
ti tekmovanja v avtoakustiki in se 
udeleževati podobnih tekmovanj tudi 
drugod po Evropi. Tovrstna tekmovanja 
potekajo po pravilih in so razdeljena na 
SPL (ocenjevanje glasnosti) in SQ 
(ocenjevanje kvalitete zvoka). 

Po začetnem preverjanju RTA (frek
venčnega odstopanja avtomobila), so 

preizkusili še tehnični del avtoakustike 
in nato ocenjevali kakovost zvoka, po
snetega na točno določenem CD-ju. V 
popoldanskem času je pri preizkusu 
SPL-ja vsak tekmovalec tekmoval s 
svojim izbranim CD-jem. Vsi zmagoval
ci so po končani prireditvi prejeli poka
le. Stanko Janežič je ob koncu tekmo
vanja organiziral še tekmovanje v 
vlečenju vrvi. 

Tekmovanje v avtoakustiki je bilo 
eno od največjih prireditev v Grosu
pljem, saj si je zanimivo dogajanje 
ogledalo prek 1000 obiskovalcev. Za 
prihodnje leto namerava CAR Hi-Fi 
Club organizirati tri tekmovanja: maja 
v Portorožu, junija v Mariboru in sep
tembra ponovno v Grosupljem. Za vse 
podrobnejše informacije o delovanju 
kluba pa boste dobili pri predsedniku 
Andreju Jakšiču na telefon: 
041/502-607. 

Matjaž Trontelj 

Udeleženci in številni gledalci tekmovanja - foto: Boštjan Šest 

Tukaj smo doma 
Šmarje-Sap, 16. in 17. septembra - Turistično društvo Šmarje-

Sap in KS Šmarje-Sap sta ob pomoči Turističnega društva 
Magdalenska gora obudila kulturno-zabavno prireditev Tukaj 
smo doma. Ta prireditev je bila v Šmarju-Sap prvič že pred 
sedmimi leti, postajala je tradicionalna, le lani je ni bilo. 

Dvodnevno druženje Šmarčanov in 
okoličanov se je tokrat začelo s petko
vim pohodom z baklami na Magdalen-
sko goro. Zvečer, ko je začel padati 
mrak, so se ljubitelji Magdalenske gore 
zbrali pred šmarskim Družbenim do
mom. Prišli so osnovnošolci, družine z 
otroki, skavti s Škofljice, večje in 
manjše zaključene družbe, pa tudi po
samezniki s svojimi štirinožnimi prija
telji. Udeleženci so si lahko kupili bak
le, da je bila pot bolj romantična in ne 
pretemna. Po dobre pol ure hoje je pod 
vznožjem cilja prve že pozdravilo pre
senečenje, ki so ga pripravili člani Tu
rističnega društva Magdalenska gora. 
Mogočen balon je osvetljeval okolico 
in izražal dobrodošlico nočnim pohod-
nikom. Ob cerkvici na vrhu Gore so 

obiskovalci lahko prisluhnili ubranemu 
petju MPZ Šmarje-Sap, se odžejali in 
tudi kaj prigriznili. Nekateri pogovori so 
se zavlekli pozno v noč. 

V soboto pa je bila v avli OŠ Šmarje-
Sap še kulturna prireditev. V pestrem 
programu je več pesmi zapel MPZ 
Šmarje-Sap, ki ga vodi Jernej Kralj. Na 
harmoniko je zaigral Klemen Božja, 
Kovačevi dekleti - Darinka in Jožica -
sta peli ob spremljavi harmonike, s 
pantomimikoje zabaval "kontrabasist" 
Robi Zaviršek, nastopila sta harmo
nikar Janez Bergant in kitarist Jože 
Terner, Dušan Mazaj pa je zaigral na 
citre. Program je domiselno povezova
la Renata Križman. 

Po prireditvi so si obiskovalci lahko 
ogledali razstavo Vesele tehnike na 

Osnovni šoli Šmarje-Sap. Prvič je bil 
na ogled tudi najnovejši projekt avtorja 
Dušana Mazaja Vesele kroglice s fi
ziko in tehniko. Gre za učilo, ki skuša 
na zabaven in enostaven način prika
zati princip delovanja nekaterih teh
ničnih naprav. Več o tem učilu bo moč 
prebrati v eni od naslednjih številk Od
mevov, saj bodo Vesele kroglice po
tovale na Mednarodni festival znano
sti v Cankarjev dom, na Sejem teh
nike na Gospodarsko razstavišče, na 
Srečanje ravnateljev v Portorož, verjet
no pa tudi na Svetovno razstavo učil v 
Zurich. 

V okviru prireditve Tukaj smo doma 
je predsednica Turističnega društva 
Šmarje-Sap Katarina Meden svoj kraj 
predstavila na spletnih straneh inter-
neta. Stran si je bilo moč ogledati tudi 
na računalniku v avli šole. 

Za prijeten zaključek sobotnega 
večera pa so poskrbele članice Turistič
nega društva in članice Društva 
podeželskih žena Sončnica. Vsem 
obiskovalcem so postregle z oblo
ženimi kruhki, domačim pecivom in 
pijačo. Nič čudnega, da se zbranim ni 
mudilo domov. Spet je zadonela vese
la pesem. 

Janez Pintar 

Verjetno smo vsi starši v Grosupljem 
veseli, da smo končno dobili novo šolo 
in naši otroci lahko obiskujejo pouk 
samo dopoldan. S tem seje prav goto
vo izboljšala kvaliteta življenja otrok in 
družine v celoti. Več je možnosti za 
vključitev otrok v različne interesne 
dejavnosti in aktivnosti, ki so bile v 
preteklosti omejene zaradi popoldan
skega pouka ali pa zato, ker so se 
določene aktivnosti odvijale samo na 
eni šoli in so sejih lahko udeležili samo 
učenci tiste matične šole (žal!!!). 

Glede na to, da sta bila v OŠ Brinje 
nameščena dva oddelka vrtca (s tem 
je rešen problem marsikaterega otro
ka in starša), po njihovem mnenju pouk 
ne bo potekal v normativnih pogojih, 
ker se bodo morali otroci seliti iz razre
da v razred. Iz članka sem tako šele 
izvedela, da torej pouk na tej šoli in 
ostalih, kjer se otroci selijo ne "poteka 
po normativnih pogojih". Opozorila bi 
na to, da z dopoldanskim poukom v 
OŠ Louis Adamič (Tovarniška) ni bila 
ukinjena selitev iz oddelka v oddelek. 
Torej tudi v tej šoli že leta in leta pouk 
ne poteka po normativih pogojih. 

Opozorila bi rada tudi na to, da svet 
staršev OŠ Louis Adamič že več let opo
zarja in prosi za pomoč pri rešitvi pro
blematike varnosti prihoda otrok v šolo. 
Na občinski svet smo naslovili več naših 
pobud, a žal neuspešno. Prosili smo za 
racionalno rešitev Partizanske ceste, 
kjer ni pločnikov in so ob množici avto
mobilov, parkiranih skoraj na cesti, naši 
otroci na poti v šolo ogroženi. Prosili 
smo za "ležeče policaje", ki so jih sicer 
pred leti postavili, a tudi že odstranili, a 
ne zato, ker naj bi se izkazali za nekori
stne, temveč, ker so bili dotrajani in tudi 

prenizki in niso več služili svojemu na
menu. Tudi za postavitev sedanje 
"ograje" je bilo potrebno veliko prošenj 
in časa. Sploh pa ne gre zgubljati be
sed, da smo junija, ko smo izvedeli, da 
se nižja stopnja OŠ Louis Adamič seli 
na "staro šolo" ob Adamičevi cesti, 
ponovno pozvali občinski svet, da naj 
poskrbi za večjo varnost naših otrok, ki 
morajo na poti v šolo prečkati najbolj 
prometno cesto v Grosupljem. Prosili 
smo za semafor in odstavni pas za avto
bus, s katerim se vozijo otroci iz sose
dnjih vasi. Nič od tega ni bilo narejene
ga. Mislim, da smo vsi občani Grosu
pljega in prav je, da za vse otroke po
skrbimo enako. 

Menim tudi, da ne videonadzor in ne 
2,20 m velika ograja ne bosta zaščitila 
otroke Brinjske oziroma katerekoli šole. 
Problemi so širšega značaja m jih je 
potrebno tudi tako reševati. Samo si
stematičen pristop k reševanju proble
mov nas vseh občanov, staršev in širše 
skupnosti, ne glede na strankarsko pri
padnost, bo naše otroke obvaroval in 
zavaroval pred "kvarnimi vplivi" našega 
okolja. Ti problemi so prisotni zdaj, ta 
trenutek in v tej sedanjosti in potrebno 
je poiskati ustrezne rešitve, a brez 
iskanja vzrokov in krivde v preteklosti. 
Čas je, da se o problematiki (droge, 
alkohola, mladostnega prestopništva, 
nasilja med vrstniki...) zamislimo kot 
starši ter občani in pustimo strankar
ske interese ob strani. 

Problemi naših otrok so naši skupni 
problemi. Tudi problemi naših šol so 
problemi nas staršev in učiteljev ter šir
še skupnosti. Zato bodimo razumni, str
pni in predvsem srčni drug do drugega. 

Lučka Javomik-Ukar 

Obvestilo 
Center za socialno delo Grosuplje obvešča vse prejem
nike otroškega dodatka, da morajo do 3 1 . 10. 2000 
predložiti dokazila o šolanju svojih šolajočih otrok in sicer 
dijakov in študentov za novo šolsko leto 2000/2001. Po
trdila o šolanju - obrazec 1,55 - pošljejo ali osebno prine
sejo na naslov Center za socialno delo Grosuplje, Tabor
ska 1 5 , 1 2 9 0 Grosuplje. V primeru pošiljanja po pošti naj 
na hrbtno stran potrdila pripišejo še podatke o vlagatelju 
in sicer ime in priimek, naslov ter številko zadeve. 

Center za socialno delo Grosuplje 



Dr. Miroslav KRANJC 
kandidat LDS za poslanca 

Državnega zbora 

Drage volivke in volivci! 
Rojen sem bil leta 1968 v Ljubljani, skoraj polovico svojega življenja pa živim v Ponovi vasi pri Grosupljem. 

Posvetil sem se študiju procesne avtomatike na Fakulteti za elektrotehniko v Ljubljani in se po diplomi tam tudi 
zaposlil. Leta 1997 sem na isti fakulteti dosegel naziv magistra, leta 2 0 0 0 pa naziv doktorja elektrotehniških 
znanosti. Ves čas študija sem se ukvarjal s praktičnimi vidiki avtomatizacije industrijskih procesov in raziskavami 
možnosti uporabe Interneta na tem področju. Politično sem aktiven že od začetka devetdesetih in sem predse
dnik občinskega odbora Liberalne demokracije Slovenije v Grosupljem ter vodja svetniške skupine v občinskem 
svetu občine. Trenutno sem zaposlen v vodilnem slovenskem podjetju, ki se ukvarja predvsem z razvojem 
varnega elektronskega poslovanja preko Interneta. 

Za mesto poslanca kandidiram, ker menim, daje čas, da se v Državnem zboru pričnemo strokovno in argumentirano 
ukvarjati z razvojnimi in tehnološkimi izzivi, ki čakajo našo državo v prihodnosti. Predvsem mladi moramo pri tem sami 
prevzeti svoj delež odgovornosti za oblikovanje naše skupne prihodnosti. Poskušal bom dokazati, da so znanje, odloče
nost, odgovornost do drugih in strokovnost edini temelj, na katerem je mogoče argumentirano graditi svetlejšo prihod
nost Slovenije in vseh njenih prebivalcev. 

Naš okraj lahko pomagam postaviti na zemljevid kot prostor, kjer biva veliko sposobnih in prizadevnih podjetnikov, 
strokovnjakov, obrtnikov, umetnikov, kmetov in drugih krajanov in krajank, ki ne želijo biti prepoznavni le po praznem 
političnem besedičenju in vrsti afer. S svojim delom v parlamentu pa bom dosledno in strokovno sledil predvsem 
tehnološkim, razvojnim in socialnim vprašanjem. Menim, da lahko pripomorem k bolj kakovostni in argumentirani razpra
vi, ki bo vodila k uspešnejšemu, hitrejšemu in manj političnemu odločanju v DZ. 

Vsi, ki me poznate, veste, da sem se vedno zavzemal za svobodo posameznikov in posameznic, da sami odločajo o 
svoji prihodnosti, da lahko svobodno udejanjajo svoje zmožnosti in da je potrebno tistim, ki tega sami ne zmorejo, 
pomagati, da lahko živijo človeka vredno, polno in kvalitetno življenje. Mogoče se vam zdi, da "nakladam"? Pa ne. Tisti 
med vami, ki lahko spremljate seje občinskega sveta veste, da sem bil vedno dosleden in načelen v teh svojih prizade
vanjih in dajem vam svojo besedo, da bo tako tudi v prihodnje. Tudi zato, ker mi je program Liberalne demokracije 
Slovenije, posebej v točkah, ki se tičejo zagotavljanja socialne varnosti (pokojnine, programi za brezposelne in iskalce 
prve zaposlitve ter skrbi za tiste, ki so začasno ali trajno nezmožni poskrbeti zase) zelo blizu. Prav tako sem se globoko 
poistovetil s programi LDS s področij zdravstva, kulture, športa, varovanja okolja, stanovanjske politike, trajnostnega in 
celostnega razvoja podeželja in mnogimi drugimi. Menim, da bo nova vlada pod vodstvom dr. Janeza Drnovška, izvolitev 
katere bom podprl, če bom izvoljen za poslanca, lahko nadaljevala dobro začeto delo na večini področij in postavila 
temelje novemu razvoju tudi na drugih, na katere do sedaj na žalost ni imela dovolj velikega vpliva. 

V tej svoji kratki predvolilni predstavitvi vas ne bom zavajal s praznimi obljubami, vam obljubljal posameznih cest, gradil 
mostov ali izrekal velikih, a praznih besed. Ne, sem namreč realist in hkrati ne želim žaliti vaših sposobnosti samostojne
ga razmišljanja. Ne. Resnično pa vam obljubim le, da bom storil vse, kar je v moji moči, da bom pri nalogah, ki jih bom 
deležen kot vaš poslanec v državnem zboru, dosledno sledil tistim pravim in osnovnim načelom, katerim, to trdno 
verjamem, smo vsi zavezani. Svobodi, enakosti in socialni pravičnosti. 

Dr. Miroslav KRANJC 
Kje me dobite? 

Pisarna občinskega odbora LDS Grosuplje 
Taborska 15 
1290 Grosuplje 
telefon / faks: 0 1 / 786-13-10 
G S M : 0 4 1 / 972-854 
e-mail: miro.kranic@siol.net 
spletna stran: http://www.lds.si/LDS/OQ/Grosuplje 

S l o v e n i j a j n a p r e j 
V svojem predvolilnem programu 

vam, ob podpori Liberalne demokra
cije Slovenije, ponujam nove, boljše 
in po meri ljudi narejene programe na 
področjih gospodarstva, spodbujanja 
obrti in podjetništva, zmanjševanja bi
rokracije in višanja pravne varnosti go
spodarskih subjektov. Socialna poli
tika po meri človeka v LDS pomeni 
socialno vključujočo družbo, ki bo 
vsakemu posamezniku zagotovila, da 
razvije in udejanji svoje sposobnosti 
ne glede na starost, spol in kraj bi
vanja. Smo starajoča se družba, ki 
mora znati izkoristiti, vzpodbujati in 
nagrajevati potenciale starejše popu
lacije ter predvsem znati poskrbeti za 
varno in mirno starost. Vsakdo mora 
imeti pravico do zdravja in dostopno 
ter primerno zdravstveno oskrbo. Novi 
programi na področju zaposlovanja 
morajo zmanjšati število čakajočih na 
delo in omogočiti vsem, ki so tega 
sposobni, možnost, da aktivno prispe
vajo k razvoju družbe kot celote. Pri 
tem pa seveda ne smemo pozabiti na 
tiste, ki so sami nezmožni poskrbeti 
zase. Za njih moramo in bomo poskr
beli. 

Sam sem večino svojega življenja 
preživel v različnih izobraževalnih si
stemih pri nas in v tujini. Kvaliteta 
naših šol je nedvomna in mora taka 
tudi ostati. Mladi morajo imeti dostop
no kvalitetno in ideološko neodvisno 
šolanje, da se lahko oblikujejo kot 

samostojne in odgovorne osebnosti, 
ki bodo lahko kvalitetno prispevale k 
razvoju države. Zelo so mi blizu tudi 
programi dodatnega izobraževanja 
odraslih in ostarelih, katerih razvoj 
bom nedvomno podpiral. Polit ika 
enakih možnosti meni osebno pome
ni več kot le enakopravno obravna
vanje moških in žensk. Mnenja sem, 
da nas razlike v spolu bogatijo in da 
bomo lahko le ženske in moški sku
paj resnično uravnoteženo odločali o 
naših skupnih zadevah. Vsekakor pa 
podpiram pravice žensk, da same 
odločajo o svojem telesu, kakor tudi 
da participirajo v vseh družbenih do
gajanjih. 

Mladim moramo poleg možnosti 
izobraževanja ponuditi tudi možnosti za 
izvenšolske dejavnosti in zabavo. Pri 
tem pa moramo storiti več, da jih obva
rujemo pred stranpotmi, v katere lahko 
v svojih mladostnih poskusih eksperi
mentiranja zaidejo. Kultura mi je blizu 
še iz časov, ko sem sodeloval v gle
dališču in z veseljem si odpočijem duha 
ob rezultatih kulturnih ustvarjanj, kijih 
nameravam vedno in povsod podpira
ti. Seveda pa zdrav duh brez zdravega 
telesa pomeni le malo. Šport, tako 
rekreativni kakor tudi profesionalni, sta 
pomembna dejavnika človekovih akti
vnosti, ki nas povezujeta, krepita in bo
gatita. 

Da pa bomo lahko zdravo živeli, pa 
moramo skrbeti tudi za svoje okolje. 

Podpiram predvsem take dejavnosti, 
ki ne škodujejo naravi, ki jo moramo 
svojim zanamcem oddati v veliko 
boljšem stanju, kot jo imamo sedaj. 
To pa je tudi eden temeljev za razvoj 
turizma in kmetijstva. Lahko bi vam 
še našteval, pa bi vseeno verjetno 
storil krivico kateremu od pomembnih 
področij družbenega življenja. Zato 
vam bom le povedal še nekaj stvari, 
proti katerim sem. Vsekakor sem 
odločno proti vsem oblikam zasvojeno
sti, kriminalu, nasilju in netoleranci do 
drugačnih. Sem proti delitvam in želim 
strpen in konstruktiven dialog z vse
mi. Imam pozitiven odnos do naše pol
pretekle zgodovine, hkrati pa sem 
mnenja, da Slovenija mora vstopiti v 
skupnost Evropskih držav kot suvere
na in prepoznavna članica, ki bo v novi, 
širši skupnosti ohranila svojo narod
nostno identiteto in pridobila nove 
možnosti hitrejšega razvoja in večje 
varnosti. 

Vsake volitve so izziv. Tako za nas 
kandidate in kandidatke kakor tudi za 
vas, volivke in volivci. Letošnje pa so 
posebne zato, ker bo v naslednjem 
mandatu potrebno storiti končne ko
rake, ki bodo zagotovili resnično dol
goročno stabilnost, gospodarsko rast 
in kakovost življenja državljanov in 
državljank Slovenije. Tudi za vas! Zato, 
da bo Slovenija šla naprej, pojdite na 
volitve in se 15. oktobra odločite po 
svoji vesti in razumu. 

PET KORAKOV NAPREJ 
1. SPOŠTUJMO DRUGAČNOST-

NAJDIMO SKUPNE REŠITVE 

2. MLADI, PREVZEMIMO ODGOVORNOST 

ZA PRIHODNOST! 

3. VEČ ZNANJA ZA BOLJŠE ŽIVLJENJE 

4. SVOBODA POSAMEZNIKOV IN POSAMEZNIC 

TEMELJ NARODOVE SVOBODE. 

5. NAJ NAŠ OKRAJ KONČNO DOBI 

PRAVEGA PREDSTAVNIKA V PARLAMENTU! 

/ » S 
L ibe ra lna d e m o k r a c i j a S loven i je 

mailto:miro.kranic@siol.net
http://www.lds.si/LDS/OQ/Grosuplje


Miha KADUNC - kandidat 
N o v a Slovenija N.Si za poslanca Državnega zbora 
Krščanska ljudska stranka 

"V življenju narodov in držav nastopijo trenutki, ko si morajo kulturne in politič
ne sile izoblikovati nove, lastne ustanove, da lahko uresničijo svoje poslanstvo! 
Takšen trenutek je med nami napočil v teh dneh." (dr. Andrej Bajuk) 

Ta prelomni trenutek je nastopil za Slovenijo v avgustu, koje sedanji predse
dnik vlade dr. Andrej Bajuk ustanovil novo demokratično politično stranko NOVA 
SLOVENIJA - KRŠČANSKA UUDSKA STRANKA. 

V relativno kratkem času se je NOVA SLOVENIJA uveljavila zelo pozitivno in 
dobrovoljno po vsej Sloveniji. To dokazuje tudi ustanovitev občinskega odbora 
Nova Slovenija - Krščanska ljudska stranka v Grosupljem. Ustanavljanje občin
skega odbora Nove Slovenije je potekalo 11. septembra 2000. V pozitivnem 
ozračju seje zbralo veliko ljudi, ki jih je povezovala le ena želja - da Nova Slove
nija zaživi in deluje tudi na našem koncu. Glavne točke dnevnega reda so bile: 
izvolitev iniciativnega odbora, predstavitev in sprejem programa stranke in izvo
litev kandidata za državnozborske volitve 2000. 

Glavni pobudnik in realizator ustanovnega sestanka je bil Mihael Kadunc. 
Člani stranke smo se dobro organizirali, saj so dobri medsebojni odnosi tudi 
porok za dobro delovanje stranke. Glavni predstavniki občinskega odbora Nova 
Slovenija, ki so bili izvoljeni, so: 

predsednik: Mihael Kadunc: 
podpredsednica: Andreja Rajh; 
člani odbora: Jože Hribar, Janez Kozlevčar, Daniel Slak, Marija Šeme in Ana 

Gore. Predlagan in izvoljen je bil tudi kandidat za državnozborske volitve 2000. 
Tudi pri tej točki je prišlo do hitrega soglasja, da bo v tem okraju za Novo Slove, 
nijo kandidiral Mihael Kadunc. S tem, koje bil ustanovljen občinski odbor stranke, 
se je dokončno konstruirala Nova Slovenija v naših krajih. 

Nova Slovenija - Krščanska ljudska stranka je stranka, ki temelji na tradiciji 
zgodovinske ljudske stranke in izhaja iz tradicionalnih krščanskih vrednot. Glav
ni cilj stranke je predvsem ustvarjanje pogojev za materialni in duhovni razvoj 
naše države Slovenije. Strankino srce je moto BESEDA VEUA. Ta moto je bil v 
pretekli slovenski politiki že prevečkrat izrabljen in največkrat tudi neuresničen. 
V naši stranki pa bomo stali za dano besedo in naredili vse, da se od besed 
preide k dejanjem. Le s tem si lahko zagotovimo zaupanje in poštenje, kar je 
temelj demokratičnim strankam. 

V Novi Sloveniji spodbujamo tudi mlade ljudi, ker se zavedamo, da so naša 
prihodnost in tisti, ki ohranjajo našo identiteto slovenstva. Mladim hočemo za
gotoviti boljšo prihodnost in jih hkrati naučiti odgovornosti do sebe, do drugih 
ter odgovornosti do države. Zavedati se morajo, da je za dosego ciljev, ki si jih 
zastavijo, potrebno veliko truda, odrekanj, vzponov in padcev. Le s tem se 
dosežejo želeni rezultati, samopotrjevanje in zadovoljstvo s samim seboj. Na 
taki osnovi deluje in bo v prihodnosti delovala tudi Nova Slovenija - Krščanska 
ljudska stranka, zato še enkrat 

S p o š t o v a n i , 

Andreja Rajh 

v nedeljo, 15. oktobra, bodo v naši državi volitve. Poslanci, kijih 
bomo izbrali, bodo izvolili novo vlado in sprejemali zakone. Od 
tega, komu bomo na volitvah dali svoj glas, bo odvisno marsikaj. 

V Novi Sloveniji hočemo, da bi novi poslanci in nova vlada 
omogočili svobodno gospodarstvo in dali priložnost vsem 
državljanom. Prednost hočemo dati družinam, mladim pa omo
gočiti širino znanja in nove, odprte možnosti! Pomembno pa je 
tudi podeželje, ki pomeni kruh za vse. Le tako bo Evropa pri nas 
doma. Od vaše izbire je odvisno, ali bomo imeli politike, pri 
katerih beseda velja in se lahko nanje zanesete. Razočaranj je 
namreč dovolj! Zato je v vašem kraju kandidat Nove Slovenije g. 
Mihael Kadunc, ki so ga predlagali vaši sokrajani in vam ga tudi 
sam priporočam. Vabim vas, da na glasovnici obkrožite njegovo 
ime in glasujete za Novo Slovenijo! 

Hvala za vašo podporo, 
vaš dr. Andrej Bajuk, predsednik A/s/ 

Z A N O V O S L O V E N I J O 

Z A B O L J Š O P R I H O D N O S T M L A D I H 

Rojen sem 25. 09. 1948 leta v pošteni krščanski 
družini v Št. Juriju pri Grosupljem. Končal sem poklic
no šolo dvigalomehanika. Ta poklic kot samostojni 
podjetnik (obrtnik) opravljam še danes od leta 1973 
dalje, z željo, da bi sin to delo nadaljeval. 

Z ženo Majdo, sva si ustvarila družino in živiva s šti
rimi otroki v Mali vasi pri Grosupljem. Najmlajša hčer
ka Anamarija je stara en mesec. 

Pot v politiko me je zanesla leta 1990 ob nastanku 
slovenske pomladi. Štiri leta sem deloval kot član 
Izvršnega sveta občine Grosuplje, nato štiri leta kot 
svetnik SKD. Od leta 1990 do 1995 sem bil tudi pred
sednik Krajevne skupnosti Št. Jurij. V tem času smo s 
skupnimi močmi dosegli v našem kraju zavidljive rezul
tate na vseh področjih. 

Iz članstva SKD sem izstopil pred dvema letoma za
radi razlogov, ki so se pozneje, žal, pokazali tudi v par
lamentu, predvsem po združitvi obeh pomladnih strank. 

Zato sem se med prvimi odzval ob nastanku Nove 
Slovenije - Krščanske ljudske stranke, ker sem tudi v 
dr. Andreju Bajuku videl človeka, ki ga Slovenija v 
današnjem času potrebuje. Začutil sem, da smo v 
stranki N.Si ljudje, ki nosimo v sebi globoko narodno 
zavest. Prizadevali si bomo za utrjevanje slovenskega 
narodnega ponosa. Za to pa bodo potrebna dejanja. O 
tem odločajo duhovne in kulturne vrednote, ki jih člo
vek prejme od svojih staršev. Slovenski jezik je najdražja 
dota, ki smo jo dobili od svojih prednikov, in je najlepša 
dediščina, katero moramo skrbno varovati. 

Želim si, da bi Slovenija končno našla pravo mesto v 
svetu. 

Zato, drage Slovenke in Slovenci, volivke in volivci 
N.Si. - Krščanske ljudske stranke, obkrožite na volil
nem listu št. 

ZA NOVO SLOVENIJO 

ZA BOUŠO SLOVENIJO 

Republika Slovenija -
OKRAJNA VOLILNA 

KOMISIJA GROSUPUE -
4. volilna enota, 
3. volilni okraj 

Številka: 008-4/2000 
Datum: 23.08.2000 

Skladno z Odlokom Predse
dnika Republike o razpisu 
rednih volitev v Državni zbor 
(Uradni list RS, št. 67/00) 
je Okrajna volilna komisija 
Grosuplje na podlagi 39. čle
na Zakona o volitvah v 
Državni zbor (Uradni list RS, 
št. 44/92, 60/95 in 67/97 
- odločba US) in 9. člena 
Zakona o evidenci volilne 
pravice (Uradni list RS, št. 
46/92, 72/00) sprejela 

SKLEP 0 
DOLOČITVI VOLIŠČ 

IN NJIHOVIH 
OBMOČIJ ZA 

IZVEDBO REDNIH 
VOLITEV POSLANCEV 

V DRŽAVNI ZBOR 
REPUBLIKE 

SLOVENIJE, KI BODO 
DNE 15.10.2000 

Za izvedbo volitev po
slancev v Državni zbor Re
publike Slovenije, ki bodo 
15.10.2000, Okrajna volil
na komisija Grosuplje do
loča naslednja volišča in 
njihova območja: 

1 ap.št. oz.voliš. ime volišča sedež volišča območje volišča 

od 1. do 8. Volišča v OBČIN! D0BREPOUE 

Volišča v OBČINI GROSUPUE 

9 403010 DRUŽBENI DOM TABORSKA C. 1. Taborska c. 3, Grosuplje Stranska pot I/1A, 1B, 1C, ID, Pod gozdom c. 1. do VIII, Stritarjeva c. 

10. 403011 DRUŽBENI DOM TAB0RSKAC.il Taborska c. 3, Grosuplje Brezje pri Grosupljem, Brvace, Adamičeva c od 1-15, Kadunčeva c. Kolodvorska c , Levstikova c. Partizanska c. od 4-16 
(desna stran, Taborska c. od 1 do 24, razen 17 .19 , 21 in 2, Trubarjeva c. od 1-14 (razen 13) 

11. 403012 OSNOVNA ŠOLA L0UISA ADAMIČA Tovarniška 14, Grosuplje Adamičeva c. 24 - 40, Cesta na Krko, Hribska pot, Jurčičeva c. I-III, Jurčičeva pot, Partizanska c. od 18-39 (razen 19 in 21), 
Pod hribom c. I-III, Prečna pot od št. 1-11 (leva stran), Pri nadvozu, Rožna dolina. Taborska c. 17 ,19 , 21, 23 in od 25 dalje, 
Tovarniška c , Trubarjeva c. od št. 13 -17 (razen 14), Veselova c. I-III, Jakhlova c , Obrtniška c , Zupančičeva c , Kovacičeva c , 
Kersnikova c . Gasilska c. 

12. 403013 STARA OSNOVNA ŠOLA Adamičeva cesta 29 Adamičeva c. od št. 16-24 in neparne št. od 25 do 57, Brinje c. 1 in II. Ljubljanska c. od št 1 • 50 (razen 49), Ob Grosupeljšcici 1, 
1A, 2, 4, 6, 6A, 8, 8A in 19, Partizanska c. od št 1 • 21 (neparne št.), Prečna pot od št. 2-12 (parne št). Pri mostu. Stranska pot I-III 
(razen Stranska pot 1A, 1B, 1C in ID), Za gasilskim domom, Murnova c , Ulica Ane Galetove, Kajuhov dvor, Metelkov dvor, 
Valvazorjev dvor, Preska, Bevkovac. 

13. 403014 DOM OBRTNIKOV GROSUPUE 0b Grosupeljšcici 1B, Gr. Ljubljanska c. od št. 43-67 (razen št. 50), Ob Grosupeljšcici 1B in od št. 3 (razen 6, 6A. in 8). Perovo, Jerova vas, Erjavčeva c , 
Hribarjeva c , Kozakova c , Kozinova c , Prešernova c . Rodetova c , Seliškarjeva c , Šuligojeva c , Vodnikova c , C. Cankarjeve 
brigade, Hrastje pri Grosupljem 

14. 403015 ČEBELARSKI DOM SPODNJE BLATO Spodnje Blato 20 a Spodnje Blato, Spodnje Duplice, Gatina. Praproce pri Grosupljem 

15. 403016 OSNOVNA ŠOLA ILOVA GORA Velika Nova Gora 3 a Mala Ilova Gora, Velika Ilova Gora, Gabrje pri Ilovi Gori 

16. 403017 GASILSKI DOM VELIKO MLACEV0 Veliko Mlacevo 6 a Veliko Mlačevo, Malo Mlaćevo 

17. 403018 GASILSKI DOM ZAGRADEC/GR0S. Zagradec pri Gr. 33 Zagradec pri Grosupljem, Lobček 

18. 403019 AHLIN JOŽE VELIKA STARA VAS Velika Stara vas 4 Velika Stara vas. Mala Stara vas, Dobje, Gradišče, Dole pri Polici 

19. 403020 OSNOVNA ŠOLA POLICA Polica 37 Polica, Blečji Vrh, Kožljevec, Peč, Zgornje Duplice, Dolenja vas pri Polici, Gorenja vas pri Polici, Mali Konec, Troščine 

20. 403021 DRUŽBENI DOM RAČNA Velika Račna 24 b Velika Račna, Predole, Mala Račna, Čušperk 

21. 403022 ZADRUŽNI DOM SP.SLIVNICA Spodnja Slivnica 16 Spodnja Slivnica 

22. 403023 GASILSKI DOM ŠK0CJAN Škocjan 1 Škocjan, Male Lipljene, Velike Lipljene, Železnica, Medvedica od 10 - 20, razen 13 in 17, Rožnik 

23. 403024 GASILSKI DOM P0N0VA VAS Ponova vas 27 Ponova vas, Cerovo 

24. 403025 OSNOVNA ŠOLA ŠT. JURIJ Št. Jurij 10 Št.Jurij, Mala vas, Udje, Vino, Bičje, Podgorica pri Podtaboru, Pece, Vrbičje, Gornji Rogatec, Medvedica od št. 1 9 

25. 403026 ZADRUŽNI DOM ŽALNA Žalna 42 Žalna, Plešivica pri Žalni 

26. 403027 GASILSKI DOM VELIKA LOKA Velika Loka 2 Velika Loka, Mala Loka pri Višnji Gori 

27. 403028 GASILSKI DOM LUČE Luče 22 a Luče WEBSfKttKKK^m9KKKKtKKK ^^>l^wm^ 
28. 403029 OSNOVNA ŠOLA ŠMARJE-SAP 1, Šmarje-S., Ljubljanska c.49 Ljubljanska c. od 1 • 19, razen št. 18, Nad predorom, Rimska c , Mali Vrh pri Šmarju. Veliki Vrh pri Šmarju, Gajniče, Tlake 

29. 403030 OSNOVNA ŠOLA ŠMARJE SAP II. Šmarje S., Ljubljanskac.49 Aškerčeva c. 20.22,24, 26,28,29,30,32 in 34, Gregorčičeva c , Jurčičeva c , Lahova c , Ljubljanska c. od št. 18-56 (razen 19 in 58), 
Murnova c , Partizanska c. od. št 4 - 20A, Pokopališka c , Šuligojeva c , Trdinova c , Huda Polica 

30. 403031 OSNOVNA ŠOLA ŠMARJE-SAP III. Šmarje S., Ljubljanskac.49 Adamičeva c , Aškerčeva c. od št. 1 - 1 9 , Jakhlova c , Kračmanova c , Lipoglavska c , Ljubljanska c. 58 -127, Partizanska c. od 
št. 1 • 5, Trubarjeva c , Paradišče, Podgorica 

od 31. do 42 Volišča v OBČINI IVANČNA GORICA 

http://TAB0RSKAC.il


Janez JANŠA 
Kandidat SDS za poslanca Državnega zbora 

^ ^ « . 1 Samozavestno 
Slovenijo. 

Socialdemokratska stranka Slovenije / www.sds.si 

Drage prijateljice in dragi prijatelji, 
spoštovane volivke in volivci! 

Obdobje, ki je pred nami, bo za Slo
venijo prelomnega pomena. Čakajo nas 
pomembne preizkušnje: na eni strani 
zahtevna pogajanja pri urejanju našega 
prihodnjega polnopravnega članstva v 
Evropski zvezi, zvezi NATO in v drugih 
mednarodnih integracijah, na drugi pa 
dokončanje procesov, začetih pred 
desetimi leti, ko smo zaceli oblikovati 
tržno gospodarstvo in socialno pravič
no državo. 

Socialdemokratska stranka Slove
nije je bila kot stranka slovenske pom
ladi eden izmed poglavitnih pobudnikov 
nastanka suverene in demokratične 
Slovenije. Številni naši člani so bili v 
odločilnih trenutkih vedno tam, kjer se 
je slišal protest proti vsakršni nedemo
kratični politiki. Takšna tradicija določa 
tudi današnjo podobo SDS. Smo 
stranka, v katere temelje so vtkane 
vrednote svobode, demokraci je , 
družbene pravičnosti, solidarnosti in 
domoljubnosti. 

Zavedamo se, kakšna razvojna 
priložnost je pred Slovenijo. Naša 
dejanja so naravnana v prihodnost, v 
novi čas, kije pred nami: v čas sožitja, 
pravičnosti, blaginje in napredka. So
cialdemokrati smo v svoj program za 
Slovenijo 2000-2004 na prvo mesto 
zapisali oblikovanje možnosti in razmer 
za vsestranski materialni in duhovni 
razvoj Slovenije. Taje mogoč le s taki
mi odločitvami, ki bodo spodbujale 
uspešno, konkurenčno in razvojno na
ravnano gospodarstvo, hkrati pa zago
tavljale tako stopnjo socialne varnosti, 
ki bo prav vsem omogočala človeka 
vredno življenje. 

Kakšna bo Slovenija leta 2004, ko 
bomo socialdemokrati uresničili svoj 
program, ki ga ponujamo v presojo slo
venskim volilcem? 

- Slovenija bo do leta 2004 v svoji 
pravni, politični in gospodarski sistem 
uvedla toliko evropskih standardov, 

da bo postala enakopravna članica 
Evropske unije. Zato bo bolj demo
kratična, bolj učinkovita v gospodar
stvu, zavezana spoštovanju človeko
vih pravic, znanju in uporabi sodob
ne tehnologije. 

- Slovenija 2004 bo pravna in social
na država, v kateri bo dostojanstvo člo
veka cenjeno merilo, dosledno bosta 
uveljavljeni pravičnost in solidarnost. 

- Slovenija bo do leta 2004 moder
nizirala svojo vojsko in svoj obrambni 
sistem, zato bo postala enakopravna 
članica zveze NATO in si tako zagotovi
la veliko varnost in privlačnost za tuje 
naložbe - pomoč pri hitrejšem razvoju. 

- Slovenija leta 2004 bo obetavna in 
polna priložnosti za mlade ter varna in 
mirna za starejše. 

Kot vaš poslanec sem si že doslej 
in si bom še nadalje prizadeval za to, 
da v Sloveniji ne bo več priviligiranih, 
na drugi strani pa zapostavljenih 
državljanov! Vsi moramo imeti enake 

možnosti za izobraževanje in zaposli
tev, enake možnosti za zdravstveno 
oskrbo in enake pravice do socialnega 
varstva! Ne smemo se deliti na bolj in 
manj enake. 

Slovenija mora biti pravična in so
cialna država, ki spoštuje vsakega 
državljana in vsem zagotavlja enake 
možnosti za človeka vredno življenje! 

Zavedam pa se, da so v vsakem 
kraju tudi lokalni problemi, drobne 
težave, ki pa so za tam živeče prebi
valce mnogokrat življenjskega pomena. 
Ker sem prepričan, da so zadovoljni 
občani najboljši temelj uspešni državi, 
je tem problemom potrebno nameniti 
kar največjo pozornost. 

Poskrbeti moramo za čim večjo kva
liteto bivanja v občini. Ker je občina 
Grosuplje v neposredni bližini Ljublja
ne z odličnimi prometnimi povezavami, 
moramo to ugodno lego bolj izkoristiti 
za razvoj občine. Če mi boste zaupali 

svoj glas, si bom kot vaš poslanec tudi 
v prihodnje prizadeval, da bo občina 
Grosuplje lahko izkoristila svoje razvoj
ne možnosti. 

Vaš glas zame je glas za prijaznejšo 
Slovenijo. Je glas za Slovenijo, kakršno 
si želimo vsi: v Evropo usmerjeno, razvi
to državo, v kateri je prijetno živeti, saj 
so tu doma veseli in sposobni ljudje! 

Skupaj lahko zmagamo! 

Vaš Janez Janša. 

In ne pozabite! 
Na glasovnici obkrožite številko 

Glas za Socialdemokratsko stranko je glas za prihodnost! 

is 

(/QA 

http://www.sds.si


Anton JAKOPIČ - kandidat SKD SLS 
za poslanca Državnega zbora 

Gospod Anton Jakopič je bil rojen v kmečki družini 9 . 1 2 . 1951. Stanuje 
v Podpeči 30, 1312 Videm -Dobrepolje. Po poklicu je ekonomski tehnik, 
sedaj pa je župan občine Dobrepolje. Živi na srednje veliki kmetiji. Je 
poročen in oče petih otrok. Družina mu pomeni zelo veliko in ob svojih 
otrocih doživlja tudi svet današnje mladine. 

Še vedno dela na kmetiji, zato se tudi danes zavzema za kmečkega in 
podeželskega človeka. 

V domačem okolju se loti prav vsakega dela, aktivno pa je vključen v 
kulturno življenje kot pevec v več zborih. V mladosti je rad recitiral in se 
poskušal kot dramski igralec na amaterskem odru. Tudi športne aktivno
sti mu niso tuje. V mladih letih je zelo rad igral nogomet, danes pa mu je 
najljubši namizni tenis. Rad sede tudi za šahovnico. Knjiga mu je zvesta 
spremljevalka, čeprav mu sedaj zanjo že zmanjkuje časa. 

Že kot sedemnajstletnik seje pojavil v vrstah kmečke mladine. Z odloč
no kritiko takratnega režima in zlasti z zavzemanjem za kmečkega človeka 
je opozoril nase in si nakopal nemilost oblastnikov. Njegova prava politič
na pot seje začela šele po odjugi leta 1988. Vključil seje v prvo demokra
tično stranko, takratno Kmečko zvezo. Ves čas se je tudi zavzemal za 
združitev SLS in SKD v močno desnosredinsko stranko krščansko ljudske 
ali ljudsko krščanske opcije. Prepričan je, daje samo močna desnosre-
dinska stranka, z močno notranjo demokracijo in odprtostjo, porok za 
stabilne politične razmere v Sloveniji. 

Njegovo poklicno delo je bilo zelo raznoliko. Začelje v Ljubljanski banki, 
nadaljeval pa v proizvodnih podjetjih kot vodja operativne priprave dela, 
računovodski delavec in tudi kot vodja računovodstva in financ. Po usta
novitvi občine Dobrepolje je postal župan in bil po štirih letih ponovno 
izvoljen. Za Antona Jakopiča lahko rečemo, da je dodobra spoznal vse 
plati življenja in se srečeval z mnogimi različnimi ljudmi. Rad je v akciji in 
najbolj mu je všeč, če lahko naredi kaj novega, pa naj bo to v svoji družini, 
vasi, občini ali državi. SAMO NOVO PREDSTAVLJA RAZVOJ. Prepričan je, 
da trošenje razpoložljivih sredstev samo za tekoče potrebe pomeni stopi-
canje na mestu in celo nazadovanje. 

Kot dolgoletni Zupan zelo dobro pozna delovanje občin in vso problema
tiko, s katero se srečujemo. S svojim delom v Državnem zboru bo zagoto
vo prispeval tudi k večjemu razvoju našega volilnega okraja in hkrati celot
ne države. 

in delam z vami! 
Spoštovane volivke in volivci! Dan volitev je pravzaprav edini dan, koje prav vsak 

od nas vprašan za svoje mnenje. Nimamo prav veliko možnosti, da bi vsak izmed 
nas lahko odločal o nečem pomembnem v naši državi. Samo na dan volitev je ta 
možnost dana vsakemu, zato je prav, dajo izkoristi in odda svoj glas tistemu, ki mu 
zaupa. Ponujamo se vam različni kandidati različnih strank. Kateri je pravi, kateri 
bo najbolje zastopal vaše interese? Odločitev ni lahka, toda nujna. Vsak vaš glas je 
pomemben. Spomnimo se samo postavitve sedanje vlade en sam glas je bil odloči
len. Tudi vaš je pomemben, zato ga oddajte meni, potrebujem prav vaš glas. Ne 
bom vas razočaral, poznam vaše razmere, poznam življenje v naši sredini, sem 
eden izmed vas, Z VAMI ŽIVIM IN DELAM. Lahko bi vam napisal cele kupe vzhičenih 
besed in do onemoglosti obljubljal področja, za katera se bom zavzemal ali z gnoj
nico polival svoje nasprotnike, kot je danes moderno. Toda, komu to koristi? To naj 
počno tisti, ki mislijo, da bodo s pljuvanjem in širjenjem laži vzpostavili demokracijo 
v Sloveniji. Nič takega ne bom naredil. Obljubljam vam samo eno: DELAL BOM ZA 
VAS. Vem, kaj pomeni ščemeča dlan in boleči sklepi, nategnjeni od tisočev kubikov 
premetanega betona. Vem, kaj pomeni zlomljena hrbtenica od celodnevnega oko-
pavanja ali skakanja s traktorjem po njivi. Vem tudi za bolečino, ki jo doživlja kmet, 
ko mu pogine najlepša krava. Vem, kaj pomeni utrujajoče osemurno delo v indu
strijski proizvodnji, toda vem tudi, kaj pomeni brneča glava po celodnevnem preme
tavanju in urejanju računov ali buljenju v računalnik. Vem tudi, kaj pomeni na minu
te razporejen celodnevni delavnik vodilnega delavca ali samostojnega podjetnika. 
Vem, kaj pomeni teža odločanja na vodilnem delovnem mestu, ko ne veš, kako boš 
zbral za plačo svojih delavcev, ali pa se moraš morda v trenutku odločiti za velike in 
usodne posledice. Vem tudi za težave ljudi, ki želijo odpreti svoje podjetje ali dela
vnico, ko se kot v začaranem krogu vrtijo v labirintu predpisov ob delu, ki nima 
nobene omejitve delovnega časa. Vem tudi, kaj pomeni vsakodnevna skrb vsakega 
izmed nas za svojo družino in svoje otroke. Poznam težave mater, ki so zaposlene 
in jih po službi čaka še vsa skrb za družino. Poznam strah staršev, ki trepetajo za 
svoje odraščajoče otroke. VZivljam se tudi v občutke mladih, ki iščejo svojo identi
teto, pa so mnogokrat nenagovorjeni, ker jim starejši premalo prisluhnemo. Še 
posebej se mi zdi pomembno, da se v naša prizadevanja vključujejo tudi mladi. 
Mladi prinašajo nove ideje, stari se mnogokrat izgubljamo v okostenelih predsta
vah. Vse to vem, ker sem vse to skusil. Zato tudi vem, da bom znal prenesti vaše 
želje in vaše potrebe v parlament. Parlament mora postati mesto dialoga, mesto 
skrbi za našo domovino Slovenijo, mesto skrbi za vsakega izmed nas. 

Kandidiram na listi SLS SKD Slovenske ljudske stranke. Stranke desno sredin
ske usmeritve, stranke, ki temelji na krščanskem etosu, stranke, ki ne želi rušiti, 
ampak povezovati in graditi. Slovenija potrebuje močno desno sredinsko stranko in 
prav takšna stranka je nastala z združitvijo SLS in SKD. Osebno sem se za to 
združitev zavzemal vse od začetkov demokratizacije Slovenije. Če bi se ti dve stranki 
združili že leta 1990, bi imeli mandatarja in vodstvo vlade vseskozi. Zaradi škodlji
ve prevelike želje po osebni prevladi posameznikov pa smo to po nepotrebnem 
prepustili drugim. Še je čas! Prav sedaj, ob volitvah, je pravi čas, da utrdimo stranko, 
ki smo jo desetletje pričakovali. Odločimo se prav, odločimo se za SLS SKD Slo
vensko ljudsko stranko. Naša skrb in naši pogovori se morajo nanašati na konkret
ne rešitve problemov v naši družbi, o industriji, o kmetijstvu, o šolstvu, o mladih, o 
upokojencih, o stabilnosti tolarja, o tem, da bomo preživeli še tretje in nadaljnja 
tisočletja. Ne samo sto let, kot nam napovedujejo demografi. Sam sem človek 
dejanj, štejejo dejanja, ne besede. Sem pa tudi neomajen optimist. Noben problem 
ni tako velik, da se ga ne bi dalo rešiti. Lažje je rešljiv, če 
držimo skupaj. Vabim vas, dajte mi svoj glas, povejte mi svoje 
probleme in skupaj jih bomo reševali. Tudi v naprej bom z vami 
živel in delal in to je moja prednost. 

15. oktobra obkrožite številko 

Programski 
poudarki 
SLS SKD 
Slovenske 
ljudske 
stranke za 
volitve 2000 

Trdnost 
varnost 
razvoj 

Letos smo praznovali deveto obletnico razglasitve samostojne države 
Slovenije. Z njeno ustanovitvijo so se uresničile stoletne želje vseh Slo
vencev doma, v zamejstvu ter po svetu in vseh drugih, ki živijo v tem 
prostoru. Čas osamosvojitve do danes ni dolg. V tem času so bila 
presežena številna vprašanja, ki smo jih čutili kot probleme. Uspehi Slo
venije, ki smo jih soustvarjali, so temelj za naš ponos. Zanj obstajajo 
razlogi na ekonomskem, političnem, kot tudi kulturnem, socialnem, šport
nem, vojaškem, znanstvenem in nenazadnje na političnem področju. Pri
spevek predhodnic SLS SKD Slovenske ljudske stranke k slovenski osa
mosvojitvi in razvoju države je nesporen in nas zavezuje k odgovorni gradi
tvi prihodnosti: ZA SLOVENIJO S PONOSOM. 

Pri izbiri kandidatov za volitve je bilo naše vodilo, da ponudimo najboljši 
izbor. Pri izboru smo pokazali velikodušnost, odprtost za nove ljudi, pri
pravljene na trdo delo. Zato ni naključje, da so se nam v veliki meri pridružili 
tudi sposobni posamezniki in skupine, ki so se v preteklih letih zaradi 
različnih pogledov oddaljili od aktivnega političnega udejstvovanja. Smo 
stranka, ki namesto slikanja gore problemov ponujajasne rešitve. Imamo 
dovolj ljudi, ki so se dokazali z dosedanjimi dosežki, in nove ljudi, ki nam 
odpirajo nove perspektive. Skupaj smo sposobni izpeljati predlagano. 

Odgovornost za prihodnost Slovenije nas zavezuje, da novim delitvam 
navkljub vztrajamo na načelu povezovanja. DRŽIMO SKUPAJ. Naša notranja 
energija je pozitivna energija. SLS SKD Slovenska ljudska stranka je stranka, 
ki povezuje, stranka domoljubov, stranka trdne tradicije in izkušenj, stranka 
z izostrenim socialnim čutom, stranka, ki se bori za sodelovanje ne izločanje, 
stranka normalnih pogledov za normalne razmere. V predvolilnem obdobju 
hočemo biti to, kar v resnici smo. S svojim programom želimo doseči 
izboljšano kvaliteto bivanja za vse državljane Republike Slovenije. Naša 
hotenja so usmerjena v TRDNOST države, zagotavljanje VARNOSTI 
državljanov, usmerjeni smo v prihodnost - podpiramo RAZVOJ. 

Dobrepoljci se med seboj pogo
varjajo s pesmijo, zato ni čudno, 
ko pravijo za vsakega novorojen
ca, daje pevec ali pa je "uvožen". 
Tudi Stičani se zgledujemo po 
Dobrepolju, zato za njimi ne zao
stajamo. Prijatelji smo med se
boj, zato z g. JAKOPIČEM tudi radi 
skupaj zapojemo. 

Stiski kvartet 
Alojz Kastelic 

Naslednji 
korak so 
dejanja -
lotimo se jih 
skupaj 

Občinski odbor SLS SKD Slovenske lju
dske stranke Grosuplje je z veseljem 
sprejel odločitev g. Antona Jakopiča, da 
sprejema kandidaturo na državnozborskih 
volitvah za poslanca v državnem zboru, 15. 
oktobra 2000, za volilni okraj Grosuplje. 
Odločitev o podpori kandidature smo so
glasno sprejeli vsi trije občinski odbori 
stranke v volilnem okraju. 

G. Antona Jakopiča, župana občine 
Dobrepolje, poznamo že vrsto let in ves 
ta čas je bil človek topline in povezovanja 
ljudi mladih in starejših, ter predvsem člo
vek dejanj. Kot poročen mož in oče petih 
otrok mu družina pomeni veliko oporo pri 
svojem delovanju. V politiko seje vključil 
takoj, koje bilo to mogoče, leta 1988 in 
postal član takratne kmečke zveze. Vse 
do današnjega dne je ostal zvest nače
lom in izročilom desnosredinske oziroma 
ljudsko krščanske opcije na Slovenskem. 
Vsa leta političnega delovanja si je moč
no prizadeval za združitev SLS in SKD v 
močno desnosredinsko stranko. Svojih 
političnih stališč in pogledov ne menja, kar 
je na Slovenskem prej izjema kot pa pra
vilo. Cenimo ga kot marljivega delavca, ki 
se rad loti prav vsakega dela in tudi na 
kulturno in športno udejstvovanje ne po
zabi. Prav gotovo tudi kot župan občine 
dobro pozna delovanje občin in vsakod
nevne probleme občank in občanov. 

Zato vas, spoštovane volivke in volivci, 
vabimo, da se v nedeljo, 15. oktobra 
2000, udeležite volitev in zaupate svoj 
glas kandidatu SLS SKD Slovenske lju
dske stranke, g. Antonu Jakopiču, ki je s 
svojimi vsakodnevnimi dejanji in prizade
vnostjo dokazal, daje vreden vašega zau
panja za nadaljnje delo v dobrobit obča
nov. Zato zaupajte svoj glas Antonu Jako
piču, možu, ki "z nami živi in dela". 

Občinski odbor 
SLS+SKD Slovenske ljudske stranke 

Nova generacija SLS 
(podmladek SLS SKD Slovenske 

ljudske stranke) iz občin 
Dobrepolje, Ivančna Gorica in 

Grosupljega 
podpira kandidaturo g. Jakopiča za 
poslanca. Ves čas z nami, mladimi, 
tesno sodeluje, saj se zaveda naših 
problemov in smo prepričani, da bo 
zastopal naše interese tudi kot po
slanec. 
Izvolimo človeka, ki ve, da na mladih 
svet stoji! 

Občinski odbor SLS SKD Slovenska lju
dska stranka Ivančna Gorica podpira 
našega kandidata za bodočega poslanca 
g. Antona Jakopiča, ker je z dosedanjim 
delom, sodelovanjem in pokončnostjo bra
nil vrednote, ki so za našo stranko pre 
poznavne, to je poštenost, razvoj, sodelo 
vanje z drugače mislečimi in pomen dru 
zine kot temeljne celice dobrega krščan 
skega slovenskega naroda. 

Občinski odbor SLS+SKD Slovenske 
ljudske stranke Ivančna Gorica 

S L S S K D 
Slovenska l judska s t ranka 



Dr. Milan BALAŽIC 
kandidat ZLSD za poslanca 

Državnega zbora 

Nova energija. 

Voli modro! r Z D R U Ž E N A LISTA 
socialnih demokratov 

Dr. Milan BALAŽIC, rojen 19.10.1958 v Ljubljani. Diplomiral 
leta 1985 iz politologije na Fakulteti za družbene vede univerze 
v Ljubljani. Magistrski študij je nadaljeval na oddelku za sociolo
gijo kulture na Filozofski fakulteti in ga leta 1992 zaključil in 
1994 na isti fakulteti tudi doktoriral. Politično se je angažiral v 
dogodkih "slovenske pomladi" in je bil poslanec prvega osamo
svojitvenega sklica Skupščine Republike Slovenije. Svoje stro
kovno udejstvovanje je nadaljeval na Ministrstvu za zunanje za
deve kot državni podsekretar in načeioval sektorju za analize in 
razvoj ter je bil ustanovitelj slovenske diplomatske akademije. 
Zdaj je profesor na Fakulteti za družbene vede. Predaval je tudi 
v tujini, svoja strokovna dela in prispevke o naši politični stvar
nosti pa je objavil v številnih revijah in dnevnem časopisju. 

Leta 1995 je izšla njegova obsežna knjiga z naslovom "GO
SPOSTVO ", javnosti pa se je predstavil tudi z dvema pesniškima 
zbirkama. Je srečno poročen in oče dveh deklic. 

Program ZLSD -
Socialnodemokratska vizija Slovenije 

Slovenija je v obdobju po osamosvoji
tvi dosegla pomembne uspehe. Dose
gla je mednarodno priznanje, uveljavi
la svobodno tržno gospodarstvo ter 
zagotovila stabilen gospodarski razvoj 
z zadovoljivo ravnijo socialnih pravic. 
Uveljavila je parlamentarni sistem, dvi
gnila raven spoštovanja političnih pra
vic in svoboščin ter pravne varnosti. 

Toda vse možnosti za uspešnejšo in 
socialno pravično družbo še niso izra
bljene. Dolgoletna vladavina liberalno 
krščanske in liberalno ljudske politike 
terja osvežitev, jasnejše in ambicioz-
nejše cilje. Zato Združena lista social
nih demokratov ponuja novo socialnc-
demokratsko vizijo Slovenije. 

Vizija socialnodemokratske Slovenije 
ponuja: 

državo svobode, miru, pravičnosti, 
pravne varnosti, enakopravnosti in 
solidarnosti: 
državo, kjer bo delavec dobro živel 
od zaslužka iz svojega dela; 
državo visoke gospodarske rasti in 

razmaha podjetništva, ki bosta dvi
gnila zaposlenost; 
Slovenijo z visoko življenjsko rav
nijo, primerljivo z evropskimi drža
vami; 
socialno državo, v kateri bo manj 
revščine in socialne razlike manjše; 
državo, v kateri uživajo matere in 
otroci, invalidi, bolni, upokojenci ter 
nezaposleni brez lastne krivde, 
poudarjeno družbeno varstvo; 
Slovenijo, ki je ekološko osve
ščena; 
državo z učinkovito in cenejšo 
državno upravo; 
nazorsko, versko, rasno, narodno
stno in spolno strpnost, enakopra
vnost in svobodo; 
Slovenijo slovenskega jezika in kul
ture, ki živi v sozvočju z drugimi 
jeziki in kulturami Evrope in sveta; 
državo z urejenimi odnosi s sose
dnjimi državami, Evropsko unijo in 
drugimi državami sveta; 
Slovenijo kot enakopravno članico 
Evropske unije in kot samostojno 

državo v družbi narodov in držav 
Evrope in sveta. 

Naša politika izhaja iz prepričanja, 
da je potrebno nasprotne interese us
klajevati, ne pa izločati. Verjamemo v 
zavezništvo kot način za doseganje 
političnih uspehov. Partnerstvo in 
spoštovanje dogovorov so sestavni del 
politične kulture, kjer se morajo stran
karski ali celo privatni interesi podre
diti skupnim interesom in skupnim ci
ljem. 

Osrednji cilj vladne politike ZLSD je 
uresničevati politiko dviga življenjske 
ravni slehernega posameznika. To pa 
bomo dosegli z dvigom znanja, hitrejšo 
gospodarsko rastjo z višjo stopnjo za
poslenosti, kar bo temelj sodobne so
cialne države brez prevelikih socialnih 
razlik. 

Največja razvojna prednost Slovenije 
so ljudje in njihove sposobnosti. Znanje 
in ustvarjalnost sta orodji svobode 
vsakega posameznika, zato namerava
mo povečati vlaganja na področju 
šolstva, znanosti in tehnologije. 

Uspešen in trajnostni razvoj gospo
darstva lahko Slovenija doseže le z 
višjo dodano vrednostjo na zaposlene
ga, z večjo konkurenčnostjo dela, 
znanja in razvojnega okolja, ki bodo 
privlačni za tuje naložbe in bodo odpi
rali nova delovna mesta. 

Brezposelnost bomo znižali pod 7%, 
kar bomo dosegli z aktivno politiko za
poslovanja, ki vključuje dvig znanja 
brezposelnih, javna dela, prezaposlova
nje, sklade dela, štipendijsko politiko in 
pospeševanje podjetništva. Delo in za
poslitev sta temelja socialne varnosti, 
zato morata biti zagotovljena čim ve
čjemu številu za delo sposobnih ljudi. 

Javne finance bomo upravljali učinko
vito in bolj gospodarno, več bomo ob
davčili tistega, ki več zasluži. Zmanjšali 
bomo osnovo plač državnih funkcio
narjev za 20% ter se zavzeli za hitrejše 
višanje najnižjih plač po kolektivnih 
pogodbah. 

Socialna varnost in solidarnost sta 
za nas dejavnika razvoja in ne nepotreb
ni strošek, zato sta osnova našega vi

denja socialnodemokratskega tipa 
evropske države blaginje, za katero je 
značilna visoka raven socialnih pravic 
in razviti, vsem dostopni socialni servi
si. 

Pri vključevanju Slovenije v združeno 
Evropo bomo krepili vlogo slovenske 
kulture, varovali njeno izvirnost ter se 
borili za njeno prepoznavnost v mno-
gokulturni Evropi. 

Dvig ekološke zavesti, gradnja čisti
lnih naprav in spodbujanje recikliranja 
bodo osnova naše vladne okoljske 
politike, katere edini namen je ohrani
ti Slovenijo v vsej njeni lepoti tudi za 
naše potomce. 

Uveljavljali bomo pozitivna izročila 
narodnoosvobodilnega boja, antifa-
šizma in osamosvojitvenih prizadevanj 
državljanov Slovenije za razvoj sloven
ske državnosti. 

Odprti smo političnemu sodelovanju 
in zavezništvu z vsemi demokratičnimi 
političnimi silami, ki so sposobne in 
pripravljene enakopravno upoštevati 
tudi socialdemokratske cilje in politiko. 



ZDRUŽENI ZELENI - ZELENI SLOVENIJE in ZELENA ALTERNATIVA 

ČAS JE ZA PONOVEN VSTOP ZELENIH V DRŽAVNI ZBOR 

Helena Frbežar, 
vaša kandidatka Združenih 

Zelenih -Zelenih Slovenije 

in Zelene Alternative 
v 4. volilni enoti. 

Na bližajočih se volitvah v državni 
zbor Zelena alternativa nastopa z Ze
lenimi Slovenije, pod skupnim imenom 
Združeni Zeleni. 

Skrb za okolje je naša prioriteta, tako 
kot vsaka druga stranka pa smo deja
vni tudi na vseh drugih področjih. 

Razočarani smo, ker je področje var
stva okolja v zadnjih letih hudo šepa
lo, predvsem zaradi tega, ker je vsem 
velikim strankam varstvo okolja po
stranska in nepomembna stvar, zele
na opcija pa v zadnjem sklicu držav 
nega zbora ni bila zastopana. Sedaj se 
to lahko spremeni - predvsem z vašo 
pomočjo. 

Dokaz, da je skrb za varstvo okolja 
med Slovenci še vedno prisotna, je 
nedavna akcija Evropski dan brez avto
mobila. Ozaveščenost ljudi za varstvo 
okolja je še celo večja kot v drugih 
evropskih državah, saj pri nas ob akciji 
ni prišlo do prometnih zastojev tako kot 
drugod. Zelena alternativa podpira gra
dnjo avtocest, obenem pa se zavzema 
tudi za izboljšanje kakovosti drugih 
cest, železnic in kolesarskih stez. Zav
zemamo se za urejen javni prevoz, tako 
da bo vsakomur omogočeno, da se bo 

v mesto lahko pripeljal brez avtomobi
la. Podpiramo tudi društvo Kololjub, 
Slovensko ekološko gibanje, vsa 
društva in gibanja, ki jim ni vseeno, kaj 
se dogaja z okoljem. 

Eden večjih uspehov na okoljevar-
stvenem področju je referendum proti 
izgradnji Termoelektrarne Trbovlje 3, 
kjer se je večina prebivalstva odločila 
v korist varstva okolja. 

Slovenska mesta se dušijo v komu
nalnih in industrijskih odpadkih, naša 
država pa se spogleduje s sežigalni
cami. Zavzemamo se za recikliranje in 
ločeno zbiranje odpadkov. Steklena 
embalaža je primernejša od plastične, 
ki jo je treba, tako kot v Evropi, višje 
obdavčiti. Pa še nekaj: voda iz pipe naj 
bo bolj kakovostna od vode iz pla
stenke. 

Na zdravstvenem, izobraževalnem pa 
tudi na drugih področjih Zelena alter
nativa ne podpira nastajajočih razlik 
med revnimi in bogatimi. Pravico do 
zdravljenja in dobre izobrazbe naj imajo 
vsi ljudje. 

Zavzemamo se za stvarno demokra
tizacijo in javni nadzor nad političnim 
odločanjem. 

Ne smemo dopustiti, da v Državnem 
zboru odločajo brez nas, da ni prisot
na zelena okoljevarstvena opcija - saj 
samo ta zagotavlja, da t.i. grobi eko
nomski interesi ne prevladajo nad kva
liteto življenja posameznika. 

Ne gre nam za politične delitve in 
oblast, ampak za odgovorno sodelo
vanje pri upravljanju v vseh segmen
tih družbe, tako kot je to v Evropi. Kot 
pol i t ična s t ranka smo most do 
okoljevarstvenih gibanj, s katerimi ne
malokrat delujemo skupaj za isto 
stvar, in edina možnost za politično 
vplivanje na odločanje in sprejemanje 
zakonodaje. 

Kar nekaj nas je, ki enostavno ne 
moremo izbrati drugačne politične 
opcije kot zeleno. Pomeni nam več kot 
le varstvo okolja. Pridružite se nam tudi 
vi. 

ZELENA ALTERNATIVA, ki je bila usta
novljena prav pri nas, v Grosupljem, si 
je med drugim prizadevala, da letos 
zelene stranke in frakcije z odličnimi 
kandidati končno skupno nastopamo 
kot ZDRUŽENI ZELENI na prepoznavni 
listi v vseh volilnih enotah v državi. 

ZA VEČJO KVALITETO ŽIVLJENJA - SKUPAJ Z ZDRUŽENIMI ZELENIMI 
Volite nas, da bomo v državnem zboru lahko zastopali vaše interese 

in delali v dobro okolja. 

Z E L E N A A L T E R N A T I V A £ma\m 1 w i J j 

Na kandidatni listi nas boste našli pod redno št. 6 

To je naša 

skrivnost 
Receptov za peko je veliko, a v Pekarni Grosuplje smo prepričani, daje nepogrešljiva sestavina dobre peke 

- ljubezen. Zato smo pri nas zaposleni le ljudje, ki imamo radi svoj poklic. To boste začutili v 

naših izdelkih, v pogovoru in sodelovanju z nami. 

Prav zavzetost in skrbna priprava vsakega med številnimi izdelki sta 

vir uspešnega polstoletnega razvoja pekarne, kije v našem prostoru 

zaradi marsičesa posebnost. Tudi zato, ker smo vam na voljo 

ob vsaki uri in smo zadovoljni le, če vas lahko navdušujemo 

s slastnim okusom in odlično kakovostjo. 

^Pekarna 
(jrosuplje 



Uvajanje 9-letne osnovne šole v vzgojno-izobraževalni 
sistem je naša skupna skrb in odgovornost 

V Sloveniji imamo 448 osnovnih šol. 
V šolskem letu 1999/00 je poskusno 
uvajalo devetletni program 42 osnov
nih šol, od tega se je v 25 osnovnih 
šolah uvajal program devetletne osno
vne šole v prvih razredih in v 17 šolah 
tudi v sedmih razredih. 

V šolskem letu 2000/01 se bo izvajal 
devetletni program še v 57 osnovnih 
šolah, v 49 bodo po novem programu 
delali v prvem razredu in le v 8 osnov
nih šolah tudi v sedmem razredu. 

Za šolsko leto 2001/02 se je prija
vilo za uvajanje devetletne osnovne 
šole 73 osnovnih šol, od tega 67 za 
prvi razred in le 6 za sedmi razred. 
Izbor šol za leto 2001/02 še ni izdelan. 

To je resno opozorilo, da se pri 
uvajanju 9-letne OŠ zatika, in da je 
potrebno podrobneje proučiti vzroke, za 
tako majhen delež šol, ki želijo izvajati 
zadnje 3 letje 9-letke. Ali gre samo za 
težave postopka iz 8-letne v 9-letno OŠ 
ter dvom staršev in šol v smiselnost 
take spremembe ali pa so vsaj delno 
opravičene strokovne kritike na račun 
zadnjega triletja 9-letke. O tem bo 
moral dati mnenje strateški svet MŠŠ. 

Že ta preprosta analiza vključevanja 
osnovnih šol (v nadaljevanju OŠ) v po
skusno uvajanje 9-letne OŠ dokazuje, da 
je število vključenih OŠ, ki poskusno uva
jajo 1. in 7. razred ali samo 7. razred zelo 
upadlo (prvo leto 18 šol, drugo leto 8, za 
tretje leto pa je prijavljenih le 6 šol). 

V tem članku želim naše skrbne 
starše opozoriti na nekatera zelo po

membna dejstva, na katera morajo biti 
še posebej pozorni, preden se odločijo, 
da svojega otroka vključijo v devetlet
no osnovno šolo. 

1. NA KAJ MORAJO BITI POZORNI 
STARŠI? 

Pred odločitvi jo o poskusnem 
uvajanju 9-letne OŠ bi morali starši 
dobiti kakovostne informacije, na pod
lagi katerih bi lahko pretehtali, ali je 
za njihovega otroka primernejša vključi
tev v 8-letno ali 9-letno OŠ. 

Zavedati se moramo, da imajo starši 
največjo odgovornost, pravico in 
dolžnost do svojega otroka. Svojega 
otroka bodo zaupali šoli, za katero so 
prepričani, da so v njej dobri medse
bojni odnosi in da poteka kvaliteten 
vzgojno-izobraževalni proces. 9-letna 
OŠ prinaša namreč vrsto novosti: 
- od zgodnejšega šolanja, 
- do zaključnega preverjanja znanja 

ob koncu OŠ, kar iz petih predme
tov, 

- do zelo kompliciranega ocenjevanja 
znanja pri nivojskem pouku (točko
vanje od 1-10 in spreminjanje točk 
v oceno). 

Starši morajo ugotoviti, kako je njiho
va šola, to je šola, v katero se naj bi 
vključil njihov otrok, pripravljena na 
uvajanje 9-letne OŠ: 
- ali ima ustrezne prostorske pogoje, 
- ali ima dovolj strokovno usposo

bljenega kadra, 
- kakšen bo šolski urnik, ki ga mora 

šola pripraviti vnaprej, da bodo 
starši lahko ugotovili: 

- kdaj bo končal otrok s poukom, 
- ali bo imel v urniku "luknje" in kje 

bo ta čas, 
- koliko časa bo imel otrok za kosilo, 
- kako je z učbeniki in delovnimi 

zvezki, 
- koliko debele in težke bodo šolske 

torbe, 
- ali vsi učitelji v njihovi osnovni šoli 

podpirajo uvajanje 9-letne OŠ. 
Ko se starši odločajo za uvajanje 9-

letne OŠ, jim mora biti jasno tudi, kako 
je pripravljeno na šoli za izvedbo 9-let
ne OŠ v naslednjih razredih, ne le v 
prvem in sedmem razredu. 

2. KJE SO DOLOČENE PASTI, NA KA
TERE MORAJO BITI STARŠI POZORNI? 
Pri tem vprašanju bi želela posebej 
opozoriti na zadnje triletje, saj so stro
kovnjaki izražali prav za to obdobje 
največ pomislekov in praksa kaže, da 
prave podpore za zadnje triletje med 
starši in tudi med šolami ni - to kaže 
tudi naša tabela - analiza stanja. Kje 
so morda vzroki temu: 
- število predmetov se povečuje, 
- število ur pouka se povečuje, 
- vsi predmeti naj bi imeli nove učne 

načrte. Pri nekaterih predmetih so 
razlike med učnimi načrti za 8-let
no in 9-letno OŠ zelo velike. Za
enkrat pa ni dokazov, da novi učni 
načrti prinašajo razbremenitev učne 
snovi, kar je bilo tudi obljubljeno. 

Združene države Amerike 
Prostrana dežela in ameriški način življenja 

ŽIVAHNO 24 UR NA DAN. 
Mesto na leto obišče več kot 30 

milijonov turistov, za katere imajo na 
razpolago okrog 60.000 hotelskih sob. 
Prosti čas lahko preživljamo v 17.000 
restavracijah, 400 umetnostnih gale
rijah, 35 gledališčih na Broadwayu. 

New York sestavljajo naslednje četr
ti: Manhattan, Queens, Bronx, Brooklvn 
in Staten Island, vendar je večina zani
mivosti skoncentriranih na Manhattanu. 
Tu se takorekoč ne morete izgubiti, saj 
je prav Manhattan znan po svojih rav
nih cestah, ki se križajo pod pravim 
kotom. Od severa proti jugu polotoka 
tečejo avenije, kijih križajo ulice, ki po
tekajo od vzhoda proti zahodu. Zato 
načrti mesta izgledajo kot šahovnica. 
Ulice so oštevilčene po vrsti od juga proti 
severu (prva, druga, tretja, četrta,...), 
med avenijami so najbolj znane Peta 
avenija in Broadway. Na Peti aveniji v 
razkošno opremljenih trgovinah se new-
vorški petičneži opremijo z oblačili sve
tovno znanih kreatorjev Versaceja, Guc-
cija, Lagerfielda, Donne Karan in dru
gih. Za večino turistov so te prodajalne 
predvsem paša za oči, čeprav določeni 
artikli niso nedostopni tudi za naš žep 
(za kravato je recimo potrebno odšteti 
16.000 SIT). Po vsem svetu so znana 
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gledališča na Broadwayu z najrazlič
nejšimi predstavami, predvsem musica-
li. Za vstopnice seje potrebno pošteno 
potruditi, čeprav so relativno drage (od 
10.000 SIT naprej, če ne dobimo kak
šnih popustov) in čeprav nekatere pre
dstave ponavljajo že več kot 10 let. Pro
dajajo jih na posebnih uličnih stojnicah. 

PROTI NEBU. 
Najvišja zgradba na svetu je Sears 

Roebuck Tovver v Chicagu. Svoje čase 
so kot najvišji sloveli newyorški nebotič
niki: Park Row Building, Chrvsler Building, 
Empire State Building in World Trade 
Center Towers. Chrvsler Building, nebo
tičnik Williama Van Alena, ki ga je dal 
zgraditi VValter Chrysler je bil leta 1930 
zmagovalec takmovanja najvišjih zgradb 
na svetu, dokler niso prihodnjega leta 
dogradili Empire State Building. Van Ale
na je v višini skoraj premagal Craig Se-
verance, arhitekt zgradbe Bank of 
Manhattan, kije zaradi neuradne tekme 
v višini povišal svojo zgradbo za 61 cm. 
Ne da bi Severance slutil, je Van Alen na 
skrivaj dodal še 37,5 m visoko jekleno 
piramidno konico, ki spominja na Chray-
slerjev avtomobil plymouth iz leta 1929, 
in jo postavil na vrh 282 m visoke strehe, 
tako da je s 319,5 m docela potoklel 

Severanceov 282,8-metrski nebotičnik. 
V letih od 1929 do 1970 je bil s 381 m 
najvišja stavba sveta Empire State Buil
ding, čigar razgledišča še vedno priva
bijo okoli 35.000 obiskovalcev na dan. 
Nebotičnik je visok 381 m in ima 102 
nadstropji. Najhitrejše izmed 73 dvigal 
prevozi v minuti 366 m. 

V107. NADSTROPJE V 58 SEKUNDAH. 
Trenutno najvišji stavbi sta stolpnici 

WTC-ja (World Trade Center). 110 nad
stropij se vzpenja do višine 411,5 m in 
ponuja 10.764 m 2 pisarniških površin za 
50.000 uradnikov. Vsaka stolpnica ima 
neverjetnih 99 dvigal. Za obiskovalce je 
na razpolago eno hitro dvigalo, ki na 
razgledišče prepelje na dan do 80.000 
razgleda željnih obiskovalcev. To dviga
lo potrebuje za vzpon v 107. nadstropje 
borih 58 sekund. Ob razgledu na celo
ten New York se lahko na vrhu WTC tudi 
dobro najeste v dveh restavracijah Cel-
lar in the Sky, znani po rdečkastih ste
nah. Leta 1993 je bila namreč v enem 
izmed dvojčkov podtaknjena bomba. V 
napadu je bilo poškodovanih preko 
1.000 ljudi, vendar barva sten ni posle
dica krvi temveč vina. V omenjenih re
stavracijah so se ob eksploziji namreč 
razletele vinske steklenice v vrednosti 
dveh milijonov dolarjev. 

Obe stolpnici sta že od svojega na
stanka klicali vse, ki si želijo adrenalin
skih podvigov. Avgusta 1974 je Philip-
pe Petit med stolpnicama napel jekle
no vrv in se po njej podal iz vrha ene 
stolpnice do vrha druge. Zaradi tega so 
ga prijeli in ga kaznovali tako, daje moral 
s svojimi podvigi zabavati otroke v Cen
tralnem parku. Leto pozneje seje z vrha 
ene od stolpnic s padalom spustil Owen 
Quinn. Zaradi svojega podviga ni bil 
kaznovan. Maja 1977 je George VVillig 
preplezal eno od stolpnic tako, da je 
uporabil kavlje, izdelane po lastni zami
sli. Mesto ga je tožilo za 250.000 $, 
vendar je potem sprejelo le 1,1 $. Osta
lega je bil plezalec oproščen. 

Mag. Tatjana Skubic 

Povedati moram tudi to, da so uči
telji v študijskih skupinah izrazili 
ogromno pripomb, vprašanj in di
lem, a žal se njihove pripombe v 
večini primerov niso upoštevale. 

Še nekaj besed o nivojskem pouku. 
Že pri fleksibilni diferenciaciji je nujno, 
da sproti sodelujejo učitelj-učenec-
starši kot team, ki skupaj ugotavlja 
sposobnosti posameznega učenca, da 
se lahko vključi v pravo skupino in da 
ima možnost prehajanja. Le na ta način 
se lahko učenec razvija glede na svoje 
sposobnosti. 

Pri nivojskem pouku 8. in 9. leto pa je 
pri zunanji diferenciaciji potrebno še to
liko več pozornosti, sodelovanja, dogo
vorov in usklajevanja, da ne prihaja do 
skritih krivic. V tem obdobju so fantje 
nekoliko manj poslušni pri pouku kot 
dekleta. Lahko se zgodi, da bo marsika
teri učenec ali učenka razporejena v ne
pravilno skupino, posledice zanj pa so 
lahko zelo velike, saj so mu lahko zapr
ta marsikatera vrata za nadaljnje šolanje. 

In prav zato sem osebno prepričana, 
tudi kot dolgoletna ravnateljica šole (18 
let), da je potrebno zunanjo diferencia
cijo nivojskega pouka v tretjem triletju 
ponovno temeljito proučiti in ugotoviti ali 
je zanj zagotovljena zadostna podpora 
med starši učitelji in strokovnjaki. Tudi 
to je naloga strateškega sveta MŠŠ. 

3. KJE NAJ STARŠI DOBIJO 
INFORMACJE? 

Starši imajo kar veliko možnosti, da 
dobijo podrobne informacije o delu 
njihove šole in uvajanju sprememb v 
njihovo šolo. In kje so ta mesta: 
- razrednik, 
- SŠS, 

- ravnatelj, 
- roditeljski sestanki, oddelčni rodi

teljski sestanki, 
- sveti staršev, 
- klubi staršev. 

Na roditeljske sestanke, svete 
staršev ali klube staršev imajo starši 
možnost povabiti tudi zunanje stroko
vnjake. MŠŠ ima vsak prvi ponedeljek 
v mesecu od 15.00 do 18.00 odprti 
telefon, ko lahko starši neposredno 
dobijo odgovore na svoja vprašanja. 
MŠŠ bo v sodelovanju s strateškim 
svetom pripravilo tudi pisno informa
cijo za starše, ki jo bodo vodstva šol 
posredovala staršem. Mnogo koristnih, 
podrobnih informacij (tudi vsebine uč
nih načrtov za posamezne predmete) 
lahko starši najdejo na internetu na 
domači strani MŠŠ. 

4. ZA ZAKUUČEK 
Ob koncu naj rečem leto, daje vzgoj-

no-izobraževalno področje izredno zahte
vno in občutljivo in prav zato je še kako 
pomembno in nujno tesno sodelovanje 
med strokovnjaki, starši in učitelji. Vsi 
nosimo enako veliko odgovornost. 

Vsake spremembe, še posebej v ob
dobju osnovnega šolanja, ki daje 
vsekakor temelje za nadaljnje šolanje, 
morajo biti strokovno utemeljene, 
spremljane in ovrednotene. Če je po
trebno, naj se 9-letne programe OŠ takoj 
popravi, ko se pokažejo utemeljene po
manjkljivosti. Ne smemo si zatiskati oči. 
Učence in učenke je potrebno zaščititi 
pred morebitnimi negativnimi posledi
cami poskusa. Osnovni cilj nam vsem 
mora biti: sodobna, učinkovita in otro
kom še bolj prijazna osnovna šola. 

Angelca Likovič 

Devet krogov med nebesi in peklom - drugi krog: 

"Akropola" in "nekropola" 
Človek si stalnih prostorov za bivanje 

že od samega začetka ni izbiral samo 
naključno, temveč je poleg naravnih 
danosti, bogastva rastlin, leg glede 
osončenja, iskanja območij, kjerje živelo 
več živali za lov in bližino zdrave pitne 
vode, temveč je vedno bolj iskal tudi 
estetsko in prepoznavno plat bivanja. 
Našel si je velike skale, posebna dre
vesa in privlačne votline. Tudi takrat, ko 
naseljenost še ni bila velika, si je že 
izbiral bivališča, ki so bila čim bolj nara
vno utrjena in zavarovana s hribi, reka
mi, močvirji... Vse te izkušnje pa so ob 
iskanju novih varnih lokacij vedno večje 
skupine ljudi usmerjale "v isto vas". V 
območju "rodovitnega polmeseca", iz 
katerega izhaja naša zahodna civiliza
cija, so se začela mesta dokaj hitro 
pojavljati in širiti v 4. tisočletju p.n.š. 

Če pogledamo, kako se je razvijala 
struktura "živega" mesta, ugotovimo, 
da seje iz vaškega središča, ki seje 
"vzpenjalo" ob osrednjem sakralnem 
objektu, širilo v ovalni koncentrični 
obliki ali linijski seštevalni vrsti. Na
daljevalo se je z dograjevanjem drugih 
skupnih objektov ob središču. Velik 

korak v fizičnem in družbenem razvoju 
mesta je bil narejen v Babilonu, kjerje 
bilo že staro mesto razdeljeno z osre
dnjo avenijo in glavnimi prečnimi ulica
mi, ki so mesto razdelile na mestne 
četrti. V Aleksandriji pa so mesto z ni
zanjem vzporednih in pravokotno 
sekajočih se cest še nadalje razdrobili 
na manjše soseske, ki so dobivale tudi 
nekaj svojih pristojnosti v družbeni hie
rarhiji. 

Na grobo jih z urbanističnega vidika 
razdelimo na avtoritativna starodavna 
mesta, ki so iskala idealne vzorce za 
obvladovanje medsebojnih odnosov na 
primer v grških polisih, in na bolj so
dobna mesta in metropole, ki so že od 
Aleksandrije naprej dotedanje znanje 
in izkušnje iz preteklosti povezale med 
seboj, nekatero prav tako pomembno 
znanje pa so celo zanemarile. Tako so 
že v letih 332-331 p.n.š. začrtali novo, 
veliko mesto, ki je takratnemu duhu 
samohvalnega junaštva poleg sakral
nega in obrabnega vidika v mesto vtka
lo nove zakonitosti prometnega režima 
in kontrole nad gibanjem prebivalstva 
in trgovine. Osnovne značilnosti metro-

Grosupeljska "nekropola" 



Arheologija 

Daritvena posoda - ciborij z Magdalen-
ske gore 

Železo se že od srednje bronaste 
dobe dalje pojavlja kot surovina za izde
lavo osebnega nakita in ostalih manjših 
predmetov, npr. nožev, uporabljali pa 
so ga tudi pri popravilu bronastih pred
metov. Vendar začetka železne dobe 
ne štejemo od prvega pojava železa, 
temveč čas, ko je leto v večini nado
mestilo bron pri izdelavi orodja in 
orožja. Na območju današnje Slovenije 
seje to zgodilo okoli leta 750. pr.n.št., 
železna doba pa je trajala vse do priho
da Rimljanov v Slovenijo. Železno dobo 
delimo na starejšo - trajala je do pribl. 
leta 300 pr. Kr., in mlajšo, kije trajala 
od okoli I. 300 pr. Kr. do približno 
začetka našega štetja. 

Kulturo starejše železne dobe ime
nujemo tudi halštatska kultura (po 
najdišču Hallstatt v Avstriji), razširjena 
pa je bila od vzhodne Francije do Kar
patov. Deli se v zahodno halštatsko 
kulturo s središčem v vzhodni Franciji, 
Nemčiji in vzhodno, ki je dosegla svoj 
vrh prav na današnjem ozemlju Slove
nije. Etnični nosilci zahodne halštatske 
kulture so najverjetneje Kelti, nosilci 
vzhodne pa niso pripadali istemu et
nosu in ker o njih ni podatkov iz antič
nih virov, njihovo ime ostaja neznano. 

pole se še do danes v bistvu niso spre
menile. 

Med strokovnjaki tudi še ni enotne
ga mnenja, zakaj so nekatera na videz 
trdna mesta trajala zelo kratek čas, dru
ga pa so bila morda manj uspešna npr. 
v ekonomiji in reševanju tehničnih zaple
tenosti poselitve, pa so zdržala veliko 
dlje. Nedvomno gre za povezavo širših 
družbenih vidikov, med katerimi sta zelo 
pomembna gospodarstvo in kultura. 
Odsotnost ene ali druge je enako vpli
vala na pospešeno propadanje. 

Ob skrbi za osnovno preživetje pa je 
človek vedno gradil tudi svoje "sveto 
mesto", ki seje vzpenjalo ob mislih na 
posmrtno življenje. Boga ni poznal, a ga 
je že davno spoznal - včasih bolj, drugič 
manj od blizu. V posmrtno življenje je 
na nek način pravzaprav veroval že člo
vek pred več kot dvajset tisoč leti, koje 
v izbrano podzemno votlino položil svo
jega dragega pokojnika. Zato je svetim 
krajem in goram posvetil ogromno časa, 
energije in znanja, saj so vrhunci izu
mov v gradnji, arhitekturi, urbanizmu ter 
drugih segmentih umetnosti, znanosti 
ter dela in življenja nasploh posvečeni 
prav Njemu. Kljub temu da so bila spoz
nanja v različnih krajih in časih na zelo 
različnih ravneh, so človeka tudi po pad
cih dvigala vedno višje. Vera je več ti
sočletij (že pred nastankom krščanstva) 
prednjačila pred politiko in tehniko. 
Atenčani na primer, ki so zanemarjali 
kraje svojih mrtvih, niso smeli opravljati 
javnih služb. Ob akropoli (mestu živih) 
je vedno nastajala tudi nekropola 
(nekoč mesto mrtvih - danes samo 
pokopališče - nekoč bo morda prostor 
v vesolju, kjer bomo postali zvezdni 
prah). Tu pa ne gre samo za po
kopališča, temveč tudi za živ spomin 
na prednike, spoštovanje do njihove
ga dela, postavljanje spomenikov in 
obeležij narodnim junakom, umetnikom 
in znanstvenikom, oživljanje njihovih 
del, obnavljanje spominskih sob in 
zgradb, ljudsko izročilo ... kulturo. 

Zato sta "akropola in nekropala" 
tako usodno povezani med seboj. 

Jože Miklič 

Železna doba 
Grosupeljski spomin na drugo tisočletje 

Deželni zbor in obrambna vojska 
Prav tako ni zadosti dokazov za do se
daj domnevno pripadnosti Ilirski ple
menski skupnosti. 

Razmah železne dobe v Sloveniji je 
temeljil na bogastvu lahko pridobljive 
kakovostne železne rude in takratne 
pomembne lege našega ozemlja, saj 
je skozenj potekala zelo pomembna 
trgovska povezava med Balkanom in 
Evropo. V Sloveniji je opredeljenih 6 
različnih halštatskih kulturnih skupin, 
kar dokazuje, da je imelo pomembno 
vlogo pri nastanku posameznih kultur 
tudi okolje. Delitev na skupine ute
meljuje predvsem različnost material
ne kulture in načina pokopa. Območje 
Grosupeljske občine sodi v najpo
membnejšo - to je dolenjsko kulturno 
skupino, ki je pri nas dosegla najvišji 
vzpon. Ta se odraža v zelo razviti 
metalurški dejavnosti in premoženju 

Za prelomnim letom 
turizma še prelomno 

leto kulture 
Čista kozlarija 

Uvod 
V Zahodnodolenjski subregiji smo 
spet preživeli eno od "prelomnih" 
in vročih poletij kar se turizma in 
kulture tiče. Človek bi dejal: "Pravi 
razcvet". 
Začelo se je že pred davnimi leti, 
koje prva kulturna ministrica oblju
bila, da bo sredi osrednjega sre
dišča skozi vse leto, čez poletje pa 
še posebej, poskrbela za raznobar
vne prireditve. Pa seje začelo... 

Jedro 
Preteklo je eno leto. Prišla je druga 
ministrica, pa tretja... 
"Poiščimo raje skrite rezerve v tu
rizmu!" 
Včasih levo, zdaj desno, samo na
prej ni hotelo iti. Celo z lučjo pod
nevi smo iskali lokalnega turistič
nega ministra, ki bi prevzel na svoja 
pleča trdovratne samonikleže in jih 
povezal v butaro. 
"Kaj pa, če začnemo spet s sejmi, 
s promocijami po radiu, z izdelavo 
prospektov,.filmov, internetom...?" 
"Ne, to pa spet ne!" 
Nato so začutili nekateri poglobljeno 
potrebo po ustanavljanju društev... 
In smo ustanovili eno turistično 
društvo, pa še drugo, pa še tretje... 
toliko časa, da smo imeli v vsaki 
vasi svoje turistično društvo. A tudi 
to še ni bilo dovolj. Nekoliko bolj 
kulturno ozaveščeni so spet prise
gali: "Turizem brez kulture ni nič. 
Ustanovimo še novo kulturno dru
štvo!" 
Dogajalo se je celo, da je bil ata v 
desnem društvu, mama pa v levem, 
dedek v vzhodnem, stara mama... 
Strici in tete, ki so sicer imeli pre-
dvstopno pravico pri sorodnih (beri: 
sorodniških) društvih, so se zelo 
radi vključevali v levosredinska in 
desnosredinska društva, tako daje 
bila na sredi zares prava gužva. 
Tako smo zadeve reševali tudi v 
športu, pa celo pri reševanju zgo
dovinskih in drugih pomembnih 
življenjskih vprašanjih. 

Zaključek 
"Čim več društev!" je naša | 
Zdaj imamo v vsaki vasi vsaj pet 
društev na posameznih področjih, 
kar pomeni, da moramo večkrat tudi 
pri razdelitvi visokih društvenih 
funkcij poklicati na pomoč prebival
ce iz sosednjih regij. 
Pa še to vam moram povedati: obči
na, regija in država nas moralno zelo 
podpirajo. Z denarjem pa je bolj 
tako... saj veste, kako je z njim! 
Tako je to pri nas v teh prelomnih 
krajih in polomljenih časih. Kako je 
pa pri vas? 

vodilnega sloja (bogati grobovi na Ma-
gdalenski gori in v Stični, kjer so bili 
najdeni npr. oklep, zlat nakit, uvožene 
grške posode, kovinsko pivsko poso-
dje...). 

Za Dolenjsko v tem času so bila 
značilna manjša naselja na vrhu vzpe
tin z enojnim obzidjem - t.i. gradišča. 
Poljedelstvo in živinoreja sta kljub raz
mahu železarstva ostali najpomem
bnejši gospodarski panogi. Na Do
lenjskem sta bili poznani dve rasi konj: 
za delo so uporabljali manjše konje 
lokalnega izvora, za ježo pa večje konje 
iz t.i. vzhodne skupine, katerih kostne 
ostanke so našli le v zelo bogatih gro
bovih. 

Mlajšo železno dobo imenujemo tudi 
latenska doba, ime pa je dobila po 
najdišču La Tene v Švici. Latensko kul
turo opredeljujeta nastanek keltske ci
vilizacije in razširitev Keltov po Evropi. 

Tudi za latensko kulturo je značilna 
močna družbena razslojenost, od halšta
tske kulture pa latensko loči predvsem 
umetnostni slog, kije povsem prekinil s 
starim izročilom. Druga izredno velika 
novost, ki je prišla v Slovenijo s priho
dom Keltov, je uvedba kovanega denarja! 
Po letu 300 pr. Kr. so se pri nas obliko
vale štiri latenske kulturne skupine. 

Območje Grosupeljske občine je so
dilo v največjo in najpomembnejšo 
mokronoško skupino, ki slovi predvsem 
po zelo dobri izdelavi železnega orožja. 

V naši občini so najdišča tako 
starejše, kot tudi mlajše železne dobe 
zelo dobro zastopana. Čušperski Stari 
grad stoji na starem gradišču, v bližini 
pa so tudi halštatske gomile. Tudi v 
Grosupljem, na griču, kjer je danes ce
rkev sv. Mihaela, je bilo tako halštatsko, 
kot tudi rimsko naselje, ob graditvi 
železniške postaje pa so našli 
halštatsko nekropolo. 

Gradišča so najverjetneje bila tudi 
na Limberku, v Kržatcu pri Malem Kon
cu, na Boštanju, Straži pri Polici , 
Gradišču pri Sp. Slivnici, Stranski vasi, 
Veliki Novi Gori ter na Kopanju. V okoli
ci Šmarja pa so gradišča bila na Ma
lem Vrhu, Pancah, na Farovškem hri
bu, najpomembnejše in največje 
najdišče v naši današnji občini pa je 
vsekakor gradišče na Magdalenski gori 
s pripadajočimi gomi lami . Temu 
najdišču bo zaradi njegove pomemb
nosti naslednjič namenjen celoten pri
spevek. 

Gregor Štibemik 

Koncem 15. stoletja (pa do tere-
zijanske dobe) je zaradi specifičnih 
razmer deželni knez skliceval deželne 
zbore (Landtagsabhandlungen), ki so 
bili oblikovani iz različnih stanov. V 
njem so bili predstavniki visoke 
duhovščine, plemstva, mest in trgov. 
Med seboj so izvolili deželnega gla
varja. Njegov sedež je bil na ljubljan
skem gradu. Varovala ga je četa 
oborožencev. Glavar je bil hkrati na
mestnik deželnega kneza, vrhovni so
dnik, načelnik deželnih zborov in 
deželni poveljnik. Deželni zbor je 
odločal o miru in vojni in o deželni 
obrambi. Sklicevanje deželnega zbo
ra je bilo stanovom izrecno prepove
dano, čeprav bi bilo včasih koristno. 
Zbor je bil sklican običajno enkrat na 
leto, kraj je izbral knez sam. Poslovali 
so v deželni hiši (Landhaus. lontovž). 
Upravnika deželnega imetja - vicedo-
ma - je imenoval deželni knez. 

Na deželnih zborih so se dogovarjali 
tudi o odmeri davkov, ki je bila odvi
sna od pobranih prejemkov v natura-
lijah ali v denarju. Davčna osnova se 
je imenovala imenjska renta (Gult) ali 
gosposka imenjska renta (Herrengult), 
odmerjen davek na imenjsko rento pa 
imenjski davek (Steuer). Denarni doho 
dki iz podložniškega razmerja so se 
imenovali suha imenjska renta (troc-
kene Gult). Deželni davek bi praviloma 
morali plemiči plačevati od svojega 
dohodka, a so ga največkrat preložili 
na podložnike. Deželni davek je nala
gal deželni knez sam, po pooblastilu 
pa je to delo opravljal deželni vicedom. 
Davek deželnega kneza svojim po
dložnikom se je imenoval urbarski da 
vek (Urbarsteuer). 

Kranjskim stanovom je bilo običaj
no naloženo od 100 do 200 funtov 
imenjske rente (Pfundt Herrengult), 
enega oboroženega oklepnega jezde
ca (gerute Pferde. Rustpferde) in dva 
do štiri pešce. Dva lahka huzarska 
konja sta štela za enega oklepnega. 
Vojaško pomoč so plemiči cesarju odo 
bravali od enega do štirih mesece, le 
redkokdaj je to trajalo dlje. Poleg ple
miške vojske v deželni sestavi so obča
sno vpoklicali vsakega petindvajsete
ga, dvanajstega ali vsakega četrtega 
moža - odvisno od potreb. Vsi ostali, 
ki so ostali doma, so morali vzdrževati 
rekrutirane vojake. 

Plemstvo je bilo oproščeno davkov, 
a je zato moralo biti na razpolago za 

obrambno vojno. V primeru, da so se 
plemiči odločili za napadalno vojno, 
je o sodelovanju pri tem odločal vsak 
sam. Ker pa so se zavedali, če gredo 
v napadalno vojno, da bodo po do 
ločenem času dobili od sovražnika po
vračilne ukrepe, so se temu izogiba
li. 

1 5 0 0 se je spet vnel spor med 
Ortneškimi, Sigmundom in Gregorjem 
Lambergom, ki sta imela odvetniške 
pravice nad nekaterimi podložniki 
stiškega samostana. Sprli so se zara
di sodstva, dajatev in nastanitev 
podložnikov na posamezne kmetije. 
Deželni vicedom Jurij pl. Egkh je zato 
imenoval komisijo: metliški glavar Sig-
mund Piers (Pris) iz Gracarjevega Tur
na, Ivan Apfalter in Ulrik Gall. Stiski 
samostan je zastopal ekonom Ulrik. 
Lambergi so menili, da imajo pravico 
do krvnega sodstva (krvave rihte) nad 
samostanskimi podložniki in da lahko 
svobodno razpolagajo s samostansko 
kmetijo, ki ni imela moških potomcev 
in so jo zato želeli pridobiti pod svojo 
oblast. V obeh primerih se je pokaza
lo, da niso imeli prav. 

1504 je Miha Lovec (Mihael Jager) 
iz Volčjega potoka pri Cerknici v nav
zočnosti Jakoba Galla, oskrbnika na 
gradu Gamberk, in Davida Galla z 
Rožeka pri Moravčah prodal stiškemu 
opatu Janezu eno kmetijo na Polici za 
57 funtov denarja, kjer je živel Gašper, 
ki je bil dolžan dajati dve marki šilin
gov, eno tovornijo (tlaka v obliki sode
lovanja v konvojih pretovarjanja grad
benega materiala, živeža ali vina na 
daljših poteh) ali 40 šilingov in za 57 
funtov črnih novcev; istega leta je Jurij 
Šmicenbajner(Schnitzenpaumer) iz Iga 
prodal eno kmetijo na Polici in zamenjal 
štiri kmetije na Malem Trebeljevem pri 
Polici (in Klein Trebelau) ter še dve 
kmetiji v Zgornjih Duplicah. 

Zanimiva je tudi pritožba zoper Miha
ela Šterlekerja. Pritožbo je vložil 
deželni vicedom Jurij pl. Egkh oglejske
mu patriarhu Dominiku Grimaniju. V 
hudi zimi ni namreč dovolil pokopa 
neke ženske iz Nove vasi v Višnjo 
Goro. Nova vas je spadala pod šmar-
sko faro, in čeprav je bila Višnja Gora 
veliko bližja, je zahteval, da se jo po
koplje v Šmarje. 

Jože Miklič 

V S E Z A J E S E N S K O S P R A V I L O P R I D E L K O V 
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TEKSTILNI IZDELKI PO SUPER NIZKIH CENAH 
ČEBULICE ČEBULNIC, MAČEHE, GRMOVNICE 
PVC KADI IN SODI - VELIK IZBOR 
INOX SODI ZA SHRANJEVANJE SOKOV 
MLINI ZA SADJE, OSTALO ORODJE 
CEVI ZA PRETOK TEKOČIN IN PLINOV 
PNEVMATIKE ZA TGM IN TOV. VOZILA 
MOTORNA OLJA IN MASTI 

ODPRTO; 7.PO - 19.00. ob sobotah 7.00 - 13.PO 
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JOežek Zagraški 

POZOR: ZIMSKI AVTOPLAŠČI ZELO UGODNO !!! 
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Stična 2000 - 19. vseslovensko srečanje mladih 

Nekdanji francoski boksarski prvak Tim Gušnard je izpovedal svojo izkušnjo 
očiščenja - foto: RKC 

16. september 2000 
"In Beseda je postala meso in se 

naselila med nami" (Jn 1, 14). To je 
bilo geslo in vodilna misel letošnjega 
19. vseslovenskega srečanja mladih v 
Stični, tretjo soboto v septembru. 

Okrog devet tisoč se jih je zbralo na 
prostoru ob cerkvi, kjer se je odvijal 
program. Mnogi od njih so se srečali 
že sredi avgusta na 15. svetovnem 
srečanju mladih, ki je pod istim geslom 
v jubilejnem letu potekalo v Rimu. Ob 
slovesu so si obljubili: "Vidimo se v 
Stični!" Mnogi so si izmenjali fotogra-

15. 

V jubilejnem letu 2000 so praznovali 
tudi mladi. V Rimu so se srečali v dneh 
od 15. do 20. avgusta, kamor so prišli 
iz celega sveta. Iz Slovenije se je 9. 
avgusta podalo na pot okoli 1000 ro
marjev, pridružili pa so se jim tudi mla
di Slovenci iz Argentine, ki so pred odho
dom stanovali v Dobu pri Domžalah. V 
Sežani so obhajali sveto mašo, nato pa 
so nadaljevali pot mimo Benetk, vzdolž 
italijanske obale proti Ravenni, Riminiju, 
Pescari in naprej do škofij gostiteljic -
Pescara, Chieti, Lanciano, Termoli in 
Trivento - kjer so preživeli prve štiri dni 
pred odhodom v Rim. Preko spoznav
nih večerov, molitve, sv. maše, priče
vanj mladih, obiskov znamenj duhovne, 
naravne in kulturne dediščine, družabnih 
srečanj, festivala mladih in delavnic so 
se mladi spoznavali med seboj ter si 
izmenjali svoje poglede na življenje in 
svet, v katerem živijo. V Rim so prispeli 
14. avgusta ter se nastanili po župnijah. 
Ob dopoldnevih so se Slovenci zbirali v 
eni od rimskih cerkva, kjer je škof Uran 
vodil kateheze. Popoldanski čas pa je 
bil namenjen udeležbi na Festivalu mla
dih na različnih koncih mesta ter ogle
du znamenitosti. Udeležili so se tudi 
"jubilejnega romanja", na katerem je 
vsak romar stopil skozi sveta vrata ba
zilike sv. Petra. Na praznik Marijinega 
vnebovzetja so se mladi po župnijah 
udeležili slovesne svete maše, popold
ne pa so se odpravili v središče Rima, 
kjer jih je sprejel papež in uradno odprl 
svetovni dan mladih. Pozdravil je mla
do množico ter pokazal na pomen 
srečanja v mestu Rim, ki je bilo posveče
no s pričevanjem in krvjo apostolov Pe
tra in Pavla. Oba kažeta "Besedo, kije 
postala meso in se naselila med nami" 
(Jn 1,14). Te besede iz uvoda evange
lija svetega Janeza so bile tudi vodilna 
misel in tema celotnega srečanja. Papež 
je v svojem nagovoru mlade vprašal po 

fije, vtise ter podoživljali dneve v Rimu. 
Stična je bila tematsko in pomensko 
nadaljevanje srečanja v Rimu. Po uvo
dnih pozdravih in nagovorih so se z 
besedo, pesmijo in koreografijo pred
stavili mladi iz Gimnazije Želimlje, 
Društvo Mladinski ceh, Škofijska gim
nazija Antona Martina Slomška iz Ma
ribora ter Katoliško gledališče. 

Nato pa je na oder stopil bivši fran
coski boksarski prvak, Tim Guenard, ki 
je mlade nagovoril s pričevanjem o tem, 
kako je premagal sovraštvo. Izpovedal 
je svojo osebno zgodbo, ki seje začela 

bistvu srečanja v Rimu: "Kaj ste prišli 
iskat? Ali še bolje, koga ste prišli iskat? 
Odgovor je lahko le en sam: prišli ste 
iskat Jezusa Kristusa, ki pa je prvi prišel 
iskat vas." Poudaril je, da ima prazno
vanje jubileja samo en pomen: prazno
vati in srečati Jezusa Kristusa, Bese
do, ki seje naselila med nami. "V Rim 
ste prišli na jubilej dvatisočletnice Kri
stusovega rojstva, da bi v svojo no
tranjost sprejeli moč življenja, ki je v 
Njem. Prišli ste, da bi v sebi prenovili 
zavest o dostojanstvu človeka, ustvar
jenega po Božji podobi", so odmevale 
papeževe besede. Mladim je izpričal 
svojo osebno vero v Jezusa Kristusa. 
Povedal jim je svojo življenjsko pot od 
malih nog, ko se je kot otrok v družini 
naučil moliti. Preko župnije v Debnikih v 
Krakovu je od bratov salezijancev prejel 
temeljno vzgojo v krščanskem življenju. 
Težka vojna leta in delo v tovarni sta 
njegovemu zorenju duhovniškega pokli
ca dala poseben ton. "V tistih okolišči
nah," pravi papež "seje v meni vedno 
bolj jasno pojavljala luč: Gospod želi, 
da postanem duhovnik!" Tudi, ko je bil 
izvoljen za papeža ter je sprejel to službo 
v Cerkvi, skuša svojo nalogo izpolnjeva
ti, zajemajoč vsak dan luč in moč iz vere, 
ki ga povezuje s Kristusom. Poudaril je 
tudi, da vera ni samo delo vsakogar iz
med nas, ampak predvsem delo Svete
ga Duha, ki ga Gospod daruje vsem. 
Svoje osebno pričevanje je mladim dal 
v pojasnitev, da Bog deluje v konkret
nih in osebnih okoliščinah vsakega iz
med nas. Papež je mlade pozval k sve
tosti ter poudaril, daje kljub bremenom 
in padcem, ki težijo človeka, ter 
malodušju, ki ustvari prepričanje, da ne 
moremo ničesar več spremeniti, vse 
mogoče v Njem, ki je naš Odrešenik. 
Povabil jih je, naj bodo delavci za mir in 
naj s svojo vero radodarno služijo dru
gim. Spomnil seje vojnih žarišč in vseh, 
ki si prizadevajo za človekovo svobodo, 
pa pred njimi še vedno stoji suženj sa
mega sebe in drugih. V svojih mislih je 
zajel vse, ki se borijo, da bi ljubili in 
spoštovali človekovo življenje, pa mo
rajo gledati pogoste napade nanj. Mla
de je izzval z vprašanjem, ali ni težko 
verovati v takem svetu, ali res ni težko 
verovati v letu 2000. Takoj nato je od
govoril: "Težko je. Ni pametno skrivati 
tega dejstva. S pomočjo milosti pa je 
vendarle mogoče." V sklepnih dnevih 

s težkim otroštvom. Takrat je doživel 
veliko zmedenosti in osamljenosti ter 
globoke ranjenosti, ko gaje mama pri
vezovala k stebru in gaje oče vsak dan 
pretepal. Pristal je v psihiatrični bolnišni
ci, kerje zgolj potreboval ljubezni, psiho
log pa je to označil kot norost. Kmalu je 
prišel v otroški zapor in spoznal, kaj je 
zakon močnejšega. Prej je bil strahope
ten in bojazljiv, naenkrat pa je videl, da 
se lahko brani. Zavedel seje svoje moči 
ter jo uporabljal kot nekakšno orožje. V 
njem je raslo sovraštvo, toliko bolj, ko
likor je hotel pozabiti vse, kar je doživel. 
Postal je boksar in v nasprotniku gledal 
očeta, ki se mu je hotel maščevati. Do 
odpuščanja in tega, daje premagal so
vraštvo v sebi, gaje vodila dolga in težka 
pot. Sam pravi, da so ga majhna dejanja 
preprostih ljudi, ki niso ničesar zahteva
li v zameno, pripeljala do srečanja s se
boj ter soočenja s vprašanjem "Kaj sem 
sam delal drugače kot starši?" Takrat 
se mu je porodila želja po tem, da bi si 
zgradil življenje, se poročil, imel ženo, 
otroke, vendar seje vedno znova znašel 
pred izgovorom, da nima izkušenj, spo
minov, da ne ve, kaj je družina. Spoznal 
je, da seje prelahko vedno izgovarjati. 
To mu je pomagalo odpustiti družini. 

Danes z ženo, otroki in prijatelji spre
jema ljudi z roba družbe, mlade, ki so 
živeli v nasilju, uživalce mamil, alkoho
like. Razume, zakaj so postali nasilni 
in tudi, da odpuščati ni lahko. Ve, da 
odpuščanje ni nekaj doseženega, tre-

srečanjaje papež mlade zopet pozval k 
veri v Jezusa Kristusa, ki edini lahko 
izpolni vsa človekova pričakovanja. V dar 
jim je izročil Evangelij, kerje Beseda, ki 
je zapisana v njem, Jezusova Beseda. 
Razložil je mladim, da če bodo prisluh
nili tej besedi v molku, molitvi ter si 
pustili pomagati za njeno razumevanje 
s strani vzgojiteljev, potem bodo sreča
li Kristusa in hodili za Njim. V sklepni 
homiliji 20. avgusta je papež mladim 
razložil in dal v premislek še en temelj 
vere: sveto evharistijo. "To je tista ču
dovita resnica, dragi prijatelji: Beseda, 
ki je pred 2000 leti postala meso, je 
danes prisotna v evharistiji." Evharistija 
je zakrament Kristusove prisotnosti, ki 
se daruje za nas, ker nas ljubi. On ljubi 
vsakogar izmed nas na oseben in edin
stven način v konkretnem življenju: v 
družini, med prijatelji, med študijem, 
delom, počitkom in zabavo. Praznovati 
evharistijo, tako da "jemo njegovo meso 
in pijemo njegovo kri", pomeni sprejeti 
logiko križa in služenja. Pomeni priče
vati svojo lastno razpoložljivost, da bi 
se darovali za druge, kakor je storil On. 
Takega pričevanja je skrajno potrebna 
naša družba, bolj kot kdajkoli ga potre
bujejo mladi, ki so pogosto skušani z 
lahkim in udobnim življenjem, mamili, 
už ivaštvom, vendar se na koncu 
znajdejo v obupu, nesmislu in nasilju. 
"Nujno potrebno je spremeniti pot v 
smeri h Kristusu, ki je tudi smer pravič
nosti, solidarnosti, prizadevanja za 
družbo in prihodnost, vredni človeka." 

Ob pogledu na množico mladih je 
papež dejal:"Ob koncu svetovnega dne
va, ko gledam v vas, na vaše mlade 
obraze, vaše iskreno navdušenje, želim 
iz globine svojega srca izraziti zahvalo 
Bogu za dar mladosti, ki prek vas ostaja 
v Cerkvi in v svetu." Pozval jih je, naj 
sedaj, ko bodo postali odrasli, na
daljujejo z življenjem po veri v krajih, kjer 
živijo in delajo. "Vi boste Kristusovo 
oznanilo ponesli v novo tisočletje," jih 
je spodbudil Sveti oče. Svetovni dnevi 
mladih so se zaključili 20. avgusta s 
skupno dopoldansko sveto mašo, ki jo 
je vodil papež Janez Pavel II. na Tor 
Vergata, nato pa so se mladi napotili v 
kraje bivanja ter se tam poslovili od 
novih prijateljev, od mesta Rima, nepo
zabnih trenutkov, ki so jih v srcu pone
sli na svoje domove. 

Barbara Poderžaj 

ba gaje obnavljati. Odpustiti ne pome
ni pozabiti, ampak živeti s preteklostjo. 
Pri tem poudari, da so "sedanji trenu
tki večji kot bolečina preteklih." Pove
dal je tudi, kako ravna z mladimi, ki so 
nasilni. Njegova terapija je veliko po
zornosti, ker nasilje osiromaši duha 
velikodušnosti. Edini način, s katerim 
je mogoče to ozdraviti, je ta, da so lju
dje potrpežljivi s takimi mladimi in jim 
pokažejo majhne stvari, ne da bi vede
li, na čisto običajen način. Pogovor s 
Timom Guenardom se je v popoldan
skem delu nadaljeval v baziliki, ki se 
je v celoti napolnila. 

V opatovi kapeli pa je gibanje Naša 
pot predstavilo Šolo za zakon. Sašo Mu-
gerli in Robert Rolih sta medtem na 
prireditvenem prostoru priredila mali 
koncert ter predstavila svoj novi CD. Na 
parkirišču pa se je odvijala delavnica 
Mladinskega ceha z naslovom Homo 
ludens - človek je bitje, ki se igra. Ob 
15h so se zopet vsi zbrali k obhajanju 
svete maše, ki jo je daroval ljubljanski 
nadškof Franc Rode, pridigal pa je ma

riborski škof Anton Stres. Mlade je v 
stilu jubilejnega srečanja v Rimu pozval 
k osebni veri v Jezusa Kristusa ter de
lovanju v skladu z njo v konkretnem 
življenju. Kot že papež, je tudi on pono
vno naglasil pomen obhajanja svete 
evharistije, ker krepi ljubezen in zau
panje do Boga. Med mašo je petje vodil 
zbor Nova zapoved iz Izole. Po maši pa 
je zaključni del srečanja popestril Adi 
Smolar, ki je množico mladih spravil v 
gibanje. 

Zelo pomenljive se mi zdijo besede 
Milana Knepa, dolgoletnega organiza
torja Stične, o pomenu srečevanj: "Če 
mlade vprašate, kaj jim je bilo v Stični 
najbolj všeč, vam bodo navadno odgo
vorili vsaj na videz kaj zelo obrobnega. 
Marsikdo od odraslih si zato misli, da 
so mladi zelo površni. Kdor pa vsaj pri
bližno razume dušo mladega človeka, 
vidi, kako se mladih dotakne vse, kar je 
pristno in resnično. 0 tem sicer ne govo
rijo veliko, zelo natančno pa čutijo sporo
čilo, ki ga v danem trenutku potrebujejo." 

Barbara Poderžaj 

Zlata poroka in srečanje starejših 

"Po petdesetih letih skupnega življenja postanejo dobre reči zlate, težke 
preizkušnje pa pozlatijo." Tako nekako sem razbral iz oči Jožefe in Alojza Zrimšek, 
po domače Oz'mćevih iz Zagradca, ki sta v nedeljo, 24. septembra 2000 praz
novala zlato poroko. Pri sv. maši, kjer sta si obljubila nadaljnjo zvestobo, so se 
zbrali tudi starejši in invalidi iz vse žalske župnije. 

Prav lepo popoldansko jesensko sonce je pripomoglo k nadaljevanju srečanja v 
župnišču in ob njem, kjer so ob dobrotah gospodinj in izbrani kapljici skupaj zapeli 
s "Samorastniki". Zlatoporočenca sta nato slavje nadaljevala skupaj s svojimi 
domačimi (hčerko in sinovoma z družinami) ter ostalim sorodstvom in prijatelji. 

Za vse tiste, ki zlatoporočenca ne poznajo, naj povem, da mama že več kot 
petdeset let prepeva v žalskem cerkvenem pevskem zboru, oče pa je bil vrsto 
let cerkveni ključar na podružnici Boštanj, sodeloval in (so)organiziral pa je tudi 
praktično vsa večja dela pri infrastrukturnem opremljanju vasi Zagradec in krajevne 
skupnosti Mlačevo. 

Jože M. 

ugodne cene in načini plačila 
zanimiva potovanja za vsakogar 
maturantski izleti 
jezikovno izobraževanje v tujini 
eksotična potovanja 
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svetovni dnevi mladih v Rimu 



Prva socialna pomoč Brezdomec 
Spomladi seje naselil na zidcu pri 

Križankah. Zidec je ravno toliko vi
sok, da se da udobno stegniti noge, 
in ravno toliko širok, da se med span
jem vsako noč ne pade z njega. Gr
movje ob zidcu služi za omaro, 
obešalnik in zastor. Na nasprotni 
strani ulice, izpostavljene soncu, leži 
arheološko polje, kjer so namerava
li zgraditi novi NUK. Zdaj se arheolo
gi vse bolj ogrevajo za ohranitev 
emonskih zidov, cest in kloak in situ, 
zato gradbišče sameva. 

Mimo brezdomca na zidcu hitijo 
v službe, trgovine, na fakulteto. V 
bližnjem Le petit cafe posedajo mla
di, poslušajo francoske šansone m 
okušajo magdalence. Nekateri mi
moidoči ga opazijo, ta in oni mu kdaj 
da kak stotak. Potem si lahko kupi 
vina, ki mu ga pomagajo pospraviti 
mlajši, enako zapiti tipi. Prebivalci 
Gorupovih blokov in Rimske pa tudi 
še kdo drug se ga kdaj spomni z 
žlico hrane ali kosom kruha. 

Pomlad se dvigne v poletje. Son
ce mu popoldne žge v obraz. Gasi 
se s pijačo ter posluša šove onkraj 
visokega obzidja Križank. Množica, 
ki pljuska mimo, ga ne moti. Tudi 
sam ji ni v napoto. Tudi kadar ne 
dobi, prijazno vošči prav lep in 
srečen dan. 

V Čikatu iz reportaže zveva, da mu 
je ime Ringo. Novinarju je zaupal, 
da povprečno nabere po dva jurja, 
zgodilo pa se je že, da jih je bilo 
pet. Starejše meščanke ne motijo, 
saj so nenasilni. Novinar si ne more 
kaj, da ne bi dohodka očitajoče pri
merjal s plačo delavca. 

Ko se ob njem za hip, dva usta
vljava, potrka z berglo po leseni 
nogi. Amputacija grozi tudi desni. 
Vprašava ga, kje meni prezimiti. 
Tukaj bom umrl, odgovori. 

Deževja naznanjajo jesen. Ringo 
jih preživlja z glavo pod dežnikom. 
Zjutraj premočen drgeta. Ob zidcu 
stoji steklenica. Lastovičji ščebet 
pod napuščem izgine. Telefonirava 
na Center za socialno delo. Ker ne 
prideva mimo cerberke v tajništvu, 
se odpraviva osebno. Direktor, diplo
mirani psiholog, pove, daje v mestu 
takih 300. Skušava ga pomiriti, da 
govoriva samo o enem. Obljubi, da 
ga bo obiskal uslužbenec Centra. Če 
je naš državljan, bi dobil posteljo v 
zavetišču na Poljanski. Trenutno je 
zanesljivo prosta. 

Minejo trije dnevi. Uslužbenec 
ugotovi, da bi bil potreben zdravstve
ni pregled. Naslednji dan pripelje 
patronažno, ki poleg drugega ugo
tovi zagnojitev krna noge. Direktor 
po telefonu pojasni, da ne more biti 
sprejet v zavetišče, ker ne more 
skrbeti zase. Uslužbenec daje tudi 
raziskal njegov historiat: samovolj
no je zapustil dom v Ponikvah, kjer 
je imel več disciplinskih prestopkov. 
Tudi dolg v Kliničnem centru mora 
nekdo poplačati. Njegovo zadnje 
uradno bivališče je bilo v Veliki Loki 
pri Žalni, zato je zanj pristojen Cen
ter na Grosupljem. 

Ko sliši zgodbo snažilka v podjetju, 
pove, da Smajla pozna še iz predzgo-
dovinskih časov: delal je pri zidarjih, 
z ženo sta imela socialno stanovanje. 
Ko sta ga prodala, sta si kupila hišo 
na deželi. Nato sta se razšla. Smajlo 
je začel vse bolj piti in vse manj dela
ti. Pristal je na zidcu. 

Obrnem se na direktorico Centra 
na Grosupljem. Slišim, da uslužbenka 
pripravlja papirje, ki jih bo posredo
vala na občino. Potem bodo potovali 
na Zavod za zdravstvo. Dobiti skušam 
pristojno uslužbenko, vendar nimam 
sreče. Njena kolegica me vpraša, ali 
vem, da so mu enkrat pomagali, inje 
pomoč zavrgel. To naj bi menda po
menilo, da več ni od nikogar. 

Brezdomec pa čaka, da ga bo za-
metlo... 

In nato ga bo zasulo... 
kot so zasuta naša srca. 

J.Mu. 

Vsakdo se kdaj znajde v stiski, iz 
katere ne najde poti, se sooči s 
težavami, kijih sam ne more ali ne zna 
rešiti. Lahko želi uveljaviti razne pravi
ce, pa ne ve, kje in kako naj se tega 
loti. 

Če so to stiske in težave posamez
nika, družine ali pravice s področja 
socialnega varstva, se v takih situa
cijah lahko vsakdo obrne na center za 
socialno delo. Za to občino je to 
konkretno Center za socialno delo Gro
suplje s svojim sedežem na Taborski 
13, Grosuplje, kjer bo skušal ob po
moči socialnih in drugih delavk najti 
pravi odgovor preko takoimenovane 
PRVE SOCIALNE POMOČI. 

KAJ JE PRVA SOCIALNA POMOČ? 
To je storitev na področju socialnega 

dela, ki je od leta 1992 dalje na podla
gi Zakona o socialnem varstvu na voljo 
vsakomur, ki se znajde v socialni stiski, 
ima težave tako osebne kot v družini, 
okolju, potrebuje pomoč pri urejanju 
odnosov med družinskimi člani, pomoč 
pri skrbi za otroke ali druge družinske 
člane, ipd. 

Zanjo se odloči PROSTOVOLJNO. 
Njegova prostovoljna odločitev je 

potrebna tudi tedaj, če je to obliko pre
dlagal zanj nekdo drug, pa naj bo to 
družinski član, svojec ali neka ustano
va, ki je ugotovila njegovo socialno 
ogroženost. 

KAKO POTEKA? 
Če se oglasite na centru za social

no delo (CSD) ali tja le pokličete, vas 
kot t.i. upravičenca do PSP (prve so
cialne pomoči) sprejme ena od stroko
vnih delavk, ki skuša na podlagi vaše 
pripovedi prepoznati in razumeti vašo 
stisko in težavo, vam ponuditi ustrez
ne informacije. Dana vam je možnost, 
da izrazite svoje ocene in stališča, pre
dlagate morebitne rešitve, o katerih že 

Je čas, ki da, in čas, ki vzame. 
Pravijo, je čas, ki celi rane, 
in je čas, ki nikdar ne mine, 
ko zasanjaš se v spomine. 

razmišljate in bi jih želeli preizkusiti, a 
ne veste, kako, ali pa se o njih želite 
le preprosto še pogovoriti, pridobiti še 
drugo mnenje in informacije, lahko pa 
želite le oporo za uresničitev načrta. 

Če so vaše težave materialne nara
ve, boste prejeli informacije o različnih 
socialnovarstvenih pravicah, prejemkih 
in dajatvah, seznanjeni boste s po
stopkom uveljavljanja le-teh. Seznanili 
se boste z morebitnimi vlogami in 
zahtevki za te pravice. Če boste mora
li te pravice uveljavljati izven centra za 
socialno delo, vam bodo posredovane 
tudi osnovne informacije o teh ustrez
nih ustanovah. Morebiti bo ob tem 
potreben tudi zapis vašega pogovora 
in ugotovitev, vendar bo ta zapis zaup
ne narave in se bo drugim organom, 
ustanovam ali osebam posredoval le 
ob vašem soglasju in boste z njim tudi 
seznanjeni. 

Lahko pa se vam bo rešitev nakaza
la v obliki vključitve v eno izmed so
cialnovarstvenih storitev. Ena takih je 
osebna pomoč (OP), kije namenjena 
tistim ljudem, ki ne zmorejo in ne 
znajo najti rešitev težav sami, pripra
vljeni pa so z nami sodelovati pri 
iskanju poti do rešitev oz. - so pripra
vljeni pri tem iskanju sodelovati tudi s 
širšim okoljem. 

Svetovanje in pomoč pri urejanju 
odnosov med družinskimi člani, pomoč 
pri skrbi za otroke, strokovno sveto
vanje oziroma usposabljanje družine za 
vsakdanje življenje so naslednja stori
tev, ki jo lahko ponudimo - to je PDZD 
(pomoč družini za dom). 

Starejšim nad 65 let, invalidom, ki 
imajo status po Zakonu o družbenem 
varstvu duševno in telesno prizadetih 
oseb bo predstavljena PDND (pomoč 
družini na domu), ki omogoča pomoč 
pri vzdrževanju osebne higiene, gospo
dinjsko pomoč in pomoč pri ohranjanju 
socialnih stikov. 

Prav vsakdo pa se bo lahko odločil 
tudi za nadaljevanje razreševanja svojih 
težav, stiske preko ukrepov, ki jih 
prinašajo razni zakoni in jih lahko 
izvajajo strokovni delavci. 

Da bi vam lahko bolje pomagali, vam 
bomo morebiti predlagali tudi sodelo
vanje s strokovnjaki izven CSD, z usta
novami, občinami, domovi starejših 
občanov, društvi, prostovoljci. 

Vsekakor pa bomo upoštevali vaše 
želje, če boste želeli ob vsem zgoraj 
navedenem ostati anonimni, ali pa če 
boste s svojo odločitvijo o morebitni 
ponujeni rešitvi želeli še razmisliti in 
počakati. 

KDAJ POTEKA? 
Če se želite oglasiti v CSD osebno, 

vas bomo pričakovali: 
v ponedeljek 
od 8. - 10. ure in od 11. - 1 3 . ure 

- v sredo 
od 8. - 1 0 . ure in od 11. - 1 6 . 3 0 ure 

- v petek 
od 8. -10. ure in od 11. - 1 2 . 3 0 ure. 

Vsak prvi torek v mesecu se lahko 
občani Občine Ivančna Gorica med 8. 
in 12. uro oglasijo osebno tudi pri stro
kovni delavki na sedežu Občine Ivanč
na Gorica. 

Za pogovore po telefonu pa smo vam 
na voljo vsak delovni dan tudi v torek 
in četrtek od 7. - 1 5 . , v sredo do 17. 
ure. 

Če vam ni mogoč niti prihod na CSD 
ali razgovor po telefonu, nas lahko o 
vaši težavi, stiski obvesti kdorkoli in 
skušali vas bomo v najkrajšem mož
nem času obiskati na domu in vam 
prvo socialno pomoč nuditi v vašem 
okolju. 

CSD GROSUPUE 

V SPOMIN 

Mineva leto dni spoznanj in bolečine, 
od kar nas je zapustil naš ljubljeni mož in oče 

JOŽE K0ŠČAK 
Hvala vsem, ki se ga s spoštljivostjo spominjate, obiskujete njegov 

grob in mu prižigate sveče. 
Njegove Anica, Polona in Tatjanal 

Luče, september 2000 

Bila si naša svetla lučka 
Radostna vsa in razigrana 
Igrivost tvoja nas je veselila 
Glej, radost tvoja nam je še v temi svetila 
In ugasnil je ta žarek usodno noč. 
Ti, predrago dete, pa za vedno odšlo si proč. 
A ostaja nam predrag spomin 
v silni boli žgočih bolečin. 

đ\ J i 
BRIGITI B0ŠTJANČIČ 

Z bolečino v srcih in strti od bolečin, ko nam je cesta vzela najdražje, 
kar smo imeli, se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija
teljem, sodelavcem, sošolcem in znancem, ki ste jo v tako velikem številu 
pospremili na njeni zadnji poti, darovali cvetje, sveče, darovali za cerkev 
in svete maše, ter nam izrekli pisna in ustna sožalja. 

Z veliko hvaležnostjo se zahvaljujemo g. župniku za lepo opravljen obred, 
g. Grebencu za zaigrano Tišino, sodelavcem Kliničnega centra in Srednje 
zdravstvene šole, Lovski družini Taborska jama. Hvala vsem in vsakemu 
posebej, ki ste se spomnili naše Brigite. 

Deliti bolečino, ni lahko, 
Bol pregnati, je težko... 

V bolečini moramo živeti s prelepimi spomini nanjo.. 
Vsi njeni 

Ob izgubi našega dragega 
moža in očeta 

ALOJZA ZAVIRSKA 
iz Šmarja-Sapa, 

se iskreno zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, sorodnikom in prija
teljem, ki so nas bodrili v času njegove bolezni. Iskrena hvala vsem, ki ste 
nam izrekli pisna in ustna sožalja, darovali cvetje, sveče, maše in ga tako 
številno pospremili na njegovi zadnji poti. 

Posebna zahvala velja dežurnemu zdravniku dr. Casermanu in osebju 
Bolnišnice Golnik za vso skrb v njegovih zadnjih trenutkih. Iskrena hvala 
ge. Nadi Rovšek za čutne poslovilne besede, gospodu župniku Jožetu 
Mrvarju za opravljen poslovilni obred, ter pevcem pevskega zbora Šmarje-
Sap za ganljive pesmi. 

Njegovi: žena Cilka, 
sin Slavko, hčerka Sonja in sestra Anica z družinami 

Prazen dom je in dvorišče. 
Zaman oko te naše išče. 
Ni več smehljaja. 
Le trud in delo 
Tvojih pridnih rok ostaja. 

Ob boleči izgubi drage žene, mame in babice 

MARIJE MARENTIČ 
iz Male vasi pri Grosupljem 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in vsem, ki 
ste sočustvovali z nami in nam v težkih trenutkih stali ob strani, darovali 
cvetje in sveče ter jo pospremili na zadnji poti. 

Posebno se zahvaljujemo gospe Heleni Starič in gospodu Slavku Kadun-
cu za ganljive besede slovesa ter gospodu Ivanu Zupančiču za zaigrano 
Tišino. Iskrena hvala gospodu župniku in sovaščanom za lep pogrebni obred. 
Hvala tudi njenim nekdanjim učencem ter mladostnim prijateljem iz 4.b 
razreda in sošolki Vidi Gostič za napisano in prebrano pesem slovesa. 

Vsi njeni 

V neskončnosti življenja, kjer bivam, 
je vse popolno in dovršeno. 
Zdaj gledam na preteklost z ljubeznijo. 
V mojem svetu je vse dobro. 
(Louise L. Hay) 

Po težki bolezni naj je zapustil naš dragi 
mož, oče, tast, dedek in brat 

IVAN ŠKRJANEC 
iz Ponove vasi. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste se od njega na kakršenkoli način 
poslovili.- Hvala za izrečena ali napisana sožalja. Občutili smo, kaj v trenu
tku bolečine in žalosti pomeni prijazen stisk roke, topel pogled in spodbu
dna beseda. Posebna zahvala velja zdravstvenemu osebju iz ZD Grosu
plje, ki ste mu lajšali bolečine; sosedom in gasilcem iz Ponove vasi; g. 
Jožetu Mehletu, g. župniku Antonu Hostniku, cerkvenim pevcem iz Št. Ju
rija ter kolektivoma obeh osnovnih šol iz Grosupljega. Iskrena hvala vsem 
in vsakemu. 

Vsi njegovi 



Nemška gora, 
Slovencem dobro znana 

VVatzmann i Veliki oltar, 2621 m 

Slovenci radi hodimo v naše hribe. 
Legendarni osvajalec najvišjih vrhov na 
svetu Reinhold Messner nas je pohva
lil, da smo dobri tudi v svetovnem meri
lu. To dokazujejo ravno v tem času tudi 
Davo Karničar in ostali na Mont Evere-
stu. V zgodovini smo imeli kar nekaj 
srčnih mož, ki so zaslužni za razvoj naše 
gorniške kulture. Med te prav gotovo 
lahko prištevamo Valentina Staniča, ki 
je med študijem bogoslovja v Salzbur-
gu in kasnejšim službovanjem v Avstriji 
opravil večje število prvih pristopov na 
avstrijske gore. Prišel je prvi na Gros-
sglockner v letu 1800 in prvi na Hoche-
ck - severni vrh VVatzmanna. Ker je bil 
tudi matematično in geografsko izo
bražen, je opravil tudi prve višinske 
meritve teh vrhov. Ko je služboval kot 
župnik na Goriškem je zahajal v Julijske 
Alpe. Med prvimi je bil na Triglavu, Krnu, 
Mangartu, Prestreljeniku in drugih. 

Za prispevek v nemških gorah je 
Valentinu Staniču posvečen del sobe 
z njegovo sliko in slovensko zastavo v 
gorski koči VVatzmannhaus pod vrhom 
Hochecka. Na to čast našemu rojaku 
smo ponosni, pa tudi domačini nas 
Slovence cenijo in prijazno sprejemajo. 

V mesecu septembru, koje bil naš 
Triglav le preveč oblegan z raznimi stot-
nijami "romaric in romarjev", je naša 
skupina gornikov, med njimi tudi štirje 
iz Grosupljega, odšla na 2713 m viso
ki VVatzmann, drugi po višini v tej deželi. 

To prelepo goro smo Slovenci kar 
nekako posvojili in poistovetili s Trigla
vom. Nanjo nas poleg spomina na so-
narodnjaka Valentina Staniča vleče pre
lepa in čista pokrajina, ki jo domačini 
znajo ohranjati in še poudarjati njene 
posebnosti. Po vožnji mimo Salzburga 

smo prestopili avstrijsko-nemško mejo 
in prispeli do Narodnega parka Berchte-
sgaden. Po pravljično lepem jezeru Ko-
enigsee smo se z ladjico odpeljali do 
cerkvice sv. Bartolomeja, od tam naprej 
pa peš proti VVatzmanhausu, kjer smo 
prespali. Cene so še kar zmerne. Spanje 
na skupnih ležiščih stane približno 1200 
tolarjev (12 DEM), kar je v primerjavi s 
cenami v našem triglavskem pogorju kar 
poceni. Naslednje jutro smo se v manj
ših skupinicah po gorskih grebenih po
mikali proti vrhu Hocheck. Pod vrhom 
nas je presenetil trd in zmrznjen sneg. 
Nekateri so se pričeli vračati tik pred 
zadnjo hujšo vzpetino, drugi smo dose
gli vrh in se v bivaku prijetno odpočili. 
Najpogumnejši so si nadeli plezalne 
pasove in kljub precej zahtevnim razme
ram odšli na osrednji vrh Mittelspitze. 
Po dobri uri so se pričeli vračati kar 
malce bolj ponosni. Mi smo se medtem 
pri bivaku sončili in iz rok hranili prijaz
ne tamkajšnje prebivalke kavke. Povra-
tek je bil samo še seštevek tisočev in 
tisočev korakov spusta po skalah, sne
gu in gorskih stezah nazaj na izhodišče 
k jezeru. 

Na hribu ob jezeru smo si ogledali iz 
svetovnih prvenstev znano bob stezo v 
Berchtesgadnu. Večina je bila mnenja, 
da so noge le bolj varno in zanesljivo 
sredstvo premikanja, kot pa bob sanke. 

Ker ima masiv VVatzmann tri vrhove, 
sta za nekatere ostala neosvojena še 
Mittelspitze in Sudspitze, kar je izziv 
za naše prihodnje poti. Ima pa pogorje 
še ostale vrhove, ki so po neki bajki 
lepo poimenovani v družinskem zapo
redju kot: VVatzmann Frau in VVatzmann 
(sieben-sedem) Kinder. 

Marjan P. 

C •TIS d.o.o. 

V R T N A R S T V O I N 

U R E J A N J E P A R K O V 

PONOVA VAS 6 B, 1290 GROSUPLJE 
Tel.,fax: 061/763-630, GSM 041/757 570 

Za jesensko sajenje Vam nudimo veliko izbiro: 
• Cvetočih trajnic-, mačeh, marjetk, rese, lončnih 

krizantem, pokrovnih trajnic 
• Okrasnega drevja in grmičevja: breze, macesna, 

srebrne smreke, sorbus, nagnoj, lonicera, tisa, 
lovorikovec... 

• Pokrovnih grmovnic juniperus, cotoniaster, medvejka, 
lonicera... 

• Sadik za žive meje: ciprese, liguster, beli gaber, 
hibiskus ... 

ZA 1. NOVEMBER smo pripravili 
šopke krizantem (pajki, velikocvetne krizanteme, marjete). 

Priporočamo se za vaš obisk! Informacije in naročila 
sprejemamo tudi po telefonu: 763-630. 

Martuljške gore, svet divjine, pre-
padnih robov, prekrasnih razgledov, 
rezerviran za tiste ljubitelje gora, ki 
obvladajo hojo po brezpotju in so spo
sobni premagovati krušljive stene tja 
do III. težavnostne stopnje. Tisti, ki 
so dajali posamezna imena goram v 
Martuljkovi skupini -Dovški križ, Oltar, 
Rokavi, Škrlatica - so že z imenom 
izrazili svoja občutja, ko so stali na 
vrhu posamezne gore. 

Ob prebiranju planinske literature 
o tem predelu naših gora sem si 
ustvaril nek posebno spoštljiv odnos, 
tako da sem se prvič pokorajžil vsto
piti v ta svet šele v zrelih letih. Vse, 
kar je lepega in dobrega, rad delim 
tudi s svojimi prijatelji in znanci, zato 
sem organiziral turo na Veliki Oltar. 

Na lepo avgustovsko soboto se je 
zbralo pet grosupeljskih zagnancev in 
se odpeljalo v dolino Vrat. Ob pol 
šestih zjutraj smo se otovorjeni z nahr
btniki že odpravili iz Poldovega rovta 
proti bivaku II. Pot ni markirana, sojo 
pa lovci in drugi ljubitelji brezpotij že 
kar dobro uhodili. Za vzpon sem izbral 
pot preko Brinove glave na preval med 
Šplevto in Dovškim Križem. Začetni 
bukov gozd kmalu preide v strmo po
bočje, kjer kraljujejo stari macesni. Po 
eni uri hoje smo že več kot 400 m 
višje. Pot je zelo lepa, vije se po str
mih zelenih tratah, pogledi v dolino 
Vrat pa so vedno globlji. Na Brinju, 
široki dolini med Šplevto in Gornjo 
Kopico, se prične stezica izgubljati. 
Držati seje potrebno pobočij Splevte, 
kjer se vidi shojena pot. Če 
spoštujemo naravo in nismo pregla
sni, nas tu pozdravljajo gamsi in svizci. 
Naša skupina je prevelika, zato si živali 
ne žele srečanja z nami. 

Po treh urah hoje smo na prevalu. 
Privoščimo si obilnejšo malico iz nahr

btnika in si ogledujemo naš končni cilj, 
ki se od tu vidi kot na dlani. Vrh sameva 
in v zgornjem delu kaže strmo steno, ki 
bo zahtevala kar nekaj plezalnih spret
nosti. Najstarejši član se odloči, da si 
bo tu privoščil daljši počitek in nas 
počakal. Preostali štirje si nadenemo 
čelade in po kratkem vzponu čez melišče 
je že potrebno nekaj plezalnih sposob
nosti. Možici nam kažejo pot preko str
mih grap do zelenih trat na prevalu Grlo. 
Do tu se da priti tudi od bivaka III Za 
Akom, vendar je za to potrebno kar nekaj 
plezalnih sposobnosti, zato se brez vod
nika ne kaže preizkušati. 

Kratek počitek izkoristimo za ogle
dovanje nadaljevanja poti, medtem se 
nam približata dva mlada gamsa in nas 
radovedno ogledujeta. Ko je firbec 
obojestransko potešen, se mi odpra
vimo v stene Oltarja, gamsa pa v ste
ne pod nami. Pobočje je tu zelo kru
šljivo zato nam pridejo čelade zelo prav. 
Iščem najbolj varne prehode in prija
telje stalno opozarjam na pravilo treh 
opornih točk. 

Oprimki nam večkrat ostajajo v roki 
vendar vseeno napredujemo s prostim 
plezanjem. Tik pod vrhom so težave 
največje zato nam pride prav tudi vrv, 
ki jo potegnem do vrha. 

Vrh. Srce drhti od veselja, ko se oko 
ozira naokoli in bega od ene lepote do 
druge. Kranjska Gora, Mangart, Jalo
vec, Koča v Krnici, Škrlatica, Triglav s 
Severno steno, Rjavina, se nam kažejo 
v najlepši podobi. Najraje bi kar sedeli 
in uživali v tem kraljestvu naših gora, 
toda čas je neusmiljen, potrebno je priti 
še v dolino. 

Sestop je še težji zato v prvem delu 
prijatelje varujem z vrvjo. Med potjo 
srečamo še tri pare, ki se vzpenjajo. Na 
kratko poklepetamo, si zaželimo srečo 
pri nadaljevanju in nadaljujemo vsak v 

svojo smer. Kaj pomenijo takšna 
srečanja, se zavemo šele naslednji 
dan, ko slišimo, da eden teh bežnih 
znancev ni imel sreče. Iztrgan oprimek 
na sosednjem vrhu ga je odnesel v 
prepad in neizogibno smrt. Gore so 
tako tudi ta dan terjale svojo žrtev. 

Mi takrat nismo vedeli, kaj se bo 
še zgodilo. Veseli smo se spustili do 
bivaka II, kjer nas je čakal peti član. 
"Ni bilo enostavno", nas je pozdra
vil, "sem vas celo pot spremljal z 
daljnogledom in videl, na katerih 
mestih ste imeli težave". 

Od bivaka si ogledujemo Ojstrico, 
imenovano Materhorn. Osvojimo še 
ta vrh? Tišina mi odgovori, da imajo 
za danes vsi dovolj. Čaka nas še več 
kot petstometrski spust po strmem 
melišču in nato še šeststo metrov 
strme hudourniške grape do naših 
avtomobilov, zato se kmalu odpravi
mo v dolino. Vročina je tudi v gorah 
pustila posledice. Melišče je suho 
kot poper in zato še bolj nevarno na 
mestih, kjer je malo peska. Ko na to 
opozarjam prijatelje za mano, jim to 
tudi nazorno pokažem, ko me pote
gne na zadnjo plat in pričnem drse
ti, kot da sem na snegu. Po zausta
vljanju ugotovim, da to drsenje ni 
minilo brez posledic, saj mi je ostro 
kamenje pustilo kar nekaj spo
minkov. Vročina je na tem delu nez
nosna, zato večkrat počivamo in me
dtem izpraznimo vse zaloge tekoči
ne. K sreči je dolina in gostišče pri 
slapu Peričnik blizu. 

Po desetih urah hoje in plezanja 
počivamo ob pitju hladne pijače in 
srečni ugotavljamo, da je hoja po 
brezpotju res enkratno doživetje. Če 
bo koga ob prebiranju tega zapisa pre
mamilo, da bi se podal v brezpotje, 
naj o tem preje dobro premisli. Še 
najbolje je, da v takih primerih pride
te na sedež PD in se pridružite orga
niziranemu izletu. 

Franc Štlbemik 

Potovanje na Jasno goro 
Za pot na to goro ne potrebuješ no

benih cepinov, derez in vrvi, rabiš le 
čisto srce in nekaj daru potrpežljivosti. 
Tudi skupina planincev ni bila čisto 
navadna skupina - med seboj smo imeli 
planince, ki so imeli veliko željo biti 
enaki svojim vodnikom in jim ne biti v 
nadlego. Bili so namreč slepi in slabo
vidni. 

Odpravili smo se iz Ljubljane, moštvo 
povečali v Celju in Novi Cerkvi, kjer smo 
naložili tudi hrano in potrebno orodje 
za razdelitev. V Mariboru smo dobili še 
šefa potovanja in nekaj mož ter oddr
veli svojemu cilju naproti. Seveda naši 
cariniki slepih potnikov ne iščejo in 
enako so storili tudi avstrijski, zato pa 
so nas na naslednjih mejah ure in ure 
pustili čepeti v avtobusih, saj ima člo
vek občutek, kot da nam zavidajo, da 
imamo možnost potovati. Tudi to smo 
prebrodili in na vsem lepem smo se 
znašli v Ocevviencumu - (po nemško) 
Auschvvitz. Tam smo dobili svojega 
vodiča (govoril je malo slovensko, malo 
hrvaško), kije bil dorasel svojemu po
klicu. To zloglasno taborišče je imelo 
le 6 ha površine, taborišče malo stran 
pa kar 180 ha. O slednjem se ne go
vori. 

Sem in tja smo se malo podkrepili, 
ker smo s seboj vozili precejšnjo zalo
go hrane, za dušno zdravje pa je skr
bel duhovnik g. Vicman, ki je bil zvest 
svojemu imenu. Pot nas je vodila malo 
sem, malo tja in znašli smo se na Kal
variji. To ni velika gora ampak veliko 
versko središče, kraj molitve. Poljaki 
namreč veliko molijo in njihovi verski 
hrami so bili vedno polni. 

Naš cilj se je pokazal pred nami -
Czestohovva, (po naše) Jasna gora. Za 
naše pojme je to navaden zaobljen 
griček. Tu je lepo poskrbljeno za ro
marje, velik romarski dom, še večje 
parkirišče in najbolj sveta romarska 
kapelica Črne Marije na Jasni gori v 
vsem svojem sijaju. Čeprav je samo 
kapelica, lahko sprejme ogromno mo-
lilcev. Poleg nje je velikanska bazilika, 

v kateri se neprestano moli - tako kot 
v kapelici. Tudi mi smo imeli svojo da
ritev pred Marijo. Daritev je bila v treh 
jezikih, petje pa skoraj vse slovensko. 
Naši slepi romarji tako lepo pojejo, da 
smo na koncu dobili namig, naj še za-
pojejo, kljub temu da nas je čas pri
ganjal. V okolici cerkve je močno pri
soten duh papeža Janeza Pavla II. 
Poljaki so na to zelo ponosni. Niso 
pozabili niti na živega mučenika kardi
nala Višinskega, ki te sprejme kleče 
na Jasni gori. Tu imajo tudi svojo zak
ladnico, v katero je svoj družinski pr
stan vložil tudi predsednik ZDA Kenne-
dy. 

Pot smo nadaljevali v Krakow, kjer 
so nam pokazali eno najlepših evrop
skih gotskih cerkva. Znamenita je po 
tem, da ima različno visoka zvonika, 
pred njo pa je eden največjih trgov take 
vrste s prelepo baročno tržnico. Naša 
pot je vodila k Mariji v solne rudnike 
VVieliczka. Tu že 700 let kopljejo sol. 
Del rudnika je preurejen za turiste, ru
darji samouki pa so v tem delu iz soli 
napravili ogromno skulptur-od palčkov, 
Kopernika, kralja Kazimira in vseh 

pomembnejših bibličnih oseb s prekra
sno Marijo v poročni dvorani. Skupna 
globina je 380 stopnic, ki sojo z nami 
premagali tudi vsi slepi in slabovidni 
romarji. V teh ljudeh je tako velika želja 
biti enak videčim. 

Oglasili smo se tudi v Wadowicah, 
papeževem rojstnem kraju. Tu je bila 
cerkev zasedena s kitajskimi kristjani, 
ki so si prišli ogledat rojstni kraj in imeli 
tu daritev. Polni lepih vtisov smo po
spravili nahrbtnike, pogledali še Mariji
no svetišče in kipa papeževih staršev, 
ki stojita na parkirišču pred romarskim 
domom, in že je avtobus odbrzel no
vim dogodivščinam naproti. 

Duša organizacije gospodična Sonja, 
kije tudi ena od nevidečih,je nadaljeva
la s svojim programom skritega prija
telja in s še in še igricami si ti ljudje 
krajšajo svojo noč, mi pa smo pridno 
opisovali kraje, skozi katere smo poto
vali. Naši prijatelji so lahko nesli spo
min domov samo v besedi. Kdor si želi 
lepe družbe, mu toplo priporočam, naj 
potuje s temi ljudmi. 

Marjan Šircelj st. 

Popotniki vAuschwitzu 



Zlata ©lim ±a Medalje z radgonskega sejma 
»vencev 

Končale so se olimpij
ske igre v Sydneyu. - za 
Slovence zelo uspešne. 
Prva zlata medalja je 
"padla okoli vratu" Izto
ku Čopu in Luki Špiku, 
že čez nekaj trenutkov 
pa Rajmondu Debevcu 
- občanu sosednje obči
ne Škofljica. Vsem isk
reno čest i tamo. Prav 
tako č e s t i t a m o tudi 
"skoraj" bronastim olim
pijcem: Brigiti Langer-
holc, Miloš Janša, Jani 
Klemenčič, Rok Kolan-
der in Matej Prelog. 
Če se Slovenci primer
jamo po medaljah na 
število prebivalcev, lah
ko rečemo, da smo več
ji od Kitajcev. 

Jože M. 

Jože Miklič (s katerim nisva v soro
du!) se je ob upokojitvi odločil, da bo 
ob svoji počitniški hišici, ki jo ima 
zgrajeno v Medvedici (od tam je doma 
tudi njegova žena), začel gojiti koze 
smaste pasme in zajce. 

Zamisel je začel uresničevati leta 
1994. Zgradil je manjši večnamenski 
hlev in manjšo oboro, kjer se lahko živa
li bolj svobodno gibljejo. Že kmalu ob 
odločitvi seje vključil tudi v Gorenjsko 
kozjerejsko društvo s sedežem v Me
dvodah, kjer si člani med seboj iz
menjujejo izkušnje in pripravljajo raz
stave. Sodeluje pa tudi v grosu
peljskem Društvu rejcev malih živali. 

V letu 1997 je že obiskal prve raz
stave koz in dobil 1. zlati pokal na 
državni razstavi. Lansko leto seje po
novno udeležil državne razstave v Kam
niku, kjer je prav tako pobiral nagrade. 
Letos pa seje odločil, da bo sodeloval 
na državni razstavi, kije bila v sklopu 
mednarodnega Kmetijsko-živilskega 
sejma - Pomurski sejem v Gornji Rad
goni. Razstavil je kar tri živali. Ocenje
valna komisija, v kateri sodeluje Bio
tehnična fakulteta iz Ljubljane, je dve-

Gospodar Jože z letošnjo dobitnico zlate medalje 

ma "srnicama in srnjaku" prisodila dve 
zlati in eno bronasto medaljo. 

G. Jože mi je še povedal, da vsako 
leto goji povprečno pet odraslih živali, 
mladičev pa se skoti vsako leto pri
bližno devet in da sodeluje tudi z dru

gimi kozjerejci iz grosupeljske in dalj
ne okolice. Sicer mu živalice jemljejo 
kar precej časa, a ga bogato nagrajujejo 
z zadovoljstvom. 

Jože Miklič 

MU GMPUE 
Adamičeva 8, Grosuplje , tel: 01/787 28 21 

PRINESITE S TAK KOPALNI PLAŠČ 

ALI KRAVATO KATEREKOLI ZNAMKE 

IN NOV SVILANITOV KOPALNI PLAŠČ 

ALI KRAVATO BOSTE DOBILI 

m mm 

TIII.I!IIY\ PAPIR IH OBIM GROSI11.11 
Adamičeva 3A, Grosuplje , tel: 01/ 787 33 00 

Jesenska ženska obutev že za 

Jesenska m o š k a obutev že za 

G l e ž n a r j i i n š k o r n j i n 



Vimont 
TRGOVINA "z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.o.o. 

Gasilska c. 4, Grosuplje - tel.:061/764-068, tel/faks:061/764-067 

STUOPOVI-PREDELNE STENE 
PO SISTEMU 

kNAUf ®mstrong 

Planinsko društvo Grosuplje vabi v Dvorano Brinje 
Planinsko društvo Grosuplje vabi svoje člane na novo obliko rekreacije v 
dvorani Brinje - plezanje na novi umetni steni. 

Društvo zagotavlja strokoven nadzor in vodenje v naslednjih terminih: 

torek od 21 ure 
sreda od 19.30 ure 
četrtek od 16.30 ure 

od 19.30 ure 
petek od 18.00 ure 

do 22.30 ure 
do 21.00 ure 
do 18.00 ure 
do 21.00 ure 
do 19.30 ure 

Zbor udeležencev je na balkonu dvorane 10 minut pred pričetkom pri 
odgovornem vodji plezanja. Do formiranja skupin je potreben predhoden 
dogovut na 041 696 940 šlibernik Franc. 
Udeleženci morajo imeti: plezalke ali primerne športne copate, v katere 
se preobujejo pred vstopom v dvorano, plezalni pas, magnezijo, osmico 
ali drug sistem za varovanje. Za začetni preizkus stene nudi društvo 
plezalni pas in ustrezno varovanje. Možna bo tudi prijava na poseben 
tečaj plezanja. 

Dobrodošli tudi vsi, ki bi si plezanje radi ogledali v živo 
in se mogoče tudi sami preizkusili. 

MÂ Dfr OJCA DROGERIJA 

FULL M E G A Š P O N TRGOVINA Z I G R A Č A M I 

SVET I G R A Č = 

SKORAJ VSE I G R A Č E TEGA SVETA! 

\ 
A D A M I C K V A 2 6 , T E L . : 7 6 3 - 6 5 6 

M 0 D N I DODATKi 

CM8 

•7 S 
BIJOUX 

drogerije CffilZ, trgovine za pozorne i INFORMACIJE TEL: 762-121 

Hranilnica 

00 
LON d.d. Kranj 

V M E S E C U O K T O B R U - M E S E C U V A R Č E V A N J A 

SE ZAHVALJUJEMO SVOJIM VARČEVALCEM ZA ZAUPANJE 
IN HKRATI NUDIMO NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE ZA TOLARSKE VEZAVE 

OBRTNIŠKE ALI PODJETNIŠKE KREDITE 
LOMBARDNE KREDITE Z ZASTAVO VAŠIH VREDNOSTNIH PAPIRJEV 

TEKOČI RAČUN (čeki, bankomati, limiti) 

V HRANILNICI LAHKO PLAČATE VAŠE POLOŽNICE Z NAJMANJŠO 
PROVIZIJO IN KUPUJETE TER PRODAJATE TUJO VALUTO 

ZA VSE INFORMCUE SE OGLASITE NA KOLODVORSKI 3 
OZIROMA NAS POKLIČITE PO TELEFONU 78-64-300 ALI 7H-64-600 

Poslovna enota 

M A G R O 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 

Telefon: 061/764 600 

061/764 300 

Faks: 061/761 719 


